“- - OFFICIAL = SENSITHVE = PERSO ' g

RESTRICTED STATEMENT OF WITNESS

TO BE COMPLETED
WHEN THE
STATEMENT HAS
BEEN WRITTEN

Form 38/36

#P3aindocs - annotatign
added by the HIA Inquiry

STATEMENT OF KEVIN DOWLING i \!.

OVER 21

AGE OF WITNESS {if over 21 enter "over 21"):

OCCUPATION OF WITNESS: JOURNALIST

ADDRESs: _C/O_DAILY MAIL, MANCHESTER

I declare that this statement consisting of 4 pages, each signed by me is true to
the best of my knowledge. and belief and | make it knowing that, if it is tendered in
evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, 1 shall be liable to
prosecutian if | have wilfully stated in it anything which | know to be false or do not
believe to be true.

Dated this 30th  day of March 1982
(Sgd) S E Cooke, Insp (sgd) Kevin Dowling
SIGNATURE OF MEMBER by whom SIGNATURE OF WITNESS

statement was recorded or received.

I am the author of the article headlined "Did police shield beast

of Kincora" which'appeared in the Daily Mail on Friday 12 March.

This article marked Exhibit SEC1 has been shown to me by Inspector Cooke.
This is an editéd version of a fuller text which I now give to
Inspector Cooke and marked Exhibit SEC2, and was written by me following
a visit I made to Belfast between March 2nd and March 7th 1982. It is
a report of conversations I had with the Reverend Martin Smyth MP,

Miss Valerie Shaw, Mr Roy Garland, Mr Andy Tyrie and by telephone with
Mr Clifford Smith. All the pecople I menticned, except Miss Shaw,
suggested to me that in their opinion, officers of the British Army

and the Royal Ulster Constabulary were aware that Mr William McGrath
was a homosexual. Reverend Martin Smyth said he had been warned by a
close friend that McGrath was under police investigation while he,
Smyth, was still assistant minister at Finaghy, many years before the
facts became generally known. Mr Smyth said he was so disturbed by

the rumours he had heérd concerning Faith House, McGrath's evangelical
mission, that he tried by subterfuge to determine the truth in relation
to MiGrath's alleged homosexual activities. He said he did this by
inviting people from Faith House to lecture at his church in the hope
they would betray themselves. He said his subterfuge failed and he

was left as confused as ever. He said he did not then or subsequently
report his misgivings to the police because he believed that the police

were already aware of McGrath's homosexuality. He said McGrath's

(5gd) Kevin Dowling
SIGNATURE OF WITNE S . e e e
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appointment to Kincora came as a surprise to most folk who knew his
name because most folk thought he was a businessman. Mr Smyth said
he had told Mr Frank Millar Jnr, in confidence, that he had prima facie
evidence that friend McGrath is caught up in homosexual activities,
Subsequently Millar refused to speak to Mr Smyth. Mr Smyth said he
was aware of the existence of a paramilitary group called TARA. He
suggested that British Intelligence were prepared to keep McGrath
going as its Commander in the knowledge that this might lead to
something else. Mr Smyth said McGrath had many contacts with the
security forces and in particular with police officers at every leﬁel,
I did not ask him to name any of these officers and he did not volunteer.
their names but he said to me "It would seem that certainly along the
line there must have been somebody aware. I don't think the RUC are
. 80 stupid. One got the imprassion that the RUC allowed him to continue.

They may not have been able to give conclusive evidence in court aga1nst
him". I am able to quote Mr Smyth in some detail because I retained
the original shorthand notes of my interview with him. Before I went
to see Mr Smyth I had seen _of the Ulster Defence Association
and he too said that McGrath had extremely good relations with serving

" members of the police force. He did not name any police officers.
Mr Roy Garland spoke to me on a confidential basis and I did not take
notes of-what he said, but he was very positive that McGrath had been
protected by the security forces and that he was an agent of some kind
for them. Mr Clifford Smith also believed that McGrath may have
passed information to the security forces. Since I had heard that
a police investigation into McGrath's activities had been carried out
by Detective Sergeant James Cullen and a report allegedly pagsed to
Mr William Meharg and since Mr Meharg had been named in the press as
a close friend of Dr Paisleys, I asked Miss Valerie Shaw if she knew
of any relationship between the two men, that is between Dr Paisley

and Mr Meharg. She said she did not but she mentioned that Mr Meharg
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had attended the wedding of Mr McGrath's daughter, Elizabeth, to

Mr Frank Miller, in 1976. For lack of time I did not pursue this

1ine of enquiry. However, Mr Miller, Mr Clifford Smith and

Mr David Brcwne, former deputy editor of the Protestant Telegraph -
and associate of Dr Paisleys, had all been named to me as officers
subordinate to Mr McGrath in the paramilitary group TARA in August 1973.
This information was given by Mr Colin Wallace, then working in the
Army's Information Policy Unit at Lisburn and was the subject of a
memorandum I wrote at that time and which I now hand to Inspector Cooke
marked Exhibit No SEC3. In view of the repeated suggestions I had
heard, I felt justified in writing the report Exhibit SEC1 and I believe
it is fair and accurate account of the views expressed by the people

I interviewed. Since Mr Paisley's alleged association with Mr McGrath
was repeatedly raised with me, [ tried to determine his position on

the matter. He refused to discuss it and I did not feel it worthwhile
approaching Mr James Hayburn the financial controller of his church.

Mr Hayburn's name came up when Miss Shaw said that he and Dr Paisley
had discussed her original allegations concerning Mr McGrath before
McGrath called to see Mr Paisley in November 1973, Miss Shaw said

that Mr Paisley and Mr Hayburn seemed more concerned about Mr McGrath's
activities as an officer of TARA than with the accusations of homosexual
conduct she had levelled against McGrath. She alse said that at this
time Dr Paisley was concerned to protect the reputation of

Mr Clifford Smith from any scandal which might arise if her accusations
againat McGrath proved to be‘true."She said she could not understand
this preoccupation with Mr Clifford Smith's reputation and standing
since she had never made any complaints against him. I believe that

& possible explanalion may lie in the fact, reporfed to me by

Reverend Martin Smyth MP, that Clifford Smith was a transvestite who

at that period was sharing a house with McGrath. In view of the

SIGNATURE of STATEMENT MAKER: (Sgd) Kevin Dowling
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gravity of the matter I have tried to give the police a full and frank
statement of all matters within my knowledge which may have a bearing
on the police investigations. I do not have any personal or direct
knowledge of any misconduct on the part of any police officer presently

vworking on matters connacted with Kincora or having done so in the past.

Forﬁhaﬁf§ﬁéagnnoaion i
(Priffd by he HIAfnguiy OFFICI &naS TR SF e RARMAL 598 Kevin Dovling
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. INFORMATION FROM COLIN WALLACE BRIEFING - KEVIN DOWLING

b

'BE T0 MCR  20,. LONDON 6.
* BELFAST TO SUNDAY MIRROR MCR AND LONDON
" SG MR DEREK JAMESON, NORTHERN EDITOR
. - COPYt MR GEORGE MARTIN
.: m : 3.
"According to my army source its CO is William McGrath of 3 Greenmount -
R
' Avenue, Belfast, a homosexual whose boyfriend is TARA'S Intelligence
{ig:ficer, Clifford Smith of the same address. McGrath apparently uses
& non existent evangelical mission as a front to entice young protestant
- men into homosexuality. Once in they are potential blackmail victims
and soldiers of TARA. My source Bays McGrath is a known communist who

before the troubles started attended several meetings in Dublin with

L Eastern Bloc representatives.

';:he administrative officer of TARA is David Brown of Bangor. He is the

peputy Editor of the Rev Ian Paisley's Protestant Telegraph.

. The CO's assistant is Frank Millar o« GG c-1:-st.
: He is newly elected Independent Unionist Member of the Northern

; Ire1and Assembly.
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BE TC MCR 21, LONDON 7,

- BELFAST TO SUNDAY MIRROR MCR AND LONDON
-+ SG1 MR DEREK JAMESON, NORTHERN EDITOR
% COPY: MR GEORGE MARTIN
© MEMO 4,

TARA is recruited exclusively from Orangemen ani is organised in
.”J;ZOICompanies. Each man pays 505 per month towards ;A; purchase of

ieapqns, radio equipment, etc. It is not suggested that the entire

membership is homosexual or that it is even particularly dangerous.

Just that this incredible pPrivate army appears to have been raised for

the benefit of a couple of queers, with the ready admixture of Paisleyite

fundamentalism,

" My army source says Paisley and Sir Knox Cunningham, a Westminster MP
| have been told of this situation and warned about the possible danger

of asaociating with this man David'Brown of the Protestant Telegraph.
' .Thay‘cqptinue'to do so.

- END,

From Kevin Do'wlingI Daily Mail on &4.3.82

Information from briefing by Colin Wallace in 1973.
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. ’ ~ STATEMENT OF: L Conor O'CLERY

) 1 ]
. AGE OF WITNESS [if over 21 enter "over 217[: . Over 21!

OCCUPATION OF WITNESS: London Editor Irish Times

ADDRESS 85 Fleet Street, London

rosecomrerep | | declare that this statement consisting of 1 pageg, eackKsigned by me is true to

WHEN THE the best of my knowledge and belief and | make it knowing that, if it is tendered in
STATEMENT HAS evidence at a preliminary -enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to
BEEN WRITTEN praosecution if | have wilfully stated in it anythlng which | know to be false or do not
believe to be true.

Dated this 27th day of September 1985

G Caskey D/Supt ___coc

SIGNATURE OF MEMBER by whom SIGNATURE OF WITNES S
statement was recorded or received

I am london Editor of the Irish Times. From August 1973 until mid-1976 I was

Northern Editor of the Irish Times. During my period in Northern Ireland I
met Colin Wallace occasionally. I regarded him as a Ministry of Defence
Press Officer. I saw him mainly at Army Headquarters in Lisburn. I have no
recollection of any discussion with Colin Wallace about Kincora or any other
bﬁys' home. I have no apecific recollection of discussing HcGraﬁh with
Colin Wallace. I have no recollection of discussing with Wallace the murder
of young Brian McDermott. I note in Page 21 of the document marked GC85
that I was briefed along with three other journalists by Wallace on Kincora

between 1973 and 1976. I have no recollection of this briefing.

Form 38/36 ' Conor O'Cler
(Plain} SIGNATURE OF WITNESS: eroevireseo?, e, e,
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JIM CAMPBELL KlN'3008O

OVER 21

STATEMENT OF:

AGE OF WITNESS (if over 21 enter "over 217}

OCCUPATION OF WITMESS: JOIRNALIST
80 NORTH CIRCULAR ROAD, BELFAST

ADDRESS:

| declare that this statement consisting of & pages, each signed by me is true to
the best of my knowledge. and belief and | make it knowing that, if it is tendered in
evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, { shali be liable o
prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be false or do not
believe to be true.

Dated this = 22nd day of March 19 82

(Sgd) S R Mack, D/Inspector (Sgd) J Campbell )
SIGNATURE OF MEMBER by whom SIGNATURE OF WITNESS

stalememt was recorded or received.

I am a journalist working for the Sunday World Newspaper. I have been
shown a photocopy of extracts from the Sunday World dated 28 February 1982
(Exhibit SRML) of an article jointly written by myself and my colleague,
John Hunter. In the article I stated that police are studying the‘missing
person files of 2 young boys who vanished without trace. I was
referring to 2 boys Leckey and Avoi who went missing in 1669 from East
Belfast. I also covered the point that people connected wiih the
homosexual vice ring uncovered in the Kincora investigation may shortly
be questioned about the brutal slaying of Brian McDermott. I was
informed by Councillor John Carson that Alan Campbell and the

Rev Willjam McCrea were close associates of William McGrath and had been
involved in the Kincora affair. This conversation with John Carson was
at the opening of a youth centre and roller disco at Serpentine Road,
prior to 28 February 1982. John Carson went on to say that he was told
by friends in the police that Alan Campbell was suspected of some sort
of involvement in the McDermott ~ase because in the early seventies he
had been a suspect in a case which involved sex offences against 2 boys
in Nerth Belfast., He 3aid that at a social functién in the early
seventies he had seen McCrea and Campbell in a compromising position,
meeting face to face with John Carsen I had 2 felephone conversations
with him about the same matter but I didn't go into much detail on the
telephone. I also remember that he told me at our meeting that

Campbell's involvement with these young boys had been investigated by

SIGNATURE OF WITNESS- (Sgd) J Campbell

SEE——
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STATEMENT OF: JIM CAMPBELL CONTINUATION PAGE NO: 2

the police and that Campbell had been charged but that the charges
wouldn't stick because a witness didn't come forward. Later I phoned
John Carson to re-cap all that he had told me and this time he said
he had since heard that the charges against Campbell had been dropped
because he had an alibi. I also spoke with a man I want at this stage
to refer to as 'Mr M', He.is prominent in Loyalist paramilitary circles.
He told me he had been building up a dossier on the Kincora Case which
was based on information given to him by journalists, social workers

and police. 'Mr M' raised the murder of Brian McDermott and told me
that police had re-opened the investigation file. He also said that
police were investigating the files on the missing boys, Leckey and
Avon., I got the impression that 'Mr M' thought it only a matter of

time until Campbell would be charged in connection with McDermott's
murder. 'Mr M' also told me that Campbell was a suspect because of

'sex offencis against 2 boys in the mid seventies. On the strength

of the information obtained from John Carson and 'Mr M' I wrote the
article of the 28.2.82. Also in this article I referred to a document
received by prominent citizens through the post. This document is one
similar to a document or documents circulated by a man journalist

named Colin Wallace who was an information officer employed by the
Ministry of Defence at Thiepval Barracks, Lisburn. One of these
original documents was called the FOLIO document. The second document,
I can't remember the name or its reference. I do know that these
original documents were received by me in the mid seventies through the
post. Colin Wallace told me by telephone that he was sending them to
me. I believed that Colin Wallace was the author of both documents.

The documents I wrote about in the 28/2/82 report were similar to those
Folio documents but contained some additional information. Prior to my
report I received a photostat copy of this new updated document at my
home from Mr Bill Geoffry, a former Alliance Councillor in the Belfast
City Council. This document is now in the possession of my colleague

John Hunter. The additional information implicated both Campbell and

PSNI Docs - annotatioh
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McCrea in homosexual activitieq. I have also been shown a photocopy

of an extract from the Sunday World dated 21/2/82 marked (Exhibit SRMS)
under the headlines KINCORA - THREATS BY UDA TO NAME NAMES. I wrote
this article and I will say that my contact was 'Mr M'. I had
conversation with Mr M and I ascertained that he had various names

which he said were in some way connect4d with the Kincora affair. He
mentioned a lot of names but the three which stuck in my mind were
Campbell, McCrea and Clifford Smith of the Offjcial Unionist Party., I
was told that the UDA were going to publish an anonymous booklet naming
all of the persons in their knowledge connected with the Kincora Scandal.
I know that they had a printer lined up but to my knowledge nothing

was printed. My source for all of this information was Mr M., On the
strength of this I wrote this article. I have also been shown a
photocopy of an article from the Sunday World dated 14/3/82 marked
(Exhibit SRM6) under the heading ARMY TO PROBE GAY VICE RING. I wrote
this article and I will comment on it on three specific aspects as
outlined in the report. Firstly I said in the report that Special
Military Investigators could be called in to probe allegations of a
homosexual vice ring within the British Army in Morthern Ireland because
at least one of the men involved may have been linked to the Kincora Sex
Scandal. This man was a senior British Civil Servant on secondment to
Stormont who worked for military intelligence. I obtained this
information from another Jjournalist who, for professional reasons, I
wont name. I didn't get the name of the senior British Official. The
second aspect of my report concerns a homosexual scandal at a home in
Portadown. I obtained this information directly from what was printed
about the matter in the Portadown News, and the Irish Times. "The

third aspect concerned concerting gays within the British Army and was
in fact a re-hash of an article, not published but written by me 18 months
prior. It was furthered by an anonymous telephone caller who was a

well spoken English man. He called me on two occasions to my home and

I believe he firstly got in contact with head office in Dublin from

SIGNATURE of STATEMENT MAKER: ...\ 50d) J Campbell
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whom he obtained my telephone nuﬁber. I got the impression this

caller was an Army Officer, although he didn't say so. He gave me
information concerning gays in the British Army. He did not connect

anyone in the Army with Kincora. I have no concrete evidence or -
further information which may assist in the Kincora investigation or

any subsequent investigation.
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| ;¢Mﬂh*ﬂﬂ"COLIN WALLACE TO SIR GEORCE TERRY

/2 KIN-30281

I have been ;nfdﬁned by my solicitor, Mr. J.H.

Morgan-Harris that Detective Superintendent Harrison
wishes to interview me regarding information which I
may have acquired during my service with the Army
Information Services at H.Q. Northern Ireland relating
to an alleged cover-up of the vice ring at the Kincora
Boys!' Home in Belfast. : ‘e
I.have given fhis matter considerable thought and
I am now writing to you personally to ‘say that I cannot
agree to participate in the current Police enquiry and
to explain my main reasons for this decision. I very
‘much regret having to take this course of action but I
feel that I have no alternative. I hope, however, that
given some very firm assurances on how this matter may
affect my long-term situation I may be able to take part
in the subsequent public enquiry. _ ‘
) I am fully aware of the intents and very understandable
public concern in Northern Ireland over the Kincora allegations.
As a result of my own experience in Northern Ireland I know'
that it i3 absolutely essential that any Police investigations
of an official cover-up must be seen to be totally impartial
and above any criticism whatsoever.
' : ﬂhether or not my -knowledge of Kincora and related matters
would be of any value to the enquiries is not for me to judge.
However, I believe that there are certain matters concerning
my relationship with the Sussex Police which could c¢all in to
question the impartiality of the investigation ahd the wisdom
of my taking part in it.
'~ First of all, Detective :Superintendent Harrison and
indeed other senior Sussex C.I,D. Officers could have a major
influencing effect on any application for parocle which I may
make in the future. The implications of this are quite
obvious.and could be detrimental to me and to the credibility
of:my evidence., Should my evidence prove to be very important
then this connection between myself and the 1nvestigating
Officers could be used to discredit the enquiry. '-‘ﬁﬁjxu
Secondly, it is possible that any information that“i o
might have relating to Kincora could be of a very sensitive
political nature as well as being highly classified under
the Official Secrets Act. I am sure that you will appreciate

. PSNI Docs - annotation
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i“;kpdﬁ“?'ljlf In addition it could also put the
lives of “a"number of people living in Northern Ireland

at risk. In this context and.my personal experience I'gl‘N 30282

certain aspects of the Police handling of information
relating to my -own.wse'it has convinced me th'at I cannot
possibly take such a risk. In particular, I would refer
to:- |

a. How classified and other information given by, me
| to Police Officers at Littlehampton on the 10th and

.12th of August, 1980 found its way into the hands of
the Press within a few hours, )

- b. Comments made by Police Officers to the Press and
potential witnesses on the 11ith and 12th of August

1980 and on subsequent occasions;

c. Information given to Journalists at an impromptu
lunchtime Press briefing by senior Police Officers
during my trial at Lewes; ‘

d, Information given to Journalists from evidence not
given in Court by witnesses, not contained in Committal
statements and not made public;

'e. Irregularities and certain evidence supplied by
Police Officers to the Director of Public Prosecutions..

pori BRI s

T have never made a rormal complaint on these matters
because I did not want my case to be Seenas a "mud throwing
exercise" between myself and the Police. I would also stress
that my comments on this matter should not be taken as a
general criticism of my éxperiences with the Police. On the
contrary, my treatment by the Sussex Police Officers in
general was excellent and I have nothing but praise for the
way most of them carried out their duties. I make these
comments only because I consider it essential to place on
record my attitude. to both your Officers and to his current
enquiry. I fully accept that I am to some extent responsible
for the circumstances in which I now find myself. However, I
must stress that despite the outcome of my trial I played no
part whatsoever in the death of Jonathan Lewis, I am not

‘expecting you to accept this of course but I do stress the

point most emphatically because it does naturally indicate

my serious concern over certain matters relating to the
investigation of Jonathan's death that still remain unanswered.
I'must acecept and Support fully the need to disccver the truth

behind the Kincora allegations but I am now more conscious orf

the fact that I have been convicted of an offence which I did

added by the HIA InqURP t commit. O[SREB| AL coRf MZIT ddn d%EEQSQNPtho enhance the
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¢ crediBiITE?wsf:an enquiry,in which your Officers are involved.
One final point which alt}}o_ggh not your problem KFN-30)283
influenced my decision and that is the matter of my receiviny’
) adequate legal‘gdvicé: Obviously, there is no question of
my being charged with any offence connected with your enquiries.
However, for that reason I can only receive very limited Legal
Aid indeed, totally insufflclent when one considers the
complexities of the subject f'rom my point of view. In my
opinion ‘the whole matter of the 0fficial Secrets Acts
implications alone .will require Counsel's advice. I cannot '
afford to pay for legal support nor quite honestly do I see
why I should have to in this situation. I would certainly
not be prepared to speak with anyone on this matter without
my solicitor being present. ' '
I do sincerely apologise if I do appear to be less
than co-operative and it is certainly not my wish to be
other than helpful. Bearing in mind the political implications
of this whole matter I would ‘ask that you inform the Secretary
of State, Mr. Prior, of the contents of this letter because I
'do not wish to be accused at a later date of being part of
any'cover-up or refusing t be co-operative without good reason.

- e T e Ve w o m WIS -, e e T et
S RN ""'_:._i,'\ _ _“ s

. {Signed) Colin Wallace
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i BACKGROUND — SENIOR INFORMATION. OFFICER ( EQUIVALENT
o __RANK_To_ LT COLONE-’-) AN. THE MINISTRY OF DEFENCE'S _

PSYCHOLOGI CAL WARFARE ORGANISATION WAS A SENIOR
20 "OFFICER IN_THE PSYCHOLOGICAL OPERATIONS JUNIT WHIC.H e
e ﬁ__O_EEQATEQ IN_ NORTHERN 1RELAND UNDER LOVER OF THE TITLE .

..“4.____._._'__41._51_552\/50 As A CAPTAW lN THE UDR F.QoM 197! 76‘ S
e FIRST_REPORTED THE KINCORA VICE RING IN THE EARLY. Ja_s__.__h
o BUT_Na_ACTION WAS TAKEN.. (N 974 HE COMPLAINED. TO. .. ..
M_.__.____S,ﬂ_g --OFFICERS THAT A _COVER UP OF THE KINCORA RING
s ~WAS PREVENTING . THE KILLERS OF jo YEAR OLD BRIAN
=~ _Mc DERMOTT FROM . BEING. APPREHENDED. NAMED THREE
_..H__.__EEQELE__IHQUGHT T0 BE LINKED WITH THE VICE RING. WHO .
o WERE  SUSPECTED.  OF THE._ KILLING,  LATER AN lNTEU.lG-ENCE_
_____ _____QE_GA_NJSATJON__ PLANNED ToO_ DlscP-EDIT A _NUMBER OF
o WLSTER  POLITICIANS  BY. FALSELY  IMPLICATING.. THEM _IN TH&
. _ﬁ,__RING WALLACE REFUSED To TAKE PART. HE RISCUSSED

h

RS | H. A _NUMBER OF._ Jou:zmus;‘s AN 1974 _AND. WAS
“_ELLLNJ.Y_EQSIED OUT._OF . ULSTER,_ ACCUSED OF BEING_ PRO RUC.
__._____M&NMGJNFORMAMN 10 _THE._PRESS _WITHOUT AUTHORITY.
..-.5___11 IS: BELIEVED. THAT A_NUMBER OF SENJOR MP's AT .
‘ WE‘S"MWSTEB = INCLUDING.. SEVERAL.. CABINET MINISTERS ~ wee .
®_IN THE .COVER. UP. . THE . FOLLOWING SEGUENCE QE_
___“__“r::usms_ MAY BE _OF . SIGNIEICANCE ~ MCGRATH. quESTIONED -
- BY POLICE, WALLACE CHARGED WITH _MURDER, A seNbr._
_____JQRLMlNISTE& RESGNS , JoHN. Me(Keravs)is. SHOT DEAD.___oN_

e THREE SEPARATE occ:AsmNs WALLACE wWAS ﬁEemRECOMMENDEP
—_,_.EQB._D_ECQP.AIIINSZ FOR .SERVICES IN ULSTER. HE.LEFT THE _

e MINISTRY OF DEFENCE_ AND. RESIGNED. HIS  COMMISSION _ IN THE.
-2 UDR IN_1975

- FURTHER. [NFD SPEAK“_TQ (Mncs) TAYLOR _PRO BASS. CHAP-RINGTON,_

_*Maumssrsn __FOR. BACKGROUND. IN THE. INTERNAL . RIVALRY.

MWS_,_. M16. DEFENCE | INTELLGENCE . AND_THE RUC _sa_._

e’ SEE  "WHe DaRes WINS" BY_TONY. GERAGHTY. IN_ CONNECTION
WITH THIS BOOK, THE.. _EOLLOWING ._MA" BE..QF _INTEREST \—

o WALLACE FORMED AND._COMMANDED 'THE _PHANTOMS' FREE
FALL TEAM__AND WAS THE .ARMY's sky DINING . _SANTA _ CLAUS

1-_.__.___EURIHER._INFQ_.,_. THE BRITISH PARACHUTE _ASSOCIATION _..'E.ICE'STER,
o MEMBERSHIP_ No__3150

WAS ALSO A _MEMBER OF " THE . PHANTOMS" _AND__S
PSNI Docs - annotatjon
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\;_.;_WL'Ui_JMALLAC.E.__LN__‘l'hE_ um;. o WALLACE_PASEED _INFORM TYON ..
. FROM HIM To . BRITISH__INTELLIGENCE _IN. THE__ . DOUBLE .
S _ AGENT AT HEATHROW" . PLOT . SEE-_."_NHQ..-.DAEE&_W]N.S_EL,L_,_
,__.H.T__‘__#CHAPTEQ._QN__.LTH& MERCENARIES". . MAJOR _FRED IS __CAPTAIN
__ HOLROYD, ROYAL CORPS OF TRANSPORT. . HE._WAS. CAPTAIN
N jOBERT_NAlRAC S_._DREDECESS0OR. IN _SoUTH ARMAGH .. . HE ALSO. ..
S WCRKED WITH WALLACE _IN _N. IRELAND (BOTH_HOLROYD AND__ ..
-_______*N:uzagl_ar THE TIME_THAT  WALLACE HAD THE DISPUTE WITH
—_ __ONE OF THE _INTELLIGENCE AGENCIES OVER _KINCORA.  HoLgoyp_
__ HAD A_SIMILAR_DISPUTE OVER THE SAME._AGENCY. HE WAS
“ Q. ALSO REMOVED FROM ULSTER AND SENT._TO THE MILITARY .
— UNIT _OF THE ROYAL _HOSPITAL NETL.EZ WHERE INTELLIGENCE
HAD: HIM (CERTIFED) MENTALLY. . BEREARED N CASE HE TOD
____ij_ﬁmg.x_ro THE PRESS . __HE LATER. AP-RANGED Foxzpmmmm i
A TE__EXAMINATION By A LEADING MANCHESTER fSwcemeagnsy .
DR (&gg) WHO _PRONOUNCED HIM TOTALLY. NORMAL, .
. INTELLIGENCE AGENTS ALSC TRIEP To. PLANT AN "UNATTRIBUTABLE"
PISTOL _ON_HIM__TO_ DISCREDIT _HiM,

"*"Boﬁou THE " DOOMSDPAY " PLAN _MENTIONED m GERAGHTY s BooK. )

g WA5 A_MI5 /| PSYCHOLOGICAL WARFARE  PROJECT S
PA.GE

LHERE ARE SEVERAL LINES OF OBLITERATED AND
INDFQLEHERJ_\BLE_-WBAII & |

ey, W ) OBLITERATED AND
' T iNDECIPHERABLE WRITING
——Top e R L___
i _af__.BS\L/aes_MEM.BEB& _CARRIED. A WISE PANGE OF FALSE_IDENTITY. .
- PAGE_: DOCUMENTS RANGING FROM _EIRE _ DRIVING- LICENCES To. FORGED. 1
- C1A__IDENTITY CARDS. _IN

1972 WALLACE WAS A MEMBER |
OF THE -rmsumr. OF (NQUIRY SET UP UNDER_LORD WNIDGERY,
LOP-D CHIEF JUSTICE, To INVESTIGATE. " BLOODY _SUNDAY* _ / o

— —JUROR. PiD -NoT- -
—_— - —_— ' . REPORT. THES .
i\ — TO THE JUDQE
S __E'AP;LC) _EEJ‘«TH OF JONATHAN (EWIS * 5-%- 80 -
+T1$--PERHAPS —SI-GNFIC ANT.- “THAT-.  DETECTIVE- - GORERER SUPEQ.!NTENDANT

—4—f—|~mzp.rsoﬂ—-wl-w —WAS—IN-—-CHARGE—OF -THE—INVESTIGATION.
INTO—TONATH AN —LEWIS!S— DEATH— 15— NOW-.- EADING—THE - KINCORA .
INVESTHGATION— |~ THE-—FOLLOWING - POINTS—REGARDING —THE __.__
DEATHTOF " JONATHAN "LEWIS REQUIRE-INVESTIGATION — - —
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. JRSI.RQSTMOIZrEM_ _BY 'HOME OFFICE PATHOLDGIST .
DR WEST. _RULED QuUT._FouL. PLAY. POLICE ISSUED. . ...
 STATEMENT TO. _PRESS._ ACCORDINGLY. DR WEST. SAID HE. .

T HAD_BEEN _URINATING _ON THE RIVEREANK , SLIPPED. AND FELL ...
'-iNTQ THE _WATER ANP _DROWNED _ .

“ = @).WHo “Was THE MAN SEEN WITH LEWIS IN. THE_GoLDEN QossE’_
. ____EQB__QN THE NIGHT__HE. DISAPPEAR.ED ?

e —————

@wno WAS THE WOMAN SEEN WITH HIM N HIS CAR IN_ A
_,__._____EAB&\L CAR PARK THE. PREVIOUS EVENING | ?

_ (@ WHy_DID HE JAKE HIS BRIEFCASE WITH HIM ON _THE. NI@HT
L 'HE _DIED .

> __(_‘il_wﬂ:t _DID_HE_(CEASE) To. DRINE HIS CAR . ON. BUSINE®S. TRIPS_ .
____Eaa__S;zME _\WEEKS. . _BEFORE__HE DIED

@ WHY DIb HE TELL HIS WIFE THAT HE WAS FRIGHTENED FoR

His LIFE BECAUSE OF PROBLEMS WITH A FORMER BUSINES
_ PAEI NE&.,,, L

] @ THE Mys'rz-:zy OVER. HOW SPECKS OF BLODD GoT fm;b"“
- THE BooT ¢f WALLACES CAR

s 2

L . THE ONLY INJ'UR\{ on —LENIS FF?_oM WHICH HE cow..p HAué
_ ___BLED _Coup HAVE _BEEN CAUSED By THE _PFZOPE'_-_LQQ _OF _'_FHE
_BOAT THAT FOyND HIM DROWNED IN THE RIVER

~

._._IQIAL_LACK_._QF FORENSIC. EVIDENCE. AGAINST WALACE .

C) THE MYSTERY _OVER.WHERE LEWIS'S KEYS WERE. FOUND

__.___,-;OMO WAS THE M?sramws PEIZSON SEAIZCHII\G THE RNER BE.D__..,_
,___.____.BL_IQBCHLLGHT AT _IHE _SPOT WHERE POLICE THINK _ LEWIS. . ____ .

______ENTERED THE_WATER 7 _SEEN AT 12.30 'AM BY FISHERMAN_ __ .

' WHO'S” WHO -
T oaRT (3. QUESTION For. PROFESSOR. KEITH SMPSON_ (om ApORESS.).

~r———POLICE—ALLEGED - -THAT ~LEW(S - --CONSUMED ( ONE ) -GIN - TONIC - -—ee

B ~WATH-—WALLACE- -~ BETWEEN- -6 .45 - AND-7-00- PM — AND--THAL. —...
" HE—THEN—WAS - DROWNED- BEFORE MIDNIGHT - (BETWEEN -
—————10730——AND—[0-.45 ) ¥-—THE~ POSTMORTEM -~ SHOWED-—THAT - THE —
T EEVEL—OF —ALCOHOL-IN—THE~ BLOOD —AND ~ URINE—WAS—=——
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AGE OF WITNESS (if over 21 enter’ “over 21" " OVER 21

OCCUPATION OF WITNESS: _ DETECTIV“ SUPERINTENDENT

ADDRESS: _RUC HE_ADQUARTERS, KNOCK, BELFAST

, | declare that this statement consisting of 8 pages, each sngned by me is true to
10 Bﬁ:g,M:frED the best of my- knowledge and belief and | make it knowing that, if it is tendered in
H
n reliminary enquir he -tria n
. STATEMENT HAS evidence at a pre ary qutry or at t I of any person, | shall be liabie to

BEEN WRITTEN prosecution if | have wilfully stated in it anythmg WhICh | know to be false or do not
: believe to be true.

Dated this 1st day of June 1982
-, /éfﬁ;rﬁ‘~f. -

SIGNATURE OF MEMBER by whom . : © SIGNATURE OF WITNESS
statememnt was recorded or received.

‘I am a Detective Superintendent of the Royal Ulster.éenstabulary
attached to Headquarters, Knock, Belfast. On 25 March 1982, accompanied
by Detective Sergeant Elliott I saw John Colin Wallace at HM Prison,
Weormvood Scrubs, London. I conducted the interview and D/Sergeant Elliott
irecorded notés. The interview took place between 10. 10 an and 11.05 am.
" Wallace entered the interview room in the presence of a. prison warder,
I identified myself to Wallace and introduced him to D/Sergeant Elliott
and told him that we were carrying out investipations into the Kincora
Affair in Belfast. Wallace was asked if he would answer some questions
in relation to the matter. Walliace said, "My solieitef wrote to
Sir George Terry and I would not wish to answer'any'questions until I
get my solicitor's advice. Before I were to answer questions I would

require certain assurances'.

What are those - can you tell me?
A I have not been given legal aid. I need the background cover
of the Official Secrets Act relating to the information gained
by me in Northern Ireland. I will require advice before I give
that so there is no further point in your interview. I'm bound
by the Official Secrets Act, I feel if I'm callee to give evidence

I'11l need legal clearance to disclose information.

Q Would you need clearance for the information you gave to
journalists?
A Yes, I would.
SIGNATURE

Form 38/36
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Q If you-have‘éifeady released infofmatign to journalists thét would

not bind you now to the Offjicial Secrets Act. '

It would, in the course of my job.

If you were released from this control would you "blow the 1id off"
(quoting from a newspaper cutting}. -

A I would give to the Enquiry what I am allowed to give, however, there
are other matters I want to get clear.

Q What other matters are those?

A The Official Secrets Act is the first stumbling block - legal aid -
I can't receive legal advice as there is no charge - there are
dlfflcultles over protection to my wife or myself in here. I'm also
concerned atthe police in this 1nvestlgat10n and my investigation.
What do you mean?

A I think you are investigating alleged CDVEP;up by police and

~officials, I'm concerned about the Sussex Pglice Officers.

Q Can you explain the press suggestion that you can blow the lid off
Kincora? '

I don't think I should answer that.

Have you spoken to the press?

A I haven't spoken to the press. It could be to my greatest
advantage if, I spoke to the press.

Q Did you speak to the press?

A I spoke to the press in 1974.

Q Have you spoken to them since?

A No, not in Northern Ireland. I know that there was one further
development connected with Kincora after I left the service.

Q ¥Yhen?

A It could be 76/77/78.

Q Have you spcken to the press within the past couple of years?

A Not within the past 2 yesrs. Kincora did not develop until I
was remanded in custody.
Did you speak to journalists about Kincora?

" A I mentioned Kincora in Northern Ireland to journalists.

OFFICIALz:S
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Was it in the context of McGrath?

I'd rather not say.

Would your information be recorded - would other peoplelknoﬁ

) about'itg

Yes.

Are we talking in the context of William McGrath?

There are othefs.

Again in the context of William McGrath?

I don't wish to talk about it.

Is there other information about Kincora?

I don't wish to be drawn into that.

You are not the only person aware of this information.

A number of agencieé including Army Intelligence. I don't wish t6
be drawn further. |

If journalists were writing in the past 2 months speculafing that
you have information about MPs, Lawyers, Policemen - this could
not have come directly from you?

It could not have come from me. You're referring to the News of
the World. It is highly inaccurate to say the least.

Have you met the reporter?

I've-met the reporter.

What' are the inaccuracies?

I wont say there is a secret list of 60. I couldn't confirm or
deny or could I give any idea of the figure.

If there were other children at risk in Northern Ireland and if

we don't have the information to assist the investigation, do you
not think it ﬁould be helpful to us if you supplied information.
Are there any children at risk?

I couldn’t say that. My knowledge stopped in 197L4. I support the
Currenf investigation. The difficulties I face are greater at the
moment but I can't judge the wider aspect.

Would you say there is still a danger?

I can't say. My direct knowledge ended in 7&.

Your direct knowledge?

I don't wish to answer that.
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Did.&oﬁ éverlsee:the Foiio Docuﬁent?-
Which one.

"It refers to Robinson, McKeague and Co?
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I don't wish to answer that.
I then showed Wallace the Folio Document. After perusal Wallace then

stated "Was that dated 19747?" I replied 'No 19?6. It says Folio 4782/9/76LB!

Q Cauld that be the Army? -
A No it's not. It's an official file number. |
Q An army document?
A It is not an army original‘one. I would have an idea.
Q Official?
A Yes it could come from an official side.
Q  Would it be the Northern Ireland Office?
A I‘wouldn’t_deny that.
Q Was it a smear document?
A No, I wouldn't say that - I couldn't be sure.
Q "Would you tﬁink it has been given that file number to make it
appear official? *
A That's possible.
Q David McKittrick received a document from you?
A That's possible, '
Q Is there information beyond that document?
A, That would be dangercus for me to answer that.
Q Is there information beyond that document?
A

Yes, but you'll appreciate everything given to the press is

vetted before being handed out.

I then invited Wallace to read the Tara Doncument which he, in fact, did do.

Would that be a summary of Kincora?
No, there is more than that.

Would you have access to it?

= O > 0

I would have had access to it.

i 25
OFFICIAL A ENPA LW REReINAL <. s



AR T R TN AR
STATEMENT OF : GEORGE CASKEY ‘ . con ENO:__2_

N - KIN-30098

—— ——— RESTRICTED

-Hould you have had access to all information?

A I couldn't get involved in that. IY you were aware of my job
you would be aware of what information I handle._

Q If I did not know what your job was would you help?

A No, unless I got clearance.

Q Who from?

A I would need written authority from the Personal Under Secretary
of State, Frank Cooper, and I would have to have Counsel's opinion -
on the legality of that.

Q If in thé near future you were given permission, are you willing?

A Yes - subjecf to other safeguards. There are a nﬁmber-of issues.

Q What are they?

A Personal safety.

Q Are there others?

A It's a difficult area - hypothetically - in the event of very
many people being involved in a cover-up, it could be that these
people could have effect on my future and in the event of a
.petition re-investigating my present case.

Have you made an appeal?

A No. My solicitor is looking into some matters and I would like to
see the outcome of that before supplying any more.

Q If the Authorities were to re-investigate your case would it help?
Yes very much so.

If the investigation were to come up with the same answer, how
would you feel?

A If the investigation were to come up with the same answer - yes -

it wouldn'f make ;ny difference. I would be satisfied. I did not
play any part'in the murder for which I was cohvipted. .There are
a number of events connected that have taken place going back
immediately before my leaving Northern Ireland and going thrcugh
to my charge that T cannot explain. I cannot rule out the
possibility that there may be a connection between these events

and my conviction,

Formamﬁiahnnolation
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Q Cah you put your finger on ény of these events?
A Yes, but I don't wish to at the moment but my solicitor is aware

of it. The more people who arz aware of my information the

'-greater I am at risk. Do you know Detective Inspector or

Deter;t:‘we Chief Inspector- I suggest you speak to him.

Q With what in mind?
. With background, the situation in general, without putting myself
in difficulty he is the one officer who might be able to help.

Q In relation to your background? -
A Yes. ' ‘
Q Are there any other Army Officers we can 5peak to?
A I wouldn't aﬁswer that.
Q To your knowledge?
A I wouldn't answer that.
Q Have you access to newspapers here?
A~ Not easily - sometimes they are very old. ‘
Q Do you think the information you have could assist a police enquiry?
A I would wish to ensure that because I say yes then it puts me
in a difficult position. With reference to the Folio Document, the
press are in possession of more information than that.
(Wallace again read the Folio Document)
A I dorn't think it's a true intelligence report}
Q  why? ' '
A The style is completely wrong - it could be genuine.
Q You mean the phraseology?
A Yes. If an Intelligence Officer wrote it he could not use the

emotive phrases or words like that.

I again asked Wallace to itemise the obstacles to him giving information

to the investigation. In reply he stated -

A One - Official Secrets Act.
Two - Legal Aid - probably number one - from thare stems everything.
Three - my wifes and myselfs personal safety.
Four - my current case for which I am serving a ten-year sentence -

I would like to see certain aspects that have taken place prior to

FpaniBBdad brhotafon ' ‘
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‘Northern Ireland and also dur1ng the immediate per1od of my ‘own
case, the 1nvest1gat10n and the trial, I do not W1sh to disclose
the prec1se circumstances though I would be happy to do so )
if g1ygn the correct legal advice. I don't wish to dwell tqo
much on it but it-may be that the investigation might disclose
no connecfién. It's because there may be a connection between
evehts and Kincora that I am concernéﬁ about. 5o long as theyl
are-pfopefly investigated I would be happy - no matter what the o~
conclusion. - | ‘

"Q ° You have no knowledge then of boys in care of the Health Authorities

that are exposed to moral danger? _

That's true. My direct knowledge stopped in January 1975.

Did it apply to Kincora?

It's wider than that; There are other children's homes.,

Can you locate the other homes?

1 wouldn't answer that.

O > DO > 0 >

Does it involve military?

I wouldn't answer' that.

B

A Portadown Home?

No.

Lurgah'.’

I wouldn't answer that. ‘ :

If I saidyou wouldn't say no?
.I wouldn't answer that. ' |
Do you know him?
I wouldn't answer that.

If I said you knew him would it make a difference?

Yes.

Is it wider than KIN 396 ?

I wouldn't wish to get drawn into that. If I say it does or

0 P 0 > O O p» O » L

doesn't it would give an indication to my knowledge.

Q Have you read any press comments lately?
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A I've read one in the News of the World and two 1n—The Tlmes

regardlng the comments - Gerry Fitt's comments - another prisoner
recognised my name. I didn't realise McGrath and the others had
been convicted.. I wouldn't know the extent of the other people
convicted or the extent of the charges.

'Q- _.If your conditicns were met to what authority are you-prepared to
give your evidence? | | . _ -

A To Police or Public knquiry - my difficulty is I would not like to
impart my information to p&lice So long as the Sussex Police are
involved. I'm not being vindictive to Sussex butlfhere are errors -
which might influence the investigation of my case. " Several officers
were involved in the inveétigatioh of my case and I believe this
could be used.fo destroy the credibility of ‘my evidence and the

credibility of your investigation.

" After a short discussion on generalities the interview terminated and

the Prison Warder accompanied Wallace from the interview room.

ation
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AGE OF WITNESS [if aver 21 enter “over 21");

DETECTIVE SERGEANT

OCCUPATION OF WITNESS:

AppRess, HEADQUARTER CRIME SQUAD, KNOCK._IBELFAST

I deciare that this statement consisting of 13 pages, each signed by me is true to
the best of my knowledge. and belief and | make it knowing that, if it is tendered in
evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to
prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be false or do not
believe to be true. :

—

Dated this 3 day of - 19 4’z

7
Ao A

SIGNATURE OF MEMBER by whom SIGNATURE OF W!TNE:S‘S -
staternent was recorded or recesved.

I am a Detective Sergeant of the Royal Ulster Constabulary attached

to Headquarter Crime Squad, Knock, Belfast. Between 2,10 pm and

4.15 pm on 28 April 1982 I saw Qplin Wallace at HM Prison, Lewes Prisnn,
Sussex in England, Detective Inspector R Mack was Present throughout
the interview., As I had Previously interviewed Colin Wallace I
introduced him to Detective Inspector and asked him if he was Prepared
to speak to us. Wallace agreed to the interview but stated that the
situation had not changed since last seen by myself and Detective
Superintendent Caskey. Wallace stated "There is still the Offjicial
Secrets Act and since then I believe my solicitor has spoken to

Mr Caskey. 1 wrote to my solicitor after a week and my wife spoke

to him after Easter",

Q What is the situation now?
A There is a problem here as I have a feeling that Whitehall

will be reluctant to give clearance, certainly at high level.

Q You suggested someone for such clearance?

A Sir Frank Cooper, was Permanent Under Secretary under Whitelaw
so I suggested him but there are other Government Departments

involved and I would suspect they would have to be involved.

Q Isn't ther: some data ¥You can disclose?

[

T
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A I've no idea how much I could release. A lot of intelligence
was restricted to UK eyes only-and=a lot was restricted from
the RUC so the position today: is somewhat similar to that after

Superintendent Caskey's interview.
Q Have you asked your solicitor to ask for clearance?

A I have a problem over legal aid,as there is no charge so.then

I can't get legal aid.
Q What steps can you take?

A Firstly, I need legal aid and then an approach from Crown Counsel’
to the Miﬁistry of Defence for the need for me to disclose what's
avajlable to me. The other difficulty is supposing I got clearance
it would probably be some weeks before I could go through the
Official Secrets Act. I discussed it with my solicitor after
mention of my.name in Westmiinsier. He advised me to do nothing

until an approach was made.

Q By the police?

A Yes,. I wrote to Sir George Terry pointing out the problems to me.
Q Journalists point out that you could have the key to the Kincora
prob;em?
A I'm not sure of how my evidence.fits in.
Q Did you make anyone aware of Kincora in Northern Ireland?
SIGNATURE of STATEMENY MAKER: ....... /:;Ci:fu; ...............................
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A I can't tell you who I made aware because if you were aware of
my job then you would know why I can't tell you, all I can say

is I talked to a number,
Q Who were these people?

A Only one I can be sure of is David McKittrick, probably about
5 or 6 others. I might have spoken to the Sunday Times.

Q Did the information you had at that time relate to homosexuality

at Kincora?

A Yes.
Q Any particular person?
A I can't tell you but there were a number of people I believed

to be at Kincora.

Q Did you know Kincora?
A I'm fairly familiar with Kincora.
Q As far as meeting journalists, was there any person yvou informed

outside that field?
A The answer would be yes.
Q Were any police officers informed by you.

A Not directly.

/32 -
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Whether my information was relayed to the RUC or not I don't knowi
Did you pass it to any MP or Welfare?

No

Are_you talking a2bout whilst you were in Northern Ireland.

Ye-s. In the 72/75 period.

I have to ask you if you can confirm that ysu handed or supplied

a document to the press which related to Kincora and the fringes?
It is possible.

Did you pass such a document?

I would neesd the document described bafore T could be sure.

It related to Kincora?

Yes, it's quite possibvle.

" Did any document you gave out relate to Kincora?

Unless I were to see the document I would not be able to be

specific.

SIGNATURE of STATEMENT MAKER: ol d ST

OFFICIAL -




RESTRICTED

“ ‘OFFICIAL = SENSITIVE = PERSONAL:

STATEMENT * CONT

KIN-30106

“orm 38/36(3]

PSNIDocs-annouﬁon
added by the HIA Inquiry

STATEMENT OF: DENNIS BERKELEY ELLIOTT  CONTINUATION PAGENO: 5

L

Were. there to Yeur knowledge in Lisburn of ongoing files

on Kincora?

Yes,

Wi

Who maintaired those iiles?

I wouldn't answer that.

Did you make the contents available tg anyone?
I wouldn't wish to answer that.

In more recent times within the last 2 months did ¥You supply

written information to anyone?

Well I doubt it very much, if I did I certainly wouldn't say.

We have information that You prepared a document for the
information of a journalist and we have interviewed a Journalist
and he has told us he did receive g document., I gee ¥You had a
visit from Ian M2rcaskill and he told us that he received a
document. If we received such a document is jt factual of what

You could tell?
I can tell you it would be of ng use to you.
Did you hand a document to Macaskill?

I wouldn't answer that,

SIGNATURE of STATEMENT MAKER- R - A
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Did you hand it to your solicitor? .

I don't think so. Certainly he would have taken notes on points

raised with Superintendent Caskey.
Did you write out a document for Sir George Terry?
Yes.

In letter form?

Yes. I wrote it on an exercise book. It was asking my solicitor

to relay to Crown Counsel my difficulties in providing information.

Tf you handed information to the press then surely Colin

your suggestion that you require clearance in relation to the
Official Secrets Act is a rather weak argument. We know that
you have given or supplied journalists with information. What

are you playing at Colin. Might I =uggest that you are chancing

your arm?

All the information which I believe to be of value to your

enquiry would not be certainly held by the press.
Did you give information recently to the press?

If I had given information to the press recently it would not

be of any use to your investigation.

SIGNATURE of STATEMENT ALAKER: VR T
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.Q You are quite sure that you didn't give your solicitor a

. document relating to Kincora for passing on to a journalist?

A No I did not.

Q ‘When Ian Macaskill visited you did he make notes?

" A He wouldn't be allowed to.

Q Did you hand a document directly to Mr Macaskill?

A I wouldn't answer that. All I would say is that that particular
line of enquiry would be a waste of your time. If Ian Macaskill
received information from me I'm quite sure he would publish it.

Q I have got possession of a document which I beliéve is a
transcript to the document. I'll read parts to see if you
were the author of the document.

D/Inspector Mack then read portions of the document.

Q Do you reccgnise the contents?

A I wouldn't confirm or deny.

Q Did you write that?

A I wouldn't write that.

Q Did you dictate it?

SIGNATURE of STATEMENT MAKER:
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A J wouldn't answer that.

Q Is that a copy of the document Macaskill has?

A I wouldn't know.

Q You appreciate that our enquiries are drawing to a close and if
you have any information then the sooner you give it the quicker

we can act on it?

A There's no point in your getting only part of my information -

if you are to get all the information I'1ll have to have authority.

Q What clearance would you need, in what form?

A I would accept a written letter from the Ministry of Defence.
It could be totally misleading to you if you are only getting
snippets and it's wasting your time. What I'd like to do if
I got clearance, I'd like to make a written statement to my
solicitor which I could pass to you, the RUC, vou could then
come and see me and discuss it with me. I have a lot of serious
doubts of the Kincora situation, I don't trust anyone so its
important that it's water-tight. T feel you will not get
co-operation from official sources. If you do I think it will be
an effort to discredit my evidence. There are other problems, if
I'm called to give evidence my situation in here will be difficult
if I'm seen to be cu-operating with the police, I don't wish to
spend the rest of my time in confinement., I'd want an assurance
that certain events vetween my leaving Northern Ireland including

my case were investigated, not necessarily the Sussex Police, I'g
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like a member of the RUC involved in that investigation.

Q Why an RUC man?
A I think there are parts of the Kincora saga that are‘pnly to

be described as bizarre to them but to a member of the RUC

might be significant, I'm purely guessing but someone may have

the answer.

Q If you can't get the assurances you require will you continue

t?'sit it out and withhold your evidence?
A , All I can do is lose in thislsituation, what would you do.
Q I can't answer that not Kknowing your situation?
A I accept that.

Wallace then asked "Do you believe that you are getting co-operation

Tfrom official sources?® D/Inspector Mack replied "I'm sure we are'.

-Q Is it Tair to 'say that the Macaskill document and the shippets

we have picked up is not all the informaiion available to you?

A Yes, and the matters you have would be ~ompletely misleading.
Q . Would the evidence you have relate to Kincora directly?
A It depends on the type of the Public Enquiry. Even if you subpoena

a witness and unless the information is deemed to be not in the

national interest then he doesn't have tc disclose it so you are

A L
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either going to have to get someone who is able and willing to
give the information. It may well be that my information will
be of no assistance. I did work on Kincora and Tara for a period

of 6 months at one time.

Q When?

A 1974,

Q How did Kincora come to your notice?

A - Through an informant.

Q What was the extent of the information?

A No I won't (arswer that)

Q Was the information related to a person committing acts in Kincora?

A No it's wider than that.

Wallace then asked "Are you investigating the Brian McDermott case?"
D/Inspector Mack replied "Yes, I have enquired into it. Are there any
matters you can tell me?" Wallace replied "I covered the McDermott

thing at the time".

Q Why do you ask that?

A I'm glad to hear that you are.

NN
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Six people have been convicted, does your evidence cover matters
outéide them. Are there people other than those six who, in your

opinion, should be convicted purely for homosexual offences?

No I'm not sure.

Would your evidence fhen purely relate to the cover-up aspect.

No I don't think that would be true. I looked at it from a
security side and for that reason it obviously lead into various
other fields, my evidence would not be aimed at homosexuality but
the background to it and such lead me to be able to get more.
precise details.

Do you believe that your evidence would assist us?

If I were doing the investigation I would like the information,
we're shadow boxing so I don't know whether you already irave my
information. Your investigation, unlike Sir George Terrys, secems
to relate to the mechanics whereas Sir George is dealing with

the cover up.
Ko that's wroitg, our investigation covers all aspects.

I think I can say that on the basis of my evidence the RUC

don't have anything to worry about.

You are saying that you were aware of the goings on in Kincora

back in 197%4.

Yes.

Loal .
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. Q In Lisburn you would have had information relative to the

Rev Ian Paisley and people like that? -
A Yes.
Q McGratﬁ? _ B
.A Oh vyes,
Q Were you aware that McGrath was homosexual?
A Oh yes, our interests'gould be the personalities of paramilitaries

and their personality discrepancies. For obvious reasons we

related to the Loyalist side in 74 with the UUWC Strike.

Q Did you ever speak to or receive any complaint from a Kincora boy?
A I wouldn't answer that, I certainly didn't interview them.
Q Relating to the document we have, are you prepared to answer any

questions in relation to its contents?

A Nn.
Q Is there anything we can do for you?
A I'm stuck in the middle. I would like to help but I'm looking at

my own problems first. If this had blown up after my parole it
would be all right, I would be able to look after myself, my wife.
I'm certainly worried about my case, the 2 stumbling blocks, the

Official Secrets Act and the legal aid. You know I wanted s

7
SIGNATURE of STATEMENT MAKER: z/-'—”l Ll

ry OFFICIAL - SENSITIVE - PERSONAL




"RESTRICTED

»

9

7. OFFICIAL - SENSITIVE ~PERSONAL -

STATEMENT C

KIN-30114

Form 3&.36]a]

PSNI Docs - annotatiop
added by the HIAInqury

STATEMENT OF: DENNIS BERKELEY ELLIOTT CONTINUATION PAGE NO: 13

something done about Kincora in 7;. It upset me that thingé
were going on,
'Q ¥hy did you not act then?
A I wasn't in a position but I can tell You it really upset me.
Q Do we take it from that that you wgre awaré of the assaults on boys?
A You can take it that I‘was very upset thgt nothing was done.

Q You could have done something then and you didn't?

A It still upset me, knowing that I was aware.

Wallace indicated that he was reluctant to answer any further guestions

on this line and the interview was then terminated.
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Further enquiries were conducted and Wallace was
interviewed again on 28 April 1982 at Lewes Prison,

Sussex, by D/Inspector Mack and D/Sergeant Elliott.

At this interview Wallace made it clear that the

situation had remained unchanged since the interview

he had had with D/Superintendent Caskey on 25 March 1982. -
Also on 28 April the police officers had an interview

with Wallace's solicitor, Mr Morgan-Harris, regarding

some documents. Details of this interview are in a

statement recorded by D/Sergeant Elliott.

On 27 May 1932, D/Superintendent Caskey consulted
Mr C DICKSON, Assistant Director of Public Prosecutions,

in relation to the conditions set out by Wallace.

Resulting from this consultation a letter granting Wallace
immunity from prosecution for any breach of the Gfficial
Secrets Acts 1911-1939 was forwarded to the Chief Constable
of the RUC by the Director of Public Prosecutions,

Sir Bgrry SHAW. This letter is dated 10 July 1982 and

a copy is attached at Part IV.

On 15 July 1682, Assistant Chief Constable, Mr WHITESIDE,
forwarded to D/Superintendent Caskey, a memorandum replying
to the 4 conditions set out by Wallace. A copy of this

memorandum is attached to this report in Part IV.
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THE ROYAL COURTS OF JUSTICE
| BELFAST BT1 3NX

The Chiaf Conatable

Royal Ulster Constabulary

Headquarters:

Brooklyn

Knock Road

BELFAST : ok
BT5 6LE 10 July 1982

Dear Chief Constable
REs THE KINCORA ENQUIRY -~ MILITARY INTELLIGENCE sND JOHN COLIN WALLACE

I am writing to inform you that there will be no prosecution of John Colin Wallace
for any breach by him of the Official Secrets Acts 1911-1939 in reapect of any
communication by him to a member or members of the Koyal Ulster Constabulary of
information relating to homosexual offences in Northern Ireland.

Mr Wallace may be so informed. When he is interviewed you will doubtless wish to
arrange that it should be made clear to Mr Wallace that it is important that he
S8hould make full disclosure of all information which he has concerning the commission
of homosexual offences in Northern Ireland at any time,and that in doing so he will

not be liable to prosecution for breach of the Official Secrets Acts,irrespective
. of the source of his information.

Yours sincerely

—
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STATEMENT OF: DAVID JOHN McDINE
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OVER 21

AGE OF WITNESS (if over 21 enter “over 217),

OCCUPATION OF WITNESS: _ CIVIL SERVANT - SENIOR INFORMATION OFFICER

" ADDREss: _DPRS., MINISTRY OF DEFENCE. MAIN BUILDING, WHITEHALL

| declare that this statement consisting of one  page®, each signed by me is true to
the best of my knowledge. and belief and | make it knowing that, if it is tendered in
evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to
prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be faise or do not
believe to be true. :

Dated this 7th day of June 1982
(Sgd) S R Mack, D/Inspector (Sgd) David J McDine )
SIGNATURE OF MEMBER by whom SIGNATURE OF WITNESS

statement was recorded or received.

I am a Senior Information Officer with the Ministry of Defence at

Whitehall, London. On 24 September 1974 I was appoiﬁted Chief Information
Officer in charge of the Army Information Service, HQ Northern Ireland,

I was‘adviser to the GOC NI and Commander Land Forces on public relations
matters affecting the Army and was responsible for liaising with the
Northern Ireland Office ;nd the RUC on information aspects on the
sacurity situation. I directed the work of the 40 or so members of the
Army Information Service in Northern Ireland. I knew Colin Wallace who
was a Senior Information Officer in the Army.Information Service. As

far as I was aware his duties were to oversee the photographic section
and printers end to produce publicity material on the Army's activities
particularly for 'VISOR' the Army Newspaper. Also because of his
background knowledge he tended to be the main briefer of visiting press.

Around QOctober 1975,:my duty in Northern Ireland terminated and I

" returned to England. At no time whatsoe#er did Wallace discuss with me

Kincora Boys' Home in Belfast nor was ] aware that he discussed this
with any other.meﬁber_of staff and at no time can I recall hearing the
name Kincora until the recent publici@y; I have been shown a document
marked EGM3 by-Detective Inspector Mack and i do not recsll ever seeing

this document.

SIGNATURE OF WITNESS. (Sgd) David J McDine
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STATEMENT OF: PETER J BRODERICK

, . 0 1
AGE OF WITNESS (if over 21 enter “over 21%) VER 2

OCCUPATION OF WITNESS: CIVIL SERVANT

aooness | : o1 von 57

| declare that this statement consisting of one pages, each signed by me is true to
TO BE COMPLETED the best of my knowledge. and belief and | make it knowing that, if it is tendered in
WHEN THE evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to
STATEMENT HAS prosecution if | have wiifully stated in it anything which | know to be false or do not
BEEN WRITTEN believe to be true.

Dated this 7th day of June 19 82

(Sgd) S R Mack, D/Inspector (Sgd) P J Broderick
SIGNATURE OF MEMBER by whom SIGNATURE OF WITNESS

statement was recorded or received.

On 31 Jﬁly 1973 1 was appointed as Chief Information Officer at

Army HQ Northern Ireland. I was the Information Adviser to the
General Officer Commanding responsible for all press and broadcasting
contacts. Whilst at Northern Ireland Mr Colin Wallace was a member of
my staff as Senior Information Officer with special responsibjlities
for briefing visiting reporters. I can state categorically that at no
time did Colin Wallace ever discuss with me affairs at Kincora Boys'
home in Belfast. I first heard of Kincora at the time of recent
coverage into the affairs there by press and news media. I have been
shown a document marked EGM3 by Detective Inspector Mack. I have never
seen this document before. I have no knowledge of its contents at all
and I don't recognise the format of the document of having any official
origin. Uﬁder no circumstances would documents of this type ever be

issued from Headquarters, Northern Ireland.

SIGNATURE OF c (s r J Broderick

Form 38/36
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STATEMENT OF: HN
OVER 21

AGE OF WITNESS (if over 21 enter "over 21"}
OCCUPATION OF WITNESS: DIRECTOR GENERAL OF CENTRAL OFFICE OF INFORMATION

aooress. NN 1oNDoN

| declare that this statement consisting of one pages, each signed by me is true to
the best of my knowledge. and belief and | make it knowing that, if it is tendered in
evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to
prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be false or do not

believe to be true.

Dated this 7th day of June 1982
(Sgd) S R Mack, D/Inspector (Sgd) J D Groves i
SIGNATURE OF MEMBER by whom SIGNATURE OF WITNESS

statement was recorded or received.

I am the Director General of the Central Office of Information.

I was Chief of Public Relations in the Ministry of Defence from
1968 until 1977, I know Colin Wallace as a member of the Army PR
Staff at Lisburn. I was aware that Wallace was working with the
information policy section in Northern Ireland. I was stationed

in London and had no day-to-day contact with that section. On

11 February 1975 I interviewed Wallace at the Ministry of Defence
in London on an administrative matter. I at no time had discussion
with Wallace about Kincora Home or any matters connected with it.

I have no knowledge of the case.

SIGNATURE OF WITNESS: . . . e e

OFFICI
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AGE OF WITNESS (if over 21 enter "over 21"}
OCCUPATION OF WITNESS: PUBLIC RELATIONS CONSULTANT

sooness: | N . ~o

| declare that this statement consisting of twe  pages, each signed by me 15 true to
the best of my knowledge. and belief and | make it knowing that, if it is tendered in
evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to
prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be false or do not
believe to be true.

Dated this 9th day of “June 19 82
(Sgd) S R Mack, D/Inspector (Sgd) M R Taylor )
SIGNATURE OF MEMBER by whom . SIGNATURE OF WITNESS

statement was recorded or received.

I worked as an Information Officer for the Ministry of Defence in
Northern Ireland from 1972 until 1976. The exact dates I am not sure,
It may well have been March 1972 until September 1976. On completion
of this duty I was posted to Berlin where I served untilISeptember 1979,
Whilst at Northern Ireland I served with a chap called Colin Wallace.

I knew Colin prior to my appointment in Ulster, for about three years
prior, I resided in Northern Ireland from‘1962 until I left in 1976.

I worked at the Ulster Museum from 1969 until I went to work with MOD.
Colin Wallace and I were serving as officers in the Army Cadet Force and
this is where my contact with Wallace was initiated. Initially Wallace
and I were both on the same grade but later in my service with MOD,
Wallace was promoted to Senior Information Officer. Wallace was at no
time answerable to me and we were both involved at a level in similar
work. I have been asked if I ever heard about Kincora Boys' Home in

my capacity whatsoever. I have never seen any official document, to.my
knowledge, on Kincora Boys' Home although I do recognise as a result or
the situation that prevailed in Northern Ireland at this time, it may

have been discussed verbally. If Wallace may have discussed Kincora

-with me, I cannot remember any specific detail. The names McGrath and

McKeague mean something to me, although I cannot connect McGrath with
any verbal conversation regards Kincora. I did not know that McGrath
worked at Kincora Boys' Home, but his assumed association with the

Protestant Military Organisation called 'TARA' was on record. I have

SIGNATURE OF WITNESS: ... . (Sgd) M R Taylor . . e
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KIN-30134

STATEMENT OF:

been shown a document marked EGM3 by Detective Inspector Mack. To my
knowledge I have never seen this document before. The information laid
out in this document is similar to the work which was expected of |
Colin Wallace during his period with the Ministry of Defence. I have
no doubt that if it served the Minister's interest that this type

of document would be shown to a selected Journalist for a confidential

briefing. This was part of Colin Wallace's function whilst in

Northern Ireland.

‘Forq538/36[a]
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Report No. 031482 Continuation No, §
Roy Garland: One of the main things they asked me
about was the visit to the military intelligence officers
which were in the... was in these notes, and they

suggested Lo me Lhal perhaps these intelligence officers
were actually just ordinary soldiers, and T was unhappy,
I felt that I was being asked to explain things away.
Robert Parker: You feel that they were trying to say
that you'd seen only soldiers, not intelligence officers.
Roy Carlapnd: Yoe thoy made that explicit.

t : Although Garland's account conflicts
with the official version of events, oLher evidence seems
Lo support what he is s=aying. It derives from the case

of Colin Wallace, the former Army Press Officer based at
Lisburn in the 19708 whom the Government has now
acknowledged was engaged in psychological operations,

Wallace has always maintained that the Army knew all
about Kincora and McGrath by 1972, eight vyears before it
was exposed.

When he first produced these two Army memos to
support his claim he'd just completed a gaol sentence for
manslaughter, and his credibility was discounted by
Government spokesmen. They s5aid he was a fantasist
who'd made it all up. But now this man says he can
veueh that the memoo are genuinc.

MiCheel Tayloc worked at +he &me a PNy
Information at Lisburn. He was reaponsible for filing
and checking all documents in the secclion of Army
headquarters called Information Policy where Wallace
worked,

Michael Taylor: They formed a f[ile that had been
established on the ... all aspects of Kincora, in which
we had discovered various events going on there and those

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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Report No. 031482 Cont | LonNo. &

events related Lo the possible attraclion  of
paramilitaries, and consequently the Army intelligence
put together a documentation file of Kincora ilself.
Robert Parker: You have no doubt at all that you've
seen Lhese documents before in 1973 and 1974,

Michael Taylor: No doubt whatsoever.
Robert Parker; The first of these memes was written in

1973 and is principally about Tara, the paramilitary

group formed by McGralh, IL states - The offlicer
commanding is William McGrath. He is a known homesexual
who has conned many people intLo membership'by threatening
them with revealing homosexual activities which he
himself initiated. He is a prominent figure in Unionist
party politics and in the Orange Qrder.

1t continues:- McGrath also runs a home for
children on the Upper Newtownards Road, giving both the
telephone number and Lhe address, And Lhere's [urlhes

corroboration for the authenticity of these documents.
At the top of the 1973 memo is a filing instruclion -

Clarks IP - Clarks Information Policy. The man who
wrote it is Peter [Droderick*, in 1973 the Head of Army
Public Relations in Northern Ireland. He's confirmed to

us that this is indeed his writing and he left Lisburn in
1974,

Not only do the documents suggest that the Army knew
about McGrath years before his actjvities were stopped,
they also suggest that the RUC knew as well. The 1974
memo written by Colin Wellace cites three sources of

material on which it is based. The first, reference A,
an RUC background paper on Tara.

The memo says:- Reference A deals with McGrath's
background in considerable detail but it is inaccurate in

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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a number of respects. It adds:- He does not, as the
paper claims, run the hostel, he is employed as house
father.

In conclusion Wallace recommends:- We make ane
[inal attempt to get the RUC to investigate the matter.

And Michael Taylor at Information Policy not only
remembers this memo but also the background papers from
the RUC on which the memo was partly based.
Michael Tavlor: It was quite obvious Lhal an element
that went into this memorandum came from the RUC. I
don't know at what level, I don't know rrom what rank,
but it was quite clear that there was certainly knowledge
by the rUC of what was gouing on In Klucura al Lhe Lime.
Robert parker: ‘raylor says that this wallace memo was
sent up to General Sir Petar Leng, at the time Commander
of Land Forces in Northern Ireland. It came back with a
note attached from the General.
Michael Taylor: The document attached to the memorandum
was signed by Sir Peter, endorsing the document, to say
that he agreed with the conclusions of the memerandum and
that the appropriate authorities should be nolificd and
take action. His recommendation was that this should be
brought to the notice of the RUC who were the correctl
body for carrying out any further investigations, and if
necessary, prosecuting the people concerned.
Robert Parker; No prosecutions followed. And there
are other witnesses who say that the police were told
about Kincora in the early '70s. For example, Valerie
Shaw, at the time a missionary in lan Paisley's church,
had Liled Lo &xposs the mattar and £inally ocontactod ono
of Belfasl's most senjor deteclives.

2y ; Juparintandent Graham phoned my homo and

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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Report No: 060086 Continuation No. 7

Colin Wallace, the former army press officer in
Northern Ireland, has long maintained that this memuorandum was
written in the early 1970s by army 1nt'alligenee. The memo concerns
Tara, McGrath's homosexuality and it memntions that McGrath was
employed in & children's home. The memo was written, according
to Wallage, in an atiompt to interest the press.

Michacl Taylor was one of Colln Wallace's collaagues
in the information section at Army Headquarters in Northern Ireland.
He clalms thal In 1Y74 he saw a file which delalled agcusations
about McGrath, Tara and Kincora.

Michasl Taylor: There was a specific file related to the Kincora
Home.

Chris Muuro: Was Il marked Kincora or was it merked something
elae? .
Michael Taylor: No, it relaled to a broader... a broader file,
Chris Moore: And did the name Tara appear in that file ay
well?

Michael Taylor: Yes it did. We had gsined information that
thé Kincora Doys' Home was being run by & person who had,
ur appearsd to have, assoclations with paramilitaries and also
we had gained information that some of those boys in carc were
being abused by the people who ran that Home.

Chris Moors: Taylor claims the information in the Tara file
was passod on up the army’'s chain of command to a very senior
level. He thon says that a memorandum was writien which he
says he saw recommunding that the RUC should bo informed.

Taylor's account is not the only evidence of a link between army

intelligence and Kincora. In 1475 Roy Garland, fruatrated by
the inaction of the RUC, also passed on his concern to two intelll-
pence officers fruom Army Headquarters in Lisburn., The meeting
took place in this house and was arranged by ovne of Roy (arland's
Christian contact who know of an officer in army intsll)igencs.

Roy Garland: 1 must say I had the impression that they knew
a lot already, that like most of these situations, thore was nothing
terribly radically knew 1 had to tell them. One of theso officers
sppearsd to bo roally concorned about tho situation. Now when

1 : d, ho seemed. concerned about McGrath's job and
Py O S ERTCIAL S CENSITIVE-PERSONAL
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STATEMENT OF PATRICK J KIN-30135

OVER 21

AGE OF WITNESS (if over 21 enter "over 21"}

MAJOR, 1ST BATTTALION DUKE OF WELLINGTON REGT

OCCUPATION OF WITNESS:

pooress [N

| declare that this statement consisting of one page¥, each signed by me is true to
the best of my knowledge. and belief and | make it knowing that, if it is tendered in
evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shail be liable to
prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be false or do not
believe to be true.

Dated this 10th day of June 1982
(Sgd) S R Mack, D/Inspector ; (Sgd) P J Puttock
SIGNATURE OF MEMBER by whom SIGNATURE OF WITNESS

statement was recorded or received.

From 1973 until 1975 I served as G3 Information Policy at HQ

Northern Ireland. During my time in Northern Ireland I met Colin Wallace
who was an Information Officer working at Headquarters, Northern Ireland.
I have been asked if Wallace ever discussed with me affairs at a boys'
home called Kincora and I can definitely say that he didn't. In fact
during my stay in Ulster the name Kincora was never mentioned to me. I
have heard of Kincora recently in the news media. Collin Wallace was not
at any time answerable to me in connection with his type of work. I

have been shown a document marked EGM3 by D/Ingpector Mack and I am not
aware of seeing this document before. It is the type of document which
could be compiled by Colin Wallace in his capacity as an I0. The name
McGrath means nothing to me and as far as 'TARA' organisation is concerned

I haven't heard of it before.
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STATEMENT OF: GEORGE CASKEY KIN-30117

AGE OF WITNESS (if over 21 enter “over 21"): 0 21

OCCUPATION OF WITNESS: DETECTIVE SUPERINTENDENT

ADDRESS: RUC HEADQUARTERS, KNOCK, BELFAST

| declare that this statement consisting of - pages, each signed by me is true to
the best of my knowledge. and belief and | make it knowing that, if it is tendered in
evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to
prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be false or do not
believe to be true.

Dated this  14th day of January 19 83

SIGNATURE OF MEMBER by whom SIGNATURE OF WITNESS
statement was recorded or received.

On 27 July 1982 from 10.09 am to 11.18 am, Inspector Cooke and I
interviewed John Colin Wallace at Lewes Prison, Sussex, in the
presence of his solicitor, Mr Morgan-Harris. I introduced Inspector
Cooke to Wallace and before putting any questions to Wallace I read
over to him a letter addressed to the Chief Constable from the
Director of Public Prosecutions which was dated 10 July 1982. Thig
letter referred to no prosecution of Wallace for any breach of the
Official Secrets Act 1911-1939. I also read over to Wallace the
details of a letter from Assistant Chief Constable Mr Whiteside to
me which was dated 15 July 1982, This letter referred to conditions
demanded by Wallace at previous interviews with RUC Officers. I then
asked Wallace a number of questions and Inspector Cooke recorded

these and Wallace's replies:

Q Have you any information in relation to homosexual offences?

A {1} The copy of the Officiai Secrets Act which I signed in 1974
stated that I could only disclose information which I had
~gained during my employment at HQNI on the specific written
authority of the Ministry of LCefence.

(2} Since that time I have had further communication (verbal)
from the MOD that if I disclosed specific information relating
to my period in Northern Ireland in connection with any legal

proceedings I would e prosecuted under the Official Secrets Act.
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STATEMENT

STATEMENT OF: GEORGE CASKEY CONTINUATION PAGE NO: 2

Q When did you receive this verbal communication and where?

i A In 1975 in London. As far as-legal aid is concerned that is
o nonsense. I am not eligible. It is silly that I should be
expected to pay for an investigation that I have nothing to do
with. The imﬁunity with homesexual matters only. I assume

,g : that your current investigation and the Public Enquiry to come
; covers all aspects including allegations of an official cover
up by various bodies., The current statement appears to‘exciude
the cover-up aspect. Can I assume therefore that ihe enquiry
is no longer interested in this aspect and why has the DPF not

inciuded any dispensation for me in relation to that.

Q Information relating to homosexual offences would, in my view;
take account of all information covered up or otherwise of
gexual offences?

Wallace then sought advice from solicitor on this interpretation.

A I am concerned because of the backgrouhd'that all information
that I consider relevant to the enquiry should be made available

ta the RUC.

Q Do I take it that you consider that you have not got sufficient

clearance *o-disclose what information you have?
A Certainly.
Q- Are you making the case that this clearance must come from the

MOD?

SIGNATURE of STATEMENT MAKER: oovoooooeis oo o 0 -

"Form- 38/36{a) -
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Lo STATEMENT OF: GEORGE CASKEY CONTINUATION PAGE NO:- 3

A I have made this clear before. On previovs vigits I made
it clear that clearance should come from Sir Frank Cooper.
The copy of the Official Secrets Act which I signed made it
quite clear ﬁhat I must have the written cotisent of the MDD

before I disclose any information. e

Q You are not satisfied by the immunity granted by the LPP
in Northern Ireland? | |

A Certainly not - in the wording conveyed during this meeting.

Q If you were to get written clearance from the MOD, are you
prepared to disclose all information in your possession in

relation to Kincora and related matters?

. A Yes, subject to other conditions being met -

_{1) Firstly the legal aid situation. I would have to prepare
a lengthy statement which would havz to be vetted by legal

repregentatives.

(2) Because of my current circumstances I do not have the
opportunity to carry out research. This would have to
be done by my solicitor.

(3) There is also the problem of documents and material needed
by me being seen by third parties eg prison staff, because

of vetting procedures, during the production of the statement.
(4) There would be a lengthy time involved, maybe 3-4 months.

(5) I am unhappy about various aspects of my own case. I state

again that I did not commit the offence for which I was

SIGNATURE of STATEMENT MAKER:

Form 38/36(a}
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STATEMENT OF: .GEORGE CASKEY CONTINUATION PAGE NO: 4

convicted. There are, in my opinion, various matters
which may be linked to various aspects of the Kincora
1nvestigation and I would therefore wish that these matters,
and all ihe evidence relating to my case be examined in the

light of the information which I will supply about Kincora.
This information that you have, you had it before your trial?
Not all of it, no.
Why was it not raised at the trial?
Such information as I had at the trial was covered by 0SA and
such disclosure would have led me open to prosecution under the
Official Secrets A:t.

Did you have that information prior to your Appeal?

Not all of it, no, but if I had, the same rules would have
applied.

Did you make an apﬁlication to the Court of Appeal in relation

to this 'eclassifled' information?

No, I did at the first interview (to solicitor) express there
were some difficulties (referring to Official Secrets Act) and

to counsel, Mr Michael Kennedy QC.

SIGNATURE of STATEMENT MAKER: T

OFFICIAL - SEN



RESTRICTED

LI T S N A

STATEMENT  CONTINU KIN-30121

Form 38/36(a]

PSNI Docs - annotatig
added by the HIA Inggiry

=]

STATEMENT OF: GEORGE CASKEY CONTINUATION PAGE NO: 5

Without attempting to interfere with the confidence between
you and your legal advisers, did the information you gave

relate to offences of homosexuality and Kincora?

It related to my employment in Northern Ireland and certain
information which I gave them which might have a bearing on
oty casé. I did not go into considerable detail because I

was not certain at that time how much of that informétion I

could disclose to my legal advisers.
Does the information you possess identify any person with
having committed a criminal offence in relation to the enquiry

I am carrying out?

I would not be prepared to reply to that question at this

stage.

Are you suggesting that there was a cover up by the anthorities

in relation fo the Kincora Enquiry?

I cannot reply to that question without the relevant clearance
from the MOD.

Did you have a meeting with News of the World journalist,
Ian Macaskill? \

I would not be prepared to reply to that question.

Did you see that document SRM9(a)? It is a photocopy. Are

you the author of that document?

SIGNATURE of STATEMENT MAKER:
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P STATEMENT CONTINUATION PAGE KIN-30
STATEMENT OF: GEORGE CASKEY CONTINUATION PAGENO: 6
A I would not be prepared to make any comment in relation to

that document.

Q I suggest to you that you are the author of that document and -
that that is cleerly identified by the content?

© A I have already stated that I am not prepared to make any

comment in relation to that document.

Q A serious allegation is made in the document that in 1974
a complaint was made to senior officers that a cover up of
the 'Kincora Ring' ‘was preventing the killers of 10 year old
Brian McDermott from being apprehended and that 3 people were
named who were thought to be linked with the vice ring who
were suspected of the killing. Have you any comment to make
about this?

A As I have said before I have o comment to make about this

document.

Q I put it to you that the Official Secrets Act does not
extend protection to any person who has information that

would lead to the detection of persons suspected of murder?
The solicitor stated that the Official Secrets Act prohibits

disclosures by his client without comment of any relevant information

in his possession.

SIGNATURE of STATEMENT MAKER: cooreeeeeeesrervsrinn) ettt
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STATEMENT OF: GEORGE CASKEY CONTINUATION PAGE NO: 7

If this information is so important why don't the Military
just give permission. It is in the public interest for the

MOD to give me the permission.

Do you have information that would lead to the identity of

these suspected killers?

Again I could not reply to that question.

To your knowledge, are these suspected killers still at large?
I cannot make any comment on that.

Would you agree with me that it is a serious matter that if
suspected killers are at large that every effort should be
made to make them amenable to the law?

I c¢ould not agree more.

If they are still at large, taking into account the terrorist
situation in Northern Ireland, assuming that they are of the
'terrorist type' there is every likelihood of them committing

further serious offences?

This would apply even if they weren't terrorists, irrespective

of who they were I would like to see them brought to book.

If you would like this then this is the time to disclose their
identity?

SIGNATURE of STATEMENT MAKER: ..oooeveeeeeeerereoseeereeeeseasees v e
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STATEMENT OF: GEORGE CASKEY CONTINUATION PAGE NO: 8

A This is the time Ffor the MOD to allow me to disclose this

information.
Q Was there an intelligence organisation within the military
in Northern Ireland prepared to discredit a number of
- Ulster Politicians by publicly implicating them in the
Kincora vice ring?

A I could not make any comment on that.

Q You are not prepared to name the 3 men even though they may
be killing today?

A I can't release any information.

Mr Morgan-Harris asked "Have any enquiries been made in the

Security Forces?" I said "I will take that up'.

Wallace then related 4 conditions:

1. In the event of me providing you with a statement of all the
information which I consider relevant to your enquiry, will
that information be supplied to the Sussex Police?

2. In the event of me being sﬁbpoenaed or voluntarily giving

evidence to any public enquiry connected with Kincora, when

would I be required to give my evidence?

SIGNATURE Of STATEMENT MAKER oo
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STATEMENT OF: GEORGE CASKEY CONTINUATION PAGE NO: 9

3. Will information provided to such an enquiry have total or
qualified privilege?
4, Will such a public enquiry be set up under the 1921

Tribunal of Enquiries Act?

I sajd "At this stage I cannot answer these questionsg',
Mr Morgan-Harris stated that any contact or link should not be

made through Sussex Police.

Q You are not prepared to make any statement, written or
otherwise in relation to the information you allegediy
possess until you have clearance from MOD?

A - Yes and the other conditions I have stated. I have

written to my MP in respect of this (Mr Marshall).

The interview ended as stated, 11.18 am.

Form 38/36(aj
PSNI Docs - annotatipn

added by the HIA Incluiry OFFICIAL - SENSITIVE - PEFSS?)NAL




RESTRICTED STATEMENT O |

*; STATEMENT OF: JEREMY DAVID RAILTON %94_39

QOVER 21

-
. AGE OF WITNESS (if over 21 enter “over 217}

QCCUPATION OF WITNESS: COMMERCIAL PTLOT

e

| declare that this statement consisting of one pagex, each signed by me is true to

70 B;:&M:;EETED the best of my knowledge. and belief and | make it knowing that, if it is tendered in
STATEMENT HAS evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to

BEEN WRITTEN prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be false or do not
believe to be true.

Dated this 19th day of August 19 82

(Sgd) J D Railton

SIGNATURE OF MEMBER by whom SIGNATURE OF WITNESS
statement was recorded or recesved.

I was a Lieutenant Coleonel in the information branch of the

Army attached to HQNI Lisburn, from 1972 until September 1975.

During my time there I had close working contact with Mr Colin wéllace,
a civilian information officer. I cannot recall at any time Wallace
ever mentioning to me or discussing with me any matter relating to
Kincora Soys' Home or anything relating to homosexuality nor can I
remember it ever being discussed by any person within the
Headquarters. I can recall the organisation 'TARA' being discussed
amongst other organisations. The name William McGrath does not mean

anything to me.

{Sgqd} J D Railton

Farm 38/36
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. ' Director of Security (Army)
) MINISTRY OF DEFENCE

Metropole Building, Northumberland Avenue, London wc2N §BL
Telephone (Direct Dialling) o1-218 2637
{Switchboard) o1-218 gooo '

Our Ref: DSy(A‘)_/CPS/O/18371

J Whiteside Esq.,

Assistent Chief Constable

Royal Ulster Constabulary -
HQ RUC

Knock Rd

BELFAST 25 October 1982

~  Deay M" L)L.\udo.‘

MR. JOHN COLIN WALLACE - PARTIAL RELEASE FROM
PROVISIONS OF THE OFFICIAL SECRETS ACTS

I enclose a sealed envelope which, it has been
egreed, Superintendent Gaskey may give to Mr Wallace
when he interviews him about eriminal offences

. connected with the Kincora Boys Home.

I alsc enclose for your information a copy of
the letter in the envelope.

YML\\ 1.\2\(\1\\1

- Ce

PSNI Docs - annotation

1
added by the HIA Inquiry OFFICIAL - SENSITIVE - PERSONAL



T OEEICIAL “SENSITIVE = PERSONAL "

‘ *RESTRICTED STATEMENT OF WITNES

TO BE COMPLETED
WHEN THE
STATEMENT HAS
BEEN WRITTEN

Form 38/36

8lai Mocs - annotatioh
added by the HIA Inquiry
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STATEMENT OF: HN
OVER 21

AGE OF WITNESS (if over 21 enter "over 21"}
OCCUPATION OF WITNESS: DIRECTOR GENERAL OF CENTRAL OFFICE OF INFORMATION

aooress. NN 1oNDoN

| declare that this statement consisting of one pages, each signed by me is true to
the best of my knowledge. and belief and | make it knowing that, if it is tendered in
evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to
prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be false or do not

believe to be true.

Dated this 7th day of June 1982
(Sgd) S R Mack, D/Inspector (Sgd) J D Groves i
SIGNATURE OF MEMBER by whom SIGNATURE OF WITNESS

statement was recorded or received.

I am the Director General of the Central Office of Information.

I was Chief of Public Relations in the Ministry of Defence from
1968 until 1977, I know Colin Wallace as a member of the Army PR
Staff at Lisburn. I was aware that Wallace was working with the
information policy section in Northern Ireland. I was stationed

in London and had no day-to-day contact with that section. On

11 February 1975 I interviewed Wallace at the Ministry of Defence
in London on an administrative matter. I at no time had discussion
with Wallace about Kincora Home or any matters connected with it.

I have no knowledge of the case.

SIGNATURE OF WITNESS: . . . e e
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STATEMENT OF: GEORGE, CASKEY KI I J—3—O—1—2—6‘

AGE OF WITNESS (if over 21 enter “over 21} OVER 21

OCCUPATION OF WITNESS: DETECTIVE SUPERINTENDENT

ADDRESS: RUC HEADQUARTERS, KNOCK, BELFAST

| declare that this statement consisting of 4 pages, each signed by me is true to
the -best of my knowledge. and belief and | make it knowing that, if it is tendered in
evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to
prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be false or do not
believe to be true.

Dated this 14th day of January 1983
%.«é—o—-‘l—‘-«-‘ - )
SIGNATURE OF MEMBER by whom SIGNATURE OF WITNESS

sratement was recorded or received.

On 11 November 1982 from 10.09 hours until 10.39 hours, D/Inspector
Cooke and I interviewed John Colin Wallace at Lewes Prison, Sussex,
in the presence of his solicitor, Mr Morgan-Harris. At the start
of the interview I handed Wallace a sealed envelope containing a
letter frem the Ministry of Defence. After Wallace read the letter
I put the following questions to Wallace and D/Inspector Cooke

recorded the questions and Wallace's replies:

Q You have now been served with a dccument signed by Director
of Security (Army) which authorises you to disclose to myself
and Inspector Cooke, the information you allege you possess
in relation to Kincora Boys' Heostel. What information can you
now give which would assist me, as an officer in the Royal

Ulster Constabulary, in my investigations?

A Having considered the implications of the letter written by
Major General Garrett, Director of Army Security, against the
background in which I am unable to receive legal aid andc on
advice I am unable to provide any information whatsoever
relating to this investigation. The last sentence of the letter

is ambiguous.

SIGNATURE OF WITNESS: e At
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STI-‘.TEMENT CONTINUATION  PAGE KIN-30127

, .

STATEMENT OF: ' GEORGE CASKEY CONTINUATION.PAGE NO: -2

Q I would have thought that the third sentence of
Major General. Garratt's letter ﬂould have released you
from your cbligations under the Official Secrets Act in as
far as Kincora is concerned and I quote ""The purpose of this
letter is to confirm that you may disclose to Superintendent
G Caskey and Inspector S E Cooke of the RUC, the information
that is in your possession which is directly relevant to the
investigation including where necessary, information which
you gained in the course of your employment with the Ministry

of Defence and which ig Security classified".

A That is a matter of opinion. I do not believe that an adequate
opinion can be expressed on this matter unless one is in
possession of all the relevant information. Without adequate
legal advice in this matter I would not be prepared to take
such responsibility on the strength of your interpretation.

Q At an earlier interview you stated that you were bound by the
Officilal Secrets Act and you considered if called upon to
give evidence you would need legal clearance to disclése the
information you have. You have now been served with a document
giving you immunity by the Director of Public Prosecutions
(Northern Ireland) and also with the document giving you the
¢clearance you suggested you required before you could release
this information. I suggest to you that the authorities have
been more thqn reasonablie with you in meeting your deémands and
your concern in relation *o the Official Secrets Act and I,
as the police officer in charge of the investigation, can see

no bar in you divulging the information you allege you possess.

SIGNATURE of STATEMENT MAKER:
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STATEMENT  CONTINUATION PAGE KIN-30128 :
STATEMENT OF: . GEORGE CASKEY CONTINUATION PAGE NO: >

I have now made it clear to you or your representatives on
four consecut;ve visits that owing to the leqgal complexities
of this matter that I would require adequate legal advice
relating to the disclosure of any information and on the -
alleged immunity which mighf be provided. The refusal by the
authorities to allow me to have that advice leads me to
believe that they do not wish all the information relating to
this matter to be disclosed. I hope I ﬁave made my position
very clear to‘you on each of these interviews with pafticular
regard to the complexity of the information. Having regard
to the totally negative attitude of the authorities in this
matter, I do not think that I can bé of any further help to

you until I am propérly advised.

Now that you have been given the clearance you sought from

- the Ministry of Defence I put it to you that you are in the
same posifion'as any other citizen in relation to the law to
divulge any information you possess regarding any criminal

F : - L L] L3
offence ie concerning Kincora in this instance,

As a matter of facf your statement is incorrect. The wording
of the alleged clearance given by the Director of Army‘Security
is not the wo}ding of the clearance which I specifically
requested from'you on at least 2 océaaions.and on the face of
it, it is not only insufficient but ambiguous. I think it's’

fruitless going on any further with this interview.

SIGNATURE of
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S . STATEMENT ~ CONTINUATION PAGE KIN-30129 -
! STATEMENT Of: GEORGE CASKEY CONTINUATION PAGE NO: &4
; A I would like torpursue one further‘queétion. The

information sesesccccaceesaes

The interview terminated at 10.39 hours.l_The solicitor advised-

Hr Wallace not to é;ntinue with the interview, Wallace and the -
solicitor then got up and left the interview room. (The guestion

was to relate to where he got his information and where it was to

be found).
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102.

103.

104,

105.

106.

107.
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KIN-30026

The interviewing police officers gained the impression
that Wallace was clearly surprised with the terms of the
Ministry of Defence letter. He gave the impression that
his bluff had been cailed and stated that he thought it
was fruitless going on any further with the interview.
As already stated, on the ‘advice of his solicitor,
Wallace ieft the interview room in the company of his

solicitor.

The interview did not progress beyond a discussion on

interpretation of the immunity'granted to_Wéllace.

No further interviews of Hailaqe have been requested by

the police in respect of this enquiry.

In an article published by journalist, Jim Campbell, in
tihe Sunday World on 14 March 1982, 3 senior Army Officers
were named as being members of the same team as Wallace at

Army Headquarters, Lisburn; they were -

(1) Colonel SILLITOE

(2) Major Richard STANNARD
(3) Lieutenant Colonel Jeremy RAILTON

Colonel Warren Sillitoe was killed in a motor accjdent in

the south of England on 1 November 1980.

Enquiries have been made to locate Major Stannard who ﬁaé
resigned from the British Army with a last known address
in Manchester. It is believed he is somewhere in South

Africa having served for a period with the Rhodesian Army.
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SATEMENT OF STEPHEN WILLIAM JOHN SAUNDERS o S
: | = KIN=30172

OVER 21

AGE OF WITNESS {if over 21 enter “over 21

OCCUPATION OF WITNESS: MAJOR

" C/o HQNI Lisgburn

ADDRESS:

| declare that this statement consisting of one  page®, each signed by me is true to
the best of my knowledge. and belief and | make it knowing that, if it is tendered in’
evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable. to
prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be false or do not
believe to be true.

Dated this 14th day of January 19 83
(Sgd) .S E Cooke, Inspector (Sgd) S W J Saunders B
SIGNATURE OF MEMBER by whom SIGNATURE OF WITNESS

| statement was recorded or received.

I am a Major in the G2 Branch at HQNI. I was asked by D/Superintendent_‘
Caskey of the Royal Ulster Constabulary to search Army records in an
attempt to discover whether any information was held regarding the
mirder of Brian McDgrmott'in September 1673. I have since checked
records at HQNI and ordered a check to be carried out of the records -
held at the Headquarters of 39 Infantry Brigade and can state that no
evidence or intelligence can be found which would indicate that

Colin Wallace, Senior Information Officer at HQNI in the early
seventies, had given information or told 3 senior officers that a
cover up of the Kinéora vice ring was preventing .the killers of

10 year old Brian McDermott from being apprehended. I can find no
information of any kind relating to Brian McDermott and neither was °
any found in the records held at 39 Infantry Brigade.

SIGNATURE OF WITNESS: ... ... (Sgd) S W J Saunders .. R '

OFFICIAL -




i
|
-4
i
i
o

RESTRICTED

Form 51/2

P?:ﬁlgb é’ ynno?& on RWP 55-5386

OFFICIAL - SENSITIVE - PERSONAL .
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KIN-30058

CONCLUSIONS

267.

268,

269,

270,

Enquiries into the allegations made by John Colin Wallace
cannot be satisfactorily céncluded whilst he continues

to remain silent. However, nothing has been found to
substantiate what must be considered serious allegations
against unnamed members of the Security Forces, -

Government employees and public figures.

Major Stephen Saunders who conducted the se%rch of
Military records has produced the 11 documents already
referred to and none of these contain a secret list of
60 men involved in a homosexual vice ring centred on

Kincora Hostel.

The only document attributable to Wallace is the one
marked DMcK1 {headed TARA) which he gave to Irish Times.
Jjournalist, David McKittrick, in 1975, Whilst this
document makes mention of McGrath being a homosexual
and CO of TARA there is no referenue to K1ncora or any

other Boys' Home.

Journalists, David Blundy of the Sunday Times and
McKittrick, both state that Kincora Boys' Hostel was
not mentioncd to them by Wallace or indeed by anyone

prior te 1980,

--agded by the HIAInquiry . .. ,_.QFF|C1AL =SENSITIVE. PE_RSQNAL . e



OFFICIAL - SENSITIVE - PERSONAL
RESTRICTED Continuation Page Page No.56

e ~ KIN-30059
l‘l’ .

271. It will be noted that Blundy and McKittrick both
interviewed Wallace after he left Northern Ireland
and, in the case of McKittrick, as late as 1979, again
without any reference to Kincora Boys' Hostel,
McKittrick has said that neither McGrath nor TARA were
mentioned at the 1979 meeting.

272 . In 1973 when Wallace gave information to Daily Mail
journalist, Kevin DOWLING, he referred teo McGrath as
a homeosexual but made no mention of anvy connection

between McGrath and Kincora Boys' Hostel.

273. It is considered significant that a number of senior
personnel, beoth civilian and military, employed in the
Army Information Unit should not have been aware of

the information that Wallace allegedly possesses.

27k, In considering Wallace's motive for what might be
thought a rather belated entry on to the Kincora scene
it could well be related to his sense of injustice about
his conviction for manslaughter and the possible

advantages in relation to this,

2?5. It may be of interest to note that the document SRM9({a)
was given to News of the World journalist Macaskill,
around the time that reports were published in the Press
(from 28 February 1982) that_the McDermott Murder File
had been re-opened by the Kincora Enquiry Team. It will
be recalled that Wallace alleged that a Kincora cover=-up
was preventing the killers of McDermott from being

apprehended.

Form 51/2
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276. In highlighting this aspect it may be that Wallace seized

on these newspaper reports to make what is considered an
extremely serious allegation. It might also be considered
1; " | surprisiﬁg that a person of Wallace's position in 1973 had °
f% ' not made determined efforts to have this information

. . brought to the attentibn of the police investigating this

horrific murder which had received widespread publicity. -

277. It is considered that the authorities both civil and militaryl
have done everything possible to allay an& fears that
_ Wallace may have in relation to immunity from prosecution
L under the Official Secrets Act for any disclosures he may

. wish to make touching upon McGrath and Kincora Boys' Hostel.

278. In relation to other agpects of British Military Intelligence
it is clear from fhe documents and statements attached to

i, ' " this report that McGrath was known to them as a member of

TARA andfa reputed homosexual as early a§ 1973. It was also

known to them in the mid 1970s that McGrath was employed in

a Boys' Home. The document marked SWJSIO which allegedly

emanated from RUC Special Branch in January 1977‘shows that

McGrath was connected with Kincora Boys' Hostel.

279. In the course of their enquiries into the allegation that
! _ : British Civil Servants were involved in the Kincora Sex
Scandel, the police considered it necessary to investigate
i . intelligence on this topic passed to the NorthernsIre}and
Office,.

- . 280, The lack of opportunity for the police to interview
Mr Ian Cameron, Assistant Politi;al Secretary at Army

Headquarters in the mid 1970s means that this line of enquiry

has still to bé pursued.
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‘{ SﬁBéECT: KINCORA ENQUIRY - MILITARY INTELLIGENCE P(lbd'ES()()ESZZ

AND JOHN COLIN WALLACE

RUC Headquarters
Brooklyn

Knock Road
BELFAST

BTS 6LE

. . March 1983

Director of Public Prosecutions

At the outset it should be stated that police enquiries about this
aspect of the Kincora Affair are incomplete for the reasons given
hereunder. Nevertheless it has been decided to forward these papers
to you because there has been sufficient time given for the problems
outlined to have been resolved.

John Colin Wallace has been placed in a central p051t10n in this enquiry
for the following reasons:

l. He was employed as an Information Officer at HQNI from 1971 to 1975.

2. During that period he allegedly briefed journalists, formally and
informally, on, interalia, TARA, and its leader, William McGrath.

3. It is strongly suspected that he provided "unattributable" material
to journalists after the conviction of McGrath implying the
existence of a "Top Men's Vice Ring" in relation to Kincora Boys' Home.

L, Mr G Fitt MP named‘Wallace on 18.2.1982 in the House of Commons as
a person who should be called before an enquiry or the Courts in
relat1on to Kincora.

Wallace is in the category of persons who would have been interviewed by
the Investigating Team led by the Chief Constable of Sussex, who is.
investigating the RUC investigation of Kincora prior to 1980. He refused
to be interviewed by these English police officers. He agreec to meet the
RUC Officers investigating the current allegations but immediately made
several demands, documented in the main report, which he wanted met before
he would allow a full interview by the RUC. He is presently in
correspondence with the Ministry of Defence in London about aspects of the
clearance they have given to enable him to divulge to the RUC his knowledge
of Kincora and related matters. I am not optimistic about the outcome.
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~ the background to 'TaR4f, Furtharmars, it contains & number of {neccuracies
2nd thare are various items of important inforzation misaing from ii. It
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' Qressr of Jelfant Corporstion Faiiare Depariment. Yo doss vot, 28 tha papar claims,
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The document marked SRM9{a) is a barely legible photocopy
in manuscript. It is suggested that the content of this

document clearly jdentifies John Colin Wallace as the author.

Prior to the police receiving this document, SRM9{a), from
Macaskill, D/Superintendent Caskey received a similar,

barely legible copy, from a journalistic source. The

. Detective Superintendent had this copy eXamined by handwriting

experts at the Northern Ireland Forensic Science Laboratory
and a major portion of it has been reproduced, If necessary
evidence can be produced to prove the production of this

decipherment/transcript which has been marked GC76.

This document has been produced in 3 parts:

(1) Background
(2) Death of Jonathan Lewis - 5 August 1980
(3) Question for Professor Keith Simpson

Part 1 provides Wallace's acrount of his position as a
Senior Information Officer in the Ministry of Defence
Psychological Warfare Organisation with a rank equivalent
to that of Lieutenant Colonel. He also quotes himself
as a genior officer in the Psychological Operations Unit
which operated in Northern Ireland under cover of the
title 'Information Policy' with the Army Informﬁtion
Services. It also states thai he served as a Captain in

the UDR from 1971 to 1975,

Wallace, in this document stétes that he first reported
the Kincora vice ring in the early seventies but no acticn

was taken.
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138 Who Framed Colin Wallace?

Clockwork Orange drew his attention to the Red Hand
Commandoes, an extreme Protestant group whose members
were trained to kill Catholics, and whose leader was a brutal
assassin called John McKeague. McKeague was known as a
homosexual and the information which Colin collected about
him brought him back in a circle to William McGrath and
TARA. McGrath 2nd McKeague had both organized inde-
pendent groups on the far right of Protestant politics and
shared political and sexual inclinations, until they had fallen
out and split. While Colin was preparing this line of informa-
tion for Clockwork Orange, Army Intelligence approached
him and asked him to have another go at exposing TARA in
the press. He became puzzled and a little frustrated by the
conflicting instructions: from MIS and Clockwork Orange
to keep all this sexual gossip secret; from Army Intelligence
to try to get the same gossip published.

The conflict grew during the year (1974), but after he
broke with Clockwork Orange at the-end of September,
Colin made an attempt to resolve it, and to bring the
Kincora business to a head.

He could not understand why, when so much was known
to Intelligence and to the police about McGrath and where
he worked, no action was taken over it. He suspected that
the same political motives which inspired so much of the
information he was getting under the heading of Clock-
work Orange might be obstructing action on the scandal
at Kincora.

His suspicions were well founded. TARA often inter-
vened in such a way as to upset the unity of Protestant
extremists. More than once, for instance, it issued a ‘proc-
lamation’ calling on Protestants not to resort to violence
- usually at times when viclence was being advocated by
most Protestant leaders. Such proclamations often upset
the other paramilitary organisations, and helped to create
an atmosphere of disarray where none in fact existed. A
furious controversy was waged between TARA and the UVF

i SR

Kincora 139

in the pages of the Sunday News and the Belfast newsletter.
TARA accused the UVF of “left-wing’ views, and the UVE
lambasted TARA for extremism and sectarianism.

Colin wondered whether McGrath and his colleagues
at Kincora were being ‘held in place’ to assist with such
secret intelligence initiatives. If so, if the boys at Kincora
were being sacrificed to the machinations of Intelligence,
the process had gone too far. As with Clockwork Orange,
the time had tome to call a halt,

Cn 8 November 1974, Colin wrote a memorandum. He
is not clear today (because he only has a copy) for whom
the memo was intended, but it would certainly have gone
to his superior officer Jeremy Railton, Head of Information
Policy, and almost certainly also to Army Intelligence and
the Army’s RUC Liaison Officer at Police Headquarters in
Belfast.

The memo was headed: ¢ “TARA” - Reports Regarding
Criminal Offences Associated With the Homosexual Com-
munity in Belfast’. -

To the memo were attached three documents, none of
which Colin managed to keep: an RUC paper on TARA
(Reference A); a forensic report on the murder in 1973 of
a ten-year-old boy called Brian McDermott (Reference B);
and the Army’s earlier request for a press briefing on TARA.

1 Reference A adds nothing of real significance to what we
already know of the background to “TARA’. Furthermore, it
contains a number of inaccuracies and there are various items
of important information missing from it. It is difficult to say
whether these flaws are the result of poor intelligence or whether
they are disinformation provided for our consumption.

2 If we are to interest the press in this matter with a view to
exposing what has been taking place and thereby stopping further
assaults on the youngsters in these hostels, then I would strongly
advise that we make use of our own background information and
exclude the rather contentious and, indeed, politically suspect
material contained in the above. As you know I did try to develop
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: . .S'T}\1'E MENT ITNESS
. —@ - "
STATEMENT OF: Jeremy David Railton
" AGE OF WITNESS [if over 21 enter “over 217]: Over 21
OCCUPATION OF WITNESS: Commercial Pilot
¥
ADDRESS: C/o HQNI Lisburn i
TO BE COMPLETED I declare that this statement consisting of 2  pages, each signed by me is true to the best
srr;{EEhrEL};EHAS of rpy_knowledge_ and belief anc! I make it knowing that, if iF is tendered in e_vide_nce at a
BEEN WRITTEN preliminary enquiry or at the trial of any person, I shall be liable to prosecution if I have

wilfully stated in it anything which I know to be false or do not believe to be true.

Dated this 3 day of July 19 85 .
,/f”ZZZZE%Z:af (sgd) J D RATLTON
SIGNATURE of MEMBER by whom SIGNATURE of WITNESS

statemen! was recorded or received,

On 19 August 1982 I did provide for the Royal Ulster Constabulary
a statement'in which I séid that I did not récall Mr Colin Wallace
eﬁer discussing matters relating to Kincora Boys' Home. As I said
at that time I recall the organisation TARA but the name William
McGrath meant nothing to me. I was a Lt-Col in the Information
Branch of the Army at HQNI from June 1974 until October 1975.

The two dates given in my previous statement are incorrect.

I have been shown a document marked GC 80 which is dated 8 November
1974%. I have had an opportunity to read over this document and
examine it and I would say that £he context in which this document
appears to have been compiled does not ring true. I note that

the document is addressed to me in manuscript. I can state that

I do not recall having seen this document before and can
categorically state that I had no knowledge of homosexual activities
at Kincora Boys' Home or any knowledge of the McDermot

murder other than that which appeared in the Press at the time.

Had I been aware of the subject matter of GC 80 I would have
brought this to the attention of the appropriate authorities.

I also note that this document was produced in response to & request
o : from Commander Land Forces, General Leng, or from Colonel M

"i SIGNATURE OF WITNESS: ....J D BAILTON
3 H&Taans
¥ [Pain]

P Jocs - annotation a-dd#d by the HIA Inquiry
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STATEMENT OF: ____J D RAILTON - CONTINUATION PAGENO: _ 2

I have no knowledge of this document nor do I know of such a

request having been made. The signature at the end of this

document is similar to that of Colin Wallace. I would also state
that I have no knowledge of the reference documents mentioned in

GC 80. I would further add that it is highly unlikely that the
referenced RUC documents, if they exisied, would have been
physically distributed to my department and that would have included

Colin Wallace who was in my department at the time.

Ftion added by the HIA Inquiry SIGNATUREOF STATEMENT MAKER.: ... 0 . .
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* Reference A: Attaohed RUC background papes an 'TARA?.

1. Reference 4 adds nothing of weal algmilicance to what e alresdy now of
~ the background to 'TaR4f, Furtharmars, it contains & number of {neccuracies
2nd thare are various items of important inforzation misaing from ii. It
~is dizfioult to say whether these fiaws ars the result &f woor Intelligence
- OF vhether they ars disinfoxmation provided for our consumption, K.t
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.. 2« If:wo are to interest the press in this matier with a view to 'Ex-poai)ng' what
- has been taking plare snd theraby atopping fucthér zsssults on the youngatars
in thess hostels, them 1 would strongly advise that s makas use of our own -
background {nformation snd exclude the ratfer cententioua end, indeed,
" politically suspect materiel contained in the abovd.  As you imow I ddd try

3o In thwory, 'TaRAY 78 basizally & credibla Cxicept frow a Loyelist parg.
- military poing of view, wat it never progresssd beyond the planning gtage,.
Such & dody could, Bo doubt, nave mede good use of the Orange Owdsr?’s normal
selection and 'vetiing? syutes for scraening potential recruits, and it
o t  would have had reedy mmda facilitics for clondesting training by making yge
~of the Orange Halls thrsughout the Province.\The idsa failed for a numbaer
v ‘of ressona, mainly boeause of WILLIAM MCGRATR's rather strange political _
P views which are more skin %o Irish Hat{amaligs or Hepublicanism than Unioniem,
i .- . . and the lact that other organfsations which sppeared to be mare in keeping:
-with the: needs of the Loyalist ccammlity at that time, aprang up during the
- pariod,. ' _ . , :

4. Reference 4 deals with H4cCRATH's vackground in ccnaiderable datuil but it

o - -1z Inscsuarate in a number of vaepecig. Tha Hincers hostel in Newtownsmds
c_’_m‘ Road where na works was op3ned in 1959 urder tha control and adninistration
' Qressr of Jelfant Corporstion Faiiare Depariment. Yo doss vot, 28 tha papar claims,
" "Dun the mStﬂ{‘é- be is employed am a 'housefather!, Tha Warden af Kincora.
‘ is JOSEPZ MAINS™Ind the Deputy Wardew ia TAYMOND SEMPLES® XAINS was sppointed
An 1959 and SEMFLE im 1984. Soth nen are iovn nonorexuals. Irndeod, varicus
i . .t - =llagetions ol iomosexual aseanita on irmates of the hostel wers invastigeted

E 7% . L by semior Welfava Depariment staff im 1967 tut no acticn wam taken agalnat .
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| to ongure that the situatiam :g Tu2 then we should do arerytiin
' hosbal Bot allowed to cantinge, § possibla
; osbals almoat certeinly came from prodlan ramm”f;‘:; 1tT:: ﬁear :;:: % these
no ons will

- - t&ke

| * “44’ e ‘1';.'&” 2 [ 2 of
R . | ‘ ‘ ) . wfZeis Ty teo
_( ) e obtain very clear and unambfgmous suthorify frem Londen to {8 e
e Proceed
(o) ®e approach a re i
Tesponeible Journalist whem
.t o W& ars conmf i1l nake
ho::ugh investigation of the matter gnd not. smﬁiﬁ: eens 1omal
CIY purely on the in.fnmatim; he 15 given, ;e : o "

() We continne to. oo roaticn his matter to ampure
_ - ta. k for additicnal inf, ‘
that W& arg not Just being ueed as part ott:mneogofiticalt;iaut;mﬁml
. .

P G"E N
MLMMMulQ_ -, ‘
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—ﬁ Lt 5;5 AN (_-:.",;,:, F‘.,*C} NRFEECRE ?uf(—t'.-.*.; :
A MApL b bk }ia.q. (_;M.F.—Eri.'n.j C0F e (800 D - et

2
"f‘.'-.i".".‘;;flu..'.-.i-'-.-.-:'_—'-f';:?-.-- g . , . , 'gghaﬁoye'mber~1gzim

b [P . Y-

we (LI _-'- an _,-.. . - 2. [PUR. . . i
ITARA! - REPOATS BRECARDING CRIMINAL OFFLNCES ASSOC:L&TED WT1TH THE Hb!‘-{OSEXULL .'
CGH@INITY IN BELFAST - - o

RE_{QE_B_T}_@_Q__BL Attached RUC report on the denth of BRIAN !&cbm.'
efarencs Gi> Your request for a preas investigation {nto ths natters

% referred to above.
b i Tgr e ms Lot ;'r"-:?-"." —— .t .o “er , . im ety »

- an
“r

* Reference A: Attaohed RUC background papes an 'TARA?.

1. Reference 4 adds nothing of weal algmilicance to what e alresdy now of
~ the background to 'TaR4f, Furtharmars, it contains & number of {neccuracies
2nd thare are various items of important inforzation misaing from ii. It
~is dizfioult to say whether these fiaws ars the result &f woor Intelligence
- OF vhether they ars disinfoxmation provided for our consumption, K.t

-t et

.. 2« If:wo are to interest the press in this matier with a view to 'Ex-poai)ng' what
- has been taking plare snd theraby atopping fucthér zsssults on the youngatars
in thess hostels, them 1 would strongly advise that s makas use of our own -
background {nformation snd exclude the ratfer cententioua end, indeed,
" politically suspect materiel contained in the abovd.  As you imow I ddd try

3o In thwory, 'TaRAY 78 basizally & credibla Cxicept frow a Loyelist parg.
- military poing of view, wat it never progresssd beyond the planning gtage,.
Such & dody could, Bo doubt, nave mede good use of the Orange Owdsr?’s normal
selection and 'vetiing? syutes for scraening potential recruits, and it
o t  would have had reedy mmda facilitics for clondesting training by making yge
~of the Orange Halls thrsughout the Province.\The idsa failed for a numbaer
v ‘of ressona, mainly boeause of WILLIAM MCGRATR's rather strange political _
P views which are more skin %o Irish Hat{amaligs or Hepublicanism than Unioniem,
i .- . . and the lact that other organfsations which sppeared to be mare in keeping:
-with the: needs of the Loyalist ccammlity at that time, aprang up during the
- pariod,. ' _ . , :

4. Reference 4 deals with H4cCRATH's vackground in ccnaiderable datuil but it

o - -1z Inscsuarate in a number of vaepecig. Tha Hincers hostel in Newtownsmds
c_’_m‘ Road where na works was op3ned in 1959 urder tha control and adninistration
' Qressr of Jelfant Corporstion Faiiare Depariment. Yo doss vot, 28 tha papar claims,
" "Dun the mStﬂ{‘é- be is employed am a 'housefather!, Tha Warden af Kincora.
‘ is JOSEPZ MAINS™Ind the Deputy Wardew ia TAYMOND SEMPLES® XAINS was sppointed
An 1959 and SEMFLE im 1984. Soth nen are iovn nonorexuals. Irndeod, varicus
i . .t - =llagetions ol iomosexual aseanita on irmates of the hostel wers invastigeted

E 7% . L by semior Welfava Depariment staff im 1967 tut no acticn wam taken agalnat .

S 7, anyona {eea notee af w regort by Mw H.MASON st Slag 'HY . R

,
cnnt‘f.m:edj reswew

L L
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5. It -15 witrus to say that a1
. 4% allegations of assepit e
ﬁn;:i: 4%9-1;“93% Shoztly after his appointmentt, 4n. I nave oot en nut
alan ;vid a y 8llagationa wurs meda 28 early ag 1937 n};‘o-n ad ?u..
alter MA ence that ansaults may heve takan place as an? there ia
eT HAINS wes appointed. - 26rly a9 1259, goan

S Reterence A clates that McCRAT '
: - s H "{a & knem ho " .
;gc,::;ﬁlmoof "is links with various niher ke;,? ?‘::umris ;:ttit Trolds
Kowr podittenp o D! OTBET than o inninuate that g numbep np st
_ oLy F.persnnalitiea wish whom.ha camp inte contact—o eall -
HOGRATE Left hts praviias enctonm o OC Fferance 4,1t 1s claines the
TR hig emnloy pre:’-"“’ employment "ae a regplt of u laver ned that
ho lage foiP o;l{vr, FReT2AS our Informntion would ten a to b;d;‘ E'm_rrel
® 301 arsiam, e wekd o i Triecsee o 2004 s Tomes encioyes
onta - v b ot 0Ty
Toraas S ra8 07 seswtine 24/c of ITARAL, hamissensg ol L0 @
Yo rsga.rde:r::a:gn-:ﬁc: roeae T the tro aen during thig ‘PErilodo*‘ e
: Whaterer tho Tea) i‘ea m:‘:;eenlemploye: and emnloyes(ses flag .;..ij’t
- 18 sertalnly considereble st i o7, 2579 SARLAND and MeGRATH, 1
has bemn notively ;;@: m&!UJnosity Detwnen tham at present, ang 'GAEE..;’
&t Kinsora. CARDANDG , tr,r!:!g to have McGRATH removed f;m g "
oWt version of events (see f1ag'0') is, of c:urp::t
[

Te "McCRATY was himmelr 4
; - % subject of gn int ; .
Corporation Welfars Rlerndl inivestigution by
homoaexual as smfl ta 2:1’?”“‘::;8::919?4 E,— Iollowing alg!llegamtliags t:; 2:i§ast
comfi : ¥ o cora. One
b'h::imemd mmd?;::tfhg:;,mb:::f co;l.Plai.nta hag beeort; gﬁafﬁde:ﬁ?m
' - e " 28 ccanlaints had be 1 s j
2ACE nd %o the AT, 10 action bud been sapeneiel s 59, SN0 welfuce
Thers nﬂ,of co&{f'::;, bod ;ng O‘;tten!:, By dr OR3 (sen fleg 'Rﬁ’!i:‘fllld
this perfod (ses Bawm:.o:m"wfgtﬂnalngﬁgqma Telating to othar hostels g:‘:?i..p
atty. " B { - [ A s "‘.‘ .
FOCemon ' saoectiny St e Sl e ) ST S
: M %o} mm’

5. l't sh & X )
Moot hzgdtx liege;bgr:& that the 1967 Sexna) Offences Aot doss NOT' wu:
& criminal offencg T-Omsu“&l intercourye batween adults o with apnly to
Authorities e:;d f'h; R:rgi svpsrent lack of interest, thersfqr; b:r bfnm';n' a
T RSy see flaq ta1) wisbo SoTeTKabla.  Purthomare, ths olai.:# 35 fare
therselves hmosex:;rl ) that key ind{wviduala in tha '-fez.{"ue n,pammm:ﬂ oy
bt alas covered 3 and thus, not oniy agpointed homossxuals & ment sare
Toquires very g Up the offences that. took nlsce and oteated ©0 euch pogtg
e aneut & ¥ 3°Ticus examination, In pgrgiculu" t Pf'fef- b ]'j‘i!ﬂ‘ affenderg,
:-,n’."l ' - ) . ¢ ﬂth great cancem b N -4 . - " :,ga_ticns
woerte L T difMoulties v py = scatise it illpgs i
“;;’:‘,’l WY ""{;' loulbles xo aze likely %o face if wa become ".nvol-r;i.?f rates the political
L etT 9w Reference R which de 1z '
aok L e - ith thﬁ ("I'I"' aka . A
L2 ¥ LN HMeDEAMODT Iaat als FiTewaTtancae siurroundts . o
Iaat year suts formard she thAoly that the kﬂ;tfn:-hig: 1;:‘?; of EIAY
—=G A ooth zexual

alt’ e
o and: 7itshereft overs
P e . e - Tl . T}'_-Q_ only Lin.k [ I .
S m ket zex 9m id Cian N
.- Urder end the hamosexual comrunity is vig JOINM ﬁf.:gp;rb—gntiffég;bg creen. tha
° Se  MCKLATUE'S own

statements. (g0 Ileg

) pricg m nesty
“%ions than they snawgs, Certaialy
) ertalaly,
. 9 * R
. L]
n

cmt{ﬂuad/o LR I

A T SADARRIAS L A T ¢ e, e
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10.

his bosst that he will not he Frosecuted hecause “Me

zbo’:iﬁom roople" merits seriayg investigetion, but ?lgf:p::z :uh::
;‘:“er r::a;:ag{qu_ﬂed to talk until he 13 releesed, It 13 alsg

Inabt P thae .h::tzno sharges have be preferred 23ainat him, at
o.E' g ¢ past .:4 yeara, Our om {avestigatiins of invtances -

ged wilcheralt o other satanis rites in the Frovinoe wpuld 2 )
to dirmise the RGC's theory that BRIAN #cDERMOTT!S murder could be act
::12111;&: o:;ﬁ:éti:s:r In the Past, 'Black Magio Hractices atn hava g:::

L “0 gTOUpS operatin i o -
gg:;ibla exception of three cagsag gnig:m Ax?:;}ll;} m;nt:f:ks:’h:::\trle:hgtlut '
" au:hp:e].::-upowi?: of:iew, we would be very foolish to glve sny '::-redenco
bo guch cl @S, Wi m:fg;rtlf:e:o;; g;or:;jl.r)minglzvidmce. The forensis recerts;

X ERWOTT our would temd i A3
;;1.::&: :;apos& of the body by eutting it intq pixc:n:iza;:r:hizg :E:.l.me
Sould a 90 appear thal whan this failed, the pieces werw dumped in the

vore. o oo Inainuatlon made in the document regarding the boy's dise
anae u.g.d t_:l;? sroxinity of the Rev P&IB%’& church is dance r-:n]:rs naimegszu-
k : C> 2N B .

Referemce Aolaima tEat a puzber of key perscnalities in. the political
hamc "o mm?? of ¥ the Kincora situation and, in rarvicular, of McGRATH'
kgronnd,. does not, however, axplain ths axtent of their awarenses noy

of each individnalte involvement with MoSUATH, Tn Susmary, it would appeexr

that tke document is claining thatiw

(a) Serter meabers of the Grand, | |
_ r e GrandiOrange Lodge ars awsre '

‘ :::ause of the discussions and gorres dsnoy ralat:rrxgt:: ﬂgﬁm

@Tm&% ;:gs:lmnge Order (ses flag 'C'f It 18 further alleged that
ORE and the Rev MARTIN S%H have blacked any action

(B) The Rev PAISLEY 14 eware of the aituaty '
. At hut pam fad -

Yy action because of pasaible hlackuedl preass-:: ;:i-_ladtt;oh;:k ’
connection with MoGRATH, Dy A and JOUW KeRFAGTESD On the
face of it, the statemeate made by VALERTE“SHAY apd TO.’E MeNETLLY & -
(see flag 1F') would tend to support. the only part of sueh a
olalm, There are also e numbar of inconslatenciess HcCRATH would
Rppeaz to be strorigly anti-commmist and anti.g.V.F and this
crm.fl:i.cts with the document’s viewm on Iinks oitn TOMHY EERRON, @
ERNIE 'DUKE" mgn‘. 'The. Ulster Citizang dngyr ete. '

- (o)} Verious public ang politice) figures who hold -Iroﬁitiona of pover

Sl Mm_and; who are also homosexual protect zack other rronm prozecution,

The claims of a grostitution ring involving Sfuveniles and centared

2 - Bar 1 &t rerliy ¢ i T '
® Suer q 0 angor Is not really zubstantiated, other than CARLAND'g
L. o personal acsount, It would be Interestingy 4o :ieck, horever,,

'the number of charges brough: sgainst reople {n - '
: < Y volved In homosexual.

fcti;vitinsz in the greatar Belfast area in the lagt % years, 1T a.l:é

*hink that the RUC renort on drug abugs in thia tion meritg

-

mm h 3 ccnt-mﬁ/. [ X X 7 .




N r:c.QFFA\ClAkuSEI\LSLU}ZE _PERSONAL .
’ RESTRICTED

Catrans
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’ '_PART @ * o
i BACKGROUND — SENIOR INFORMATION. OFFICER ( EQUIVALENT
o __RANK_To_ LT COLONE-’-) AN. THE MINISTRY OF DEFENCE'S _

PSYCHOLOGI CAL WARFARE ORGANISATION WAS A SENIOR
20 "OFFICER IN_THE PSYCHOLOGICAL OPERATIONS JUNIT WHIC.H e
e ﬁ__O_EEQATEQ IN_ NORTHERN 1RELAND UNDER LOVER OF THE TITLE .

..“4.____._._'__41._51_552\/50 As A CAPTAW lN THE UDR F.QoM 197! 76‘ S
e FIRST_REPORTED THE KINCORA VICE RING IN THE EARLY. Ja_s__.__h
o BUT_Na_ACTION WAS TAKEN.. (N 974 HE COMPLAINED. TO. .. ..
M_.__.____S,ﬂ_g --OFFICERS THAT A _COVER UP OF THE KINCORA RING
s ~WAS PREVENTING . THE KILLERS OF jo YEAR OLD BRIAN
=~ _Mc DERMOTT FROM . BEING. APPREHENDED. NAMED THREE
_..H__.__EEQELE__IHQUGHT T0 BE LINKED WITH THE VICE RING. WHO .
o WERE  SUSPECTED.  OF THE._ KILLING,  LATER AN lNTEU.lG-ENCE_
_____ _____QE_GA_NJSATJON__ PLANNED ToO_ DlscP-EDIT A _NUMBER OF
o WLSTER  POLITICIANS  BY. FALSELY  IMPLICATING.. THEM _IN TH&
. _ﬁ,__RING WALLACE REFUSED To TAKE PART. HE RISCUSSED

h

RS | H. A _NUMBER OF._ Jou:zmus;‘s AN 1974 _AND. WAS
“_ELLLNJ.Y_EQSIED OUT._OF . ULSTER,_ ACCUSED OF BEING_ PRO RUC.
__._____M&NMGJNFORMAMN 10 _THE._PRESS _WITHOUT AUTHORITY.
..-.5___11 IS: BELIEVED. THAT A_NUMBER OF SENJOR MP's AT .
‘ WE‘S"MWSTEB = INCLUDING.. SEVERAL.. CABINET MINISTERS ~ wee .
®_IN THE .COVER. UP. . THE . FOLLOWING SEGUENCE QE_
___“__“r::usms_ MAY BE _OF . SIGNIEICANCE ~ MCGRATH. quESTIONED -
- BY POLICE, WALLACE CHARGED WITH _MURDER, A seNbr._
_____JQRLMlNISTE& RESGNS , JoHN. Me(Keravs)is. SHOT DEAD.___oN_

e THREE SEPARATE occ:AsmNs WALLACE wWAS ﬁEemRECOMMENDEP
—_,_.EQB._D_ECQP.AIIINSZ FOR .SERVICES IN ULSTER. HE.LEFT THE _

e MINISTRY OF DEFENCE_ AND. RESIGNED. HIS  COMMISSION _ IN THE.
-2 UDR IN_1975

- FURTHER. [NFD SPEAK“_TQ (Mncs) TAYLOR _PRO BASS. CHAP-RINGTON,_

_*Maumssrsn __FOR. BACKGROUND. IN THE. INTERNAL . RIVALRY.

MWS_,_. M16. DEFENCE | INTELLGENCE . AND_THE RUC _sa_._

e’ SEE  "WHe DaRes WINS" BY_TONY. GERAGHTY. IN_ CONNECTION
WITH THIS BOOK, THE.. _EOLLOWING ._MA" BE..QF _INTEREST \—

o WALLACE FORMED AND._COMMANDED 'THE _PHANTOMS' FREE
FALL TEAM__AND WAS THE .ARMY's sky DINING . _SANTA _ CLAUS

1-_.__.___EURIHER._INFQ_.,_. THE BRITISH PARACHUTE _ASSOCIATION _..'E.ICE'STER,
o MEMBERSHIP_ No__3150

WAS ALSO A _MEMBER OF " THE . PHANTOMS" _AND__S
PSNI Docs - annotatjon

added by the H|A|nqur¥ BM%E@FWQQ'@!NSEM&_{PVE PERSS)&JAL_

17 )




KIN-123001
STATEMENT OF WITNESS

To be
completed
when the
statement
has been
written.

Form 38/36
(Plain)

STATEMENT OF: John Colin Wallace
Name Rank

AGE OF WITNESS (If over 18 enter “over 18"): Over 18

| declare that this statement consisting of  two page, each signed by me is true to the best of
my knowledge and belief and | make it knowing that, if it is tendered in evidence at a preliminary
enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to prosecution if | have wilfully stated in it
anything which | know to be false or do not believe to be true.

Dated this G @TESWSTH day of ™laazcu 2004

Tt WS~

SIGNATURE OF MEMBER by whom SIGNATURE OF WITNESS
statement was reeerded-or+eceived

During the 1970’s | was involved with the Intelligence Services in Northern Ireland.
Part of this role was exploring the use of witchcraft within the realms of the
paramilitaries. When Brain McDermott was murdered in September 1973 there
was some speculation that his death had been something to do with witchcraft.
This speculation was neither fact nor evidence based. It appeared to be hype that
was sensationalised within the media. When | was writing about the McDermott
case, | linked his death with witchcraft purely because it was an area | was
exploring at that time. | had no evidence that witchcraft or any other occult
associated with witchcraft was involved. As a result of linking the McDermott case
with witchcraft, it followed that anyone associated with witchcraft became a
possible suspect for the murder. One such person at that time was a paramilitary
leader by the name of John McKeague, who lived and worked near the area that
McDermott had gone missing. This was not based on any evidence, it was only a
supposition on my part based on intelligence at hand being evaluated and linked.
There were a number of issues in the 1970’s and into the 1980’s concerning the

investigation into the abuse of children at the Kincora Boys Home in Belfast. | had

™
SIGNATURE OF WITNESS: C,wﬂ -~ \/\/fa\/'\/”\/

a“



KIN-123002
STATEMENT CONTINUATION PAGE

STATEMENT OF: J C Wallace CONTINUATION PAGENO 9

concerns that the murderers of McDermott would not be apprehended due to a
cover up in relation to this investigation, however, | had no knowledge that would
have linked anyone from the Kincora investigation to the murder of Brian
McDermott. | am not in possession of any information that would link anyone to the
McDermott murder. | can confirm that | am not aware of any cover up concerning

the McDermott case.

Form 38/36(a) SIGNATURE OF STATEMENT MAKER: et \/\/@‘/WL "

(Plain)
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Doy Waliade~ E84:55-654 Box S 24 Prig f &= v e s st e
THE RUC has reopened its investigation of the

Kincora boys home scandal .

following the recent appearance of an alleged internal British Army docunient.
which claims that the RUG, the military authorities and the Northern Irclind =
Office were awarc of the sexual assaults on Kincora inmates six years before the :

scandal came to light in

‘report.

D@cumem claims RUC, army
knew about Kincora in 1974

THE DOCUMENT referred
to, a copy of which is in the
possession of The Irish Times,
sharply contradicts cvery
British Government assurance
that there was no cover-up of
the effair nor anr knowledge
* of it in British military circles,
The document is dated Novem-
ber 8th, 1974, and carries the
initiafled signature of Colin Wal-
lace, a remor Dritish Army infor-
mation officer at the ttme. It was
appatently wrilten in response 10 2
request fremy a high-ranking officer
for a press inquiy into homo-
soxual  offences  awsocated  with
the Lovalist paramilitary group,
Tara, in order to stop “lunher
assaults on youngsers in  thesc
hostels™.»

The leadcr and founder D?-f;-lr;,v

William McGrath, was honselather
a1t Kincora and in December,
1981, after a two-year RUC inves-
tigntivn. he and two other Kincora
eniptoyees, Raymond Semple and
Joseph Mains, were convicted of
scxyal assaults  against
bays dating back M years. Their
cenviction, and subsequent media
rhisclosures, led to wwo further
rolice inquirics and two British

Government ingquities into

ETr -y e

" roae g
SR

Kincora *

. refers 1o and quates from an RUC
- IS LRt b ks

Bt A oy Ol T R Py ol e Eo e Tt

conlaininﬁ similar infermation
were in (ke files of the Informa-
tion Policy Unit et this time.
These sources, who had know-
ledge of many top sccret intelfi-

gence  and ¥cholo ical opera-
tions mounted from British Army
bheadquarters, have no current

connections with Wallace, They
have told The [rish Times that
there was an intensive investiga-
vion of Tara and McGrath io ¢
early and nud-1970s by military
and political intelligence agencies
which rcvealed information about
sexval assaults at Kincora.
Ancther military sourcg, a hiph-
ranking officer based at British
Army lHeadguarters during this
riod. has also confirmed that the
nformastion Policy Unit was asked
by military commanders in_ 1974 10

<o invEsireis nomosexual " bffences

imvalving members of Tara, ""We
were investigating cwmhin%‘ at
that particular 1ime to see i there
were implications for the security
side,” he said. However, the
source, who asked not o be
quoted by name, declined to
comment further in the light of the
new RUC investigation.

The 1974 Information Policy
Unit document, four et Jon;
and classified ‘'conlidential”,

PSNI Docs - annotation added by the HIA In_q‘geiry

1980. ED MOLONEY and ANDY POLLAK ,

. including “one final attempt™ 10

wl

et the RUC to investigate
incora or discuss [t with the
British Army's police liaison
officer, a senjor figure in military
intelligence. It also wuggests that
the army bricl a responsible
journalist” on the matler or gel
clear authority from London to
disclose it to the media.
Following allegations of a eover
of Kincora in 1982, the Brilsh
vernment ordered the Sussex

Report that led to

THE inllowing is an edited fext of
the document whict  fias

the RUC 1o reopen its inquirics
into Kincori,

CONFIDENTIAL

To: —{——) November 8th, 1974
“TARA™ — Reports Regarding .-
Criminal Oflences Assoclated with '
the -Tlomoserual Community in---
Belfast. )
Reference A: Attached RUC .

police to investigate end (heir
report, rrcpared by the Chief
Constable, * Sir  George Terry
cleared the suthorities and said
there was no evidence of know-

ledge on the of the military
authorities. allsce, who was
prosccuted the Sussex police,

is doe out of Lewes Prison m two
years time and stll denies the
charge of manslaughter.

(More tomorrow)

keeping with the needs of the
Ly 20 c-:argm_umryh alw’od Hme, >
sprang up during the period.” ?
1. ﬁcf‘:renug A E:all_ with
McGratk's hackground in - con-
siderable detail but it iy inaccurate
in & number of respects. The
Kincora bostel in Newtownards.-
Road where he works wis Gpéted
in 1959 under the control and.
administration of Belfasi Corpora-
tion welfare department. Heé does |

_the Belfast
department in 1972-73, following {7
allegations of more homasexual - -

cace ol the antagonism between

el LS i
many of the RUC source reports .

. on this maiter afier 1971 origi-

nated from —. .

7. McGrath was himself the sub-
Ject of an internal investigation by *
ration welfare ,

assaujts on the  inmales” of
Kineora. One of our own sources ;

Our own investigations
aficgod - wircherdrn

other tatanje tites in the province
would tend to dismiss the RUC’s
theory that Brian McDermott's
murder could be part of these

activitles.

maiaiy
Ing

the sible_ exception of
cam?olsn Anm I thirk,
however, that from a press point -, “km

.. wants, politicians ele.

u'.:isnd‘.AJ

In the past “black .

practices, éte. have been

confined to groupd
om fepublican arcas, with

Co

three

‘ credence. 19 . such
conviné-
g e g

- " not, as the paper claims: “ria-the s, confirmed o 1972 that & aumber.;
ba&mgepﬂ et on TAR-?“-F_ hoster” — he Is_employed ag, a7 of complaints had been reccived . of view we would be very foolish
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e

Stater.: of Ed Moloney (over 21}, Northern Editor,The Irish Times,Great

Victoria Street, Belfast. Dated 16th August, 1985..

I hereby confirm that I was the co-author of a number of articles relating

to the Kincora scandal which appeared in the Irish Times on JUne 25th,26th

and 27th 1985.THese concerned a document allegedly written by colin

john wallace, a former Ministry of DEfence information officer and =n

official in the British Army's Information POlicy Unit based at Thiepval
S\—

barracks,T.Isburn,Co antrim; substantiated allegationtof the involvement

of MI5 in a discrediting or "black” operation against politicians using

iuformation on events at Kiﬁcora collected by this and other agencies;

a dossier of documents alleging MI6 involvement in illegal "black™ operations

against the goverument of the Irish Repunlic which along witn other

material relating to the Kincora scandal had been sent to the British

prithe minister,margaret thatcher by colin john wallace.

Other than that the ethics and rules of my profession
as a journalist do not allow me to discuss with third parties the sources
of the information contained in those articles or to indicate in any
way how this information was obtained and thus I am not at liberty to

.
discuss these matters in this statement.

signed : Ed Moloney ﬂ m\a

L 30

IZ;;)cs - annotation added by the HIA Inquiry
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STATEMENT NESS

TO BE COMPLETED
WHEN THE
STATEMENT HAS
BEEN WRITTEN

- Form 38/36
v [Plain]
Coamoy

.PSNI Locs - annotationg@added by the HIA Inquiry 3 1

i GEORGE CASKEY
STATEMENT OF;

AGE OF WITNESS [if over 21 enter “over 217|: OVER 21

DETECTIVE SUPERINTENDENT

OCCUPATION OF WITNESS:

RUC HEADPQUARTERS

ADDRESS:

[ declare that this statement consisting of 2  pages. each signed.by me is true to the best
of my knowledge and belief and | make it knowing that. if it is tendered in evidence at a
preliminary enquiry or at the trial of any person. I shall be liable to prosecution if | have
wilfully stated in it anything which I know to be false or do not believe to be true.

Dated this 21st day of August 19 85 .
SMONATURE of MEMBER by whom SIGNATURE of WITNESS

starement was recorded or received.

At 7.30 pm on 20 August 1985 D/Sergeant Elliott and I interviewed Edmund
Moloney, Northern Editor of the Irish Times, in his office at Great
Victoria Street, Belfast. Mr Francis Keenan, Solicitor, was present.

I explained to Mr Moloney that I was investigating allegations made in

a document (GC 80) purported to have been signed by John Colin Wallace.

I told Mr Moloney that I believed that he had in- his possession a similar
document of which details were publi§hed in the Irish Times in June 1985.
I produced the photocopy document marked GC 80 and Mr Moloney commented
that it was the same document he had, his was a better photocopy. He
stated that his copy also contained deletions and he noted that the
manuscript note on page 2 of GC 80 was barely 1égib1e.d5 his copy, the
name Joss Cardwell was clearly legible. He added that Forensic tests
carried out did not assist with the deletions. Mr Moloney handed over a
signed statement and said he was not prepared to discuss scurces of
information. He stated that he did not possess any evidence that could
help the Police in their enquiries. He said that Andrew Pollak, wh§ was
also party to the Irish Times articles, was in Spain om his honeyﬁoon and

SIGNATURE OF WITNESS:




7' OCD:279 (201 pg) & OCD-280 (233 pg) AdditioGITEMENFIGONTINUATION PAGE
ﬁé_? 25 - Rax 24 Parte 1. .2
Z RIN-35073
STATEMENT OF: GEORGE CASKEY CONTINUATION PAGENO: S _

stated that Pollak

he did not know when he would see

was in a-similar position to himself in relation to this matter.

oy
i
f,' Fofrr 38/36 lal | | 32 :
SIGNATURE OF STATEMEN T I R B .. oDy
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OCD-338-(4pg) OP BUSH BOX 15 - TAB 19 | i
ESSEX POLICE

[

STATION HQ.S.B. DIVISION Staff
. |
SUBJECT Frederick HOLROYD
) A d Db B
REPORTING OFFICER  Det. Insp. SB25 DATE 24,7.1984
W
To: Detective Chief Inspector SB24
I report that on the 18th of July 1984, in company with
Detective Constable SB23 I went to Westcliff Police Station.
There we saw the above named man, Frederick HOLROYD.
HOLROYD had telephoned Dc. asking for an appointment

to see him about a matter 'which proves that some members of Box
500 are conspiring with right wing organisations to further their

political ends and influence elections”.

You will be aware that HOLROYD has had considerable contact
with this Force over the last two years, he has persisted in using
us as a vehicle through which to pass on the results of various
investigations he has made concerning both the Security Services

and the R.U.C. to whichever authority it has been deemed appropriate.

HOLROYD is obsessed with the reasons for his removal by the
Army from service in Northern Ireland where he was an intelligence
officer and has spent some four years documenting what he claims
are breaches of the Law by the Army and the R.U.C. He was getting
very little response, being persistently stalled by the Army and
without getting the reaction he sought from the R.U.C. until he
managed to interest an investigative journalist, Duncan CAMPBELL of
the New Statesman magazine. CAMPBELL published a series of articles
about the 'Oirty War’ in Northern Ireland. Even these articles have .
failed to stir the indignation sought by HOLROYD despite being picked

up by some National Newspapers and in part repeated.

It was these articles in the New Statesman which have directly
brought about the present problem, the subject of this report. HOLROYD
was contacted, through Duncan CAMPBELL, by the below named man who is
currently an inmate of| Lewes Prison, after being sentenced to 10 years

imprisonment on 20.3.1881 for Manslaughter of a man at Arundel, Sussex.

PSNI Docs - annotation added by the HIA Inquiry
Form A.
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OCD-338-(4pg) OP BUSH BOX 15 - TAB 19 ESSEX POLICE

@ v i
STATION RAYLEIGH S.B. - DIVISION

SUBJECT John HOLROYD REF M.1029/82
REPORTING OFFICER =36 Dc 359 DATE g August 1984

To: Detective Chief Inspector Sls¥Z

Correspondence regarding this person rests at report dated 24.7.84
submitted by Detective Inspeotor which covers matters
regarding one Colin WALLACE. who is currently serving 10 years
imprisonment for Manslaughter, at Lewes Prison Sussex.

PDuring the afternoon of Tuesday 7 August 1384 HOLROYD telephoned
the Port unit at Southend Airport requesting to see the reporting
officer because he had obtained further information.

After consultation with H.Q. Special Branch an appointment was made,
and HOLROYD was seen at Westcliff Police Station by the reporting

officer and Ds 203

HOLROYD stated he had spent the previous day in Northern Ireland,
with a film crew who were making a documentary for B.B.C. T.V.
regarding the lack of progress in solving the problems which are
connected with Northern Ireland, HOLROYD was featured in the
production in the capacity of an ex-Army I.0. (Intelligence Officer)
who compared the old methods of information and observation to the
new technical methods of surveillance and information gathering. He
entered Northern Ireland via Aldergrove Airport Belfast where he was
seen by Ds VNN of the R.U.C. Special Branch Port unit.

HOLROYD then produced a four page photostat document which he said
was a report from Colin WALLACE in his capacity of information officer
in Northern Ireland and stated this document was sent by WALLACE to
an MI5 officer at HE Northern Ireland office. The document was dated
8.11.74 and bore a signature similar to WALLACE's.

The following details were blanked out on the heading of the report.

1) Classification
2) Person report was to be sent to

3) Other departments tocirculate report to

The document was a report to an unknown person recommending certain
lines of enquiry be made in London to obtain policy decisions on the
following subjects.

1) R.U.C. investigation of KINCORA BOYS HOME. Homosexual
incidents involving Govermnment Minister.

2) The death of a boy from the Home - Brian McOERMOT.

3) Leakage of the subjects to friendly journalists in
order to cause a press enquiry into problem.

4) To assess all information regarding the subjects from
a disinformative point of view.

‘ 1
PSNI958sA drinotation added by the HIA Inquiry -
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Number
Originating from b/-l"—'nspl CoOKE . _ i _ . , :
(Show name of Officer or Documant Numbsr) '
' " 1 ' " MNATURE OF ACTION  *-- Lot T

OCD-329-(2pg) OP BUSH BOX 3 - TAB 8

ACTION

Sae also Indexer
ALLOCATED TD

Name(s) : ‘ Date Time -_ By

Name(s) ' Date . . Time | | By

Name(s) — - - QOate _ Time - _ By

RESULT DF ACTION
Please write clearly or print

A F'ebrudr&. 12 mD.  Felephoned Dcon Roberts. re,
docomenrs . He gwred wobkh el b GORO. Fhal

hod been rerueed from e | or‘:gsna)' Acoccom en)

ok bu, L-\_»_g\mu‘d o proreclt . Ehe SO e
Henl mu‘d staled. he gol= Ehe _decoment.. Crom ¢
= o ' )

beleves  thab  Oallace ncdicated & l—bl_f-ould here.
Ehe - document  Coold be  obtaned ‘e al\eo keheyes
Ehal toallace WS oare als Heleogd  does

predocing  hege docaments  FO _Ghe ol ce
~/ ' {complate details averlaal)

1 "‘(j
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OCD-329-(2pg) OP BUSH BOX 3 - TAB 8 o

Details, of any. p}opany

- P EN T

ot

Property Register Number -~
Action returned:  "Date _- & l! J‘-I‘S'{ : Time 512 -0 LA—'. -

Reporting Officer(s}_____ sl oy T $-E . cevo M/ S

(Show rank_number and name)

- ADMIN, IUSE-ONLY

. Receivers Instructions ’

: _ Yy
C- L ' .. . 0 TR f
Receiver
Further Action No(s)
Indexer
Statement No. L ~ . Report No. ! -
POF No. ' . © .. . Diher Document No. . .
. i .0/Manager
Officer Managers observations T S
i Senior 1/0
l—»‘—\\ ) 2

PSNI Docs - annotation added by the HIA Inquiry Dd.5064755'12/83 55/5623 ' ‘
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- - OCD-330-(2pg) OP BUSH BOX 3 - TABS 910 S/DIVISIONAL REF.NO:

HQLREF.NO! oo s smvnabe s ,
BIVISIONAL REF. NO: .civereceniinees s e

ROYAL ULSTER CONSTABULARY

"B" ....................... Di\éision .......... GROSW‘NORROAD ............ Sub-Division/Department

GROSVENOR RCAD: : 144 JANUARY 1985:

: " ACC . mGHy , -

On 21 NOVEMBER 1984, ex-Captain Frederick John HOLROYD produced
to ESSEX POLICE a large number of documents in which refereace
has been made to KINCCRA BOYS HOSTEL by former Senior Information
‘Officer at HQNI, John Colin WALLACE.

A _ One of these documents has been extracted and exhibited GC80
' ) and is attached for information. This document is purported to
have been compiled on 8 NOVEMBER 1974. If this document was
produced by WALLACE in NOVEMBER 1974 when he was employed as
Senior Information Officer in HQNI, then it shows that there
" was communication between RUC and HGNI in detail about homosexual
activity at KINCORA,.

There are a couple of points which would throw some doubt on the
authenticity of this document at paras 4 and 10c.

" In relation to para % it is known that the report by Mr H MASON,
known as "THE MASON FILE" was. not made available to the RUC until
1976, This was the file allegedly sent by D/Constable CULLEN to
Mr MEHARG which was never found.

In relation to para 10c’ the allegation that there was a homosexual
prostitution ring centred on BANGOR was not made until 1982,

r’(" “p)- B - The case to which this referred was the investigation
v by the RUC in 1976. - :

‘It is suggested that the contents of this document cannct be ignored
and should be brought to the attention of the HUGHES ENGUIRY into th
KINCORA allegations but it is recommended that before such a course
is adopted the document itself should be thoroughly investigated

by Folice and Forensic.

If this recommendation is accepted then it 'is recommended that the
matter be investifgated by -

1: D/SUPERINTENDENT CASKEY:
2: D/INSPECTCR S E COOKE:
with the assistance of =

3: D/SERGEANT D B ELLIOTT. - C1(a): :

- A_file entitled JOHN COLIN WALLACE AND MILITARY INTELLIGENCE has.
ready/been submltted and is relevant to this report.

- ) C . '&M

D/SUPERINTENDENT

Form 51/1 G CASKEY: 1

PSNI Docs - annotation add¢d by the HIA Inquiry
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waste of time approaching the Ministry of Defence or any other Government
department until Downing Street takes a decision an the matter, In my letter
dated the 2ist April, I did ask Mr Quinn if he would "as a matter of urgency,
contact Mr Barclay at the Prime Minister’s office for a copy of my file or such
parts of it as she may decide to release." 1 then went on to say, "so that
there is no misunderstanding on this matter, may I make it vary clear that, if
the Frime Minister will release the contents of my file to the Inguiry and
provide me with authority to discuss the relevant parts of its contents with the
Committee, then I am quite prepared to answer any questions relevent to the
disclosed information."” [ wonder if you would be so kind as to ask Mr Quinn if
he contacted the Prime Minister’s office and, if so, what has been the outcome?
I fully accept, of course, Mr Quinn’s view that "it will be for the Committee to
decide whether any infarmation disclosed to it is relavant to its terms of
reference."

I am sure that Mr Guinn will accept that any unspecified pre-conditions referrad
to in paragraph 7 of his letter will depend to a great e:xtent on the nature of
the response he receives fraom the Frime Minister and, indeed, it may be that no
further pre-conditions will be necessary.

To summarise, the?efare, it would appear that there are no major points of
conflict between myself and the Committee and 1 hope that we can now press ahead
as guickly- as possible to have the matter brought to a sucessful conclusion -
subject, of course, to a positive response from the Frime Minister’s office, I
would again express my thanks to Mr Quinn for his constructive reply to my
letters and I logk forward to hearing from him in the near future.

Yours sincsrely,

Colin

uiry
wr e LU Tl g PR 2

st
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INVESTIGATION HOTES

The following information was received from:

m.}lon. 'P.ACC@OL.&I'_I;WZO .R'AQC. lSItpi:I: .c.l?I..}(l)- l........l......l'.-

At L '1?QOI * & & 00 hI‘S, 01’1 .T.];lel l1t4lr.:la.'yo 08? " a0 a8 Et Banbm P01ice Station

II."..I....'..I..I

Subject: TRINCORA!

.........l..'l..l...l....."'. cas.e Ref: L3R IR BN B B BE JaY

Te

3o

handling classified documents in the normally accepted manner

4.

Se

e
B L —

e E———

¥r Pace was the Chief Clerk of Public Relations Branch |
HQ NI from Jun 73 - Jun 75. For the majority of that

time Peter Broderick was his boes &nd Colin Wallace was o

a Fress Information Officer,

One of Mr Pace's prime tasks wae maintaining the Claszified
Documents Register and accounting for classified documents.
Mr Pace shown GC/B80 and was adatgnt that he had never seen
this document before although he was aware of Branch files
relating to 'TARA'.

Inmre GC/8C, lx Face stated that the document had never been
brought to his attention because, if it had, it would have
been stamped with the 'Registry' and 'Circuvlation' Stamps
He was suspicious of the document as it is page mmbered

as for a 'ScCRET' document HCT for one classified
'CONFIDENTIAL', Further, Wallace was renowned for not

nor was he in the habit of classifying documents,

During the latter part of Mr Pace's tour in KI, Public
Relations Branch was split into normal PR and the Informatiop
Policy element, Ex Ssgt Anthony MeCabe RAOC

E/A 'Co Durham Tel Fo :
Darlington was the Chief Clerk of that element,
Mr McCabe was discharged from EM Forces on 4 Sep B2, He

is currently (20 May 85) a patient in Norih Tees General
Hospital. Mr McCabe may have some knowledge of Wallgee and
his activities, )

Inre Brian FECK. Ir Pace believes this might refer to
LtCol AGCW Peck MBE QUH who was GSO1 (Information Folicy).

LtCol Feck left the Army on 14 Feb B85 and is currentl
resident at—

Tel Mo:

il

Enguiries D¥: ceceioeececscoses
1

d&‘annotation added by the HIA Inquiry
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: STATEMENT OF WITNESS

- ‘I’i -

1
STATEMENT OF: Roy PACE

© AGE OF WITNESS [if over 21 enter “over 217]: Over 21
OCCUPATION OF WITNESS: Clerk
*
ADDRESS: C/o Banbury Police Station
TO BE COMPLETED I declare that this statement consisting of 2  pages, each signed by me is true to the best
WHEN THE of my knowledge and belief and 1 make it knowing that, if it is tendered in evidence at a

STATEMENT HAS

BEEN WRITTEN preliminary enquiry or at the trial of any person, I shall be liable to prosecution if I have

wilfully stated in it anything which I know to be false or do not believe to be true.

Dated this 6 day of June 19 85,
(8gd) o FEed (Sgd) R PACE
SIGNATURE of MEMBER by whom SIGNATURE of WITNESS

Statement was recorded or received.

I am at present a clerk employed at Banbury Police Station., I have
been shown a document marked GC 80 and would meke the following
observations on this document. I note that this document is dated

8th November 1974, I was Chief Clerk of Public Relgtibns Branch

BENI from June 1973 until June 1975. My boss at thét time was

Peter Broderick who was replacedin October 1974 by David McDine

I recall that Colin Qallace the purported author of this document

was a Press Information Officer. Omne of my prime tasks was
meintaining the Classified Documents Register and accounting for
classified documents. At the time that this document was apparently
written the Public Relations Branch had become part of Army Information
Services. I have examined this document and do not recall ever having
seen the document before. Neither do I recall any decision on the
content of the document. If such a document had existed at the time
in guestion and had been passed to me I would have read it

to establish the correctness of the service writing layout and in

this I would have referred it back to the author for the following
reason. Presuming that the obliteration at the top covers

the word 'Confidential'. Firstly I would state that the security
marking should appear at the top and bottom of every page. This is

not the case on page one which is the most important page.

v

-

L %

S

. Form 38/36 : - _ |

“  [Piain) : - 22
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dr

. STATEMENT CONTINUATION  PAGE

o

.

STATEMENT OF: R PACE CONTINUATION PAGENO: 2

Secondly, individual page numbering in this matter as it is in this
document is not necessary for a confidential document. Thirdly, the
word 'reference' would only appear once and A B and C would appear
under it. I would also have expected each of these references to be
dated as there may have been more than one report on any particular
subject. The word 'continued' should not appear at the bhottom of the
page as it clearly states at the top of the revort the number of pages
the report contains. In relation to the flagging system used by the
author I would say that this is incorrect and unusual in that the first
item referred to is 'flag N' aend a number of letters preceding this

in the alphabet have not been used. In addition the letter 'o' would
not be used to avoid confusion with a zero. I would also say that
since reference is made to a number of flagged documents I would have
expected to find alist of enclosures to the left of the signature
block on page 4 of the document. I would also have expected to have
seen all documents which had been flagged to enable me to check that
the flagging was correct and also to enter any of the flagged documents
which may have been classified into the Classified Documents Register.
Every classified document, draft or otherwise, on receipt at my

office would have been entered in the Classified Documents Register,
stamped and given a serial numb®r. The movement of the draft
classified document would have been recorded as would its destruction.
1 see no such stamp on this document neither does the document have a
reference number which it would have been given had it come through my
office. Generally this document is incorrectly laid out and would never
have been accepted by a military office. I can state that this draft
would never have been presented to a senior military officer in its
present form. The style of writing is as far as I can recall similar

to that of Colin Wallace.

s T

ngm;;i /361a] - _ : . 23
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ocuw&wmﬂPBU&4mms-w$E¥ESTIGATION NOTTS

The feollowing informetion weés received from:

General Sir Peter Leng

..l..ll....I'.l.....lIl.!'....'...’.l.l.ll.....'..l.......l'.

-

L L ] % 5 9 F 9840 S F e * s w0

Tel:

Subject: .......-'.K-ch.o.H.A..'............... case Ref: LI B B BN B NI

PSN} Do

l. @Gen Leng was CLF in Northern Ireland between Jan
72 - Mar 75. '

2. Shown GC/80 and made the following comments L

a. There is no way any member of the Staff HQ NI
would produce a 'draft' document to him as CLF i
3

b. He has no knowledge of the document nor does he
recall asking for such a dochment to be produced,

3. Recalls a general discussion with

-and possibly the then Chief of Staff, Brigadier Len
GARRETT, regarding military concern over the number
of Juveniles who were absconding from homes ,
Main problem was related to youngsters on the fringeg
of para-military groups who were finding their way
back onto the streets so quickly after being detained
The main question was related to whether or not '
there was anything sinister in what was going on.
Further, what could the military do about it ?

KX The name Kincora was not mentioned specifically.

During late 1974 early 1975 there was some concern
about the activities of the IP element of the
Public Relations set up. The-IP element was not
the avenue to ask about boys! homes and he would
not have spoken to IP about such a matter,

~

5. In addition to EIICIVEM and Brig GARRETT, Gen

LENG suggested that ex [EEECIHEN 12te Int Corps C
who was his GSOI (Int) might be able to assist.

File Note ﬂ now resident at ‘
Colonel F is now Deputy Warden

H

FSLN L D

Enquiries By: ececereterenconss
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STATEMENT -ITNESS
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e —
H

TO BE COMPLETED
WHEN THE
STATEMENT HAS
BEEN WRITTEN

~ Form 38/36
5. (Plain]
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STATEMENT OF: General Sir Peter Leng KCB MBE MC

AGE OF WITNESS [if over 2] enter “over 217]: Over 21

OCCUPATION OF WITNESs: former Commander Land Forces HQNI

ADDRESS: _ C/o HQNI Lisburn

I declare that this statement consisting of 2  pages, each signed by me is true to the best
of my knowledge and belief and | make it knowing that, if it is tendered in evidence at a
preliminary enquiry or at the trial of any person, I shall be liable to prosecution if I have
wilfully stated in it anything which I know to be false or do not believe to be true.

Dated this 2 day of July 19 85 .
%ﬁé P LENG
SIGNA TURE of MEMBER by whom’ SIGNATURE of WITNESS

statement was recorded or received

I was Commander Land Forces N Ireland from Jan 1973 until March 1975,
I have closely and carefﬁlly examined the document marked GC 80 and
I can state that I have never seen such a document before.

Documents of this nature would have been handled at a lower level
and if a problem arose the subject in question wouid be discussed

in my office with either the Chief of Staff, Brigadier Garrett, or

for the major part of my tour by Colonel F Col G S Intelligence
or in the last 3 months by [RSS[IEINY I always insisted on

personal briefing rather than having to read a mass of documents.

I would not therefore have received a document in draft and usually
only hendled the most iﬁportant policy documtents in final form.

Nor have I eny knowledge of this document nor was the information
contained in the document under question ever brought to my notice.
I certainly cannot recall having heard of any of the hostels named
in the document nor was I aware of any allegations of homosexuality
in any boys' homes in N Ireland. However, I was aware of the remand
home, St Patrick's, situated in west Belfast. In 1974 the Army
Belfast Commanderswere concerned about the number of young men on
remand for terrorist charges who were absconding from this home and

re-involving themselves in terrorist activities. 1 was aware of the

SIGNATURE OF WITNESS: 0 S OO

10
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1

Protestant organisation TARA bﬁt cannot recall at this late stage
anj'Bf the personalities involved. I do not recall the

McDermot incident. With regard to the press allegation in Irish Times
of Jan 25 1985 I can state tﬁat there was an Army Information Policy
Unit at ﬁy headquarters and its purpose was fo prodce quick reaction
responses to the clear lies that terrorist orgenisations were

putting out. With regard to the allegation that this Unit used

"vlack nropaganda' I can categorically state that I would not have
accepted such as 1 was clear that in security operations the

good neme and integrity of the Army must ride above everything else.

TaeageR, W

! fonnﬂ?SSh] ' ' Co

'(Pm-l Jocs - annotiation added by the HIA Inquiry SIGNATURE OF STA TEMENTMAKER:',-"' ...................................................
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THE SUNDAY TIMES

1 Pennington Street, London E1 9XW Telephone: 01-782 5000 Telex: 262139

From the Editor

PRIVATE & CONFIDENTIAL
22 February 1990

The Right Honourable Merlyn Rees
House of Commons

Westminster

London SW1A OAA

Dear Mr-Rees M‘Vﬂ)

You expressed an interest in seeing the transcript of the conversations
netween The Sunday Times and General Sir Peter Leng and I have
vieasure in enclosing that transcript.

I am only making this available to you because of the
misunderstandings that occurred earlier in the week regarding our
decision to drop a story on the Wallace affair from last week's Sunday
Times. T would like to stress that the transcript is for your
information only and is not, under any circumstances, for public use.

Yours sincerely

-

Andrew Neil

Enc

Registered Office: Times Newspapers Limited, P.O. Box 435, Virginia Street, London El 9XY
Dacictarad N ROARAA Bnaland
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FIRST COMVERSATION WITH PETER LENG 2
PENRODSE: 1 am doing a piece for the weekend and I was going to sugdggest

that as I mention you just in passing, it might be courteous to read it

over to you on Friday. 1It’s only a passing mention. I tell you what it

is actually. We are still Wallacing, so to speak, and on that front we
mention that Michael Taylor, you probably wouldn’t remember him. He has
been mentioned in the press just briefly, he was information officer, and

he has told me that he remembers very well indeed, and he wWas delighted

when he saw it, that on the Kincora file that he was looking after he =says
that you had a strong memo saying there has got to be some actien on this

or zomething to that effect, and he said that he remembered thinking well,
we>ll just wait for this teo happen, it was obviously going to happen quite
=oon but it didn’t. Now this was back in 74 and your memo was actually
attached to the file. And his surprise was, along with a couple of
colleagues that nothing did happen and he could only think that thes RUC

were taking;their'timeq-and-ofnqnunsaq;as]yefall know now its,a matter of .
two reports since then, the Terry one and Judge Hughes, but of course

nothing did happen until 1980. So basically it was just a passing

reference to your memo being attached to the file.

LENG: QK.

REMRDOSE: So you’re not obviously disagreeing about that. The other
thing is did you by any chance see papul Foot’s book?

LEMG: Mo

DEMROSE - would vou like me to send you a cony ™

LEMG: s and [711 pay vou for 1t

DENROSE - Moy, n, that'e e2asily arranzged becouse have dob twe copass.
Mow the thing ic that the paperback I'm tolad by the publichers is not out
until Mareh but the hardback copy it does actueally mention you. And if I
may T°'11 just read ... I was just looking at it this morning, it's on pags
29, byt asz I say I will ==npcd yvou the whole bpok but it says hers - this ic
the mention of Clockwork Orange, which as you know is now being mentionad
in the Housz of Commons.

LEMG T hawve been away for 3 ouseeks, so I got only just got back two days
ago, sp I have missed it all you ss2.

PEMRQSE - well I won't be in the office wuntil tomorrow but what I will do
(MDORE)
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caATCH: TRANZSR NnAGE

give auite a lot of evidence and would alsp cause
cousalk. My answer as you can imagine was this is
dn - we are bound o be Ffound out -~ Stop 1t now.

PENAQSE: ves, otherwise it =will rebound. You ses on the onther hand, the
intere=tinag thina is that it was never mentioned fo you ohvipusly by the
neople that they wanted to extend to politicians and in fact did so.

LENG: No. never.

RENROSE: nid you Nnow there was a Cloclkwork Orange one and two?

LENG:  Really?

- i - = TR 5 w e X y
L A0SO e R e Y LA erY b e e o .

PENHOéE: No And ‘on Klncora you come out absolutely as one would expect
saying there has got to be action on Kincora. Do ypu recall that?

LENG: Mo.

PENRDSE - well, you should take your virtue because in fact Taylor says,
T remember it very well and w2 were all delighted that the RUC were.. ..
vou said in the memo according to Tayler that the auc and the social
services T think ought to bz brought in here becauss the file named men
and boys who usre cbviocusly part of this abuse which we all know about
Now.

LEMG: Yes I recall that.

DEMROEE - O you? and you aaid taks action. They waited because obvipusly
there had been other members cuggesting this from junior offices, but it
was yours that finally copvinced Taylor that this wae goinpg to happen, buft
of enurse it went on for another six or seven years, but agalin that wasn’ t

wour Tauls.,

cti N c it. was the absconding of bovys,
hing right., there were an awTul lot af what I call
\
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CaTCH: TRAMNEZ

well T°11 call them terrorist hoys who weres put away in the home, and
rhey 4ept on abs condlng and T do remember talking to the chief of staff,
= no “tlopk wewe got to step these bovs epscaning from this remand home,
Apd there is far too much esscaping and they are going back inte terrorism,
oo take astion teo stop that ') .

NEMRQOSE Tt was also just to remind you that therzs were homosexual
abusps taking place, namely by the house fTather says MeGraph. ..

LEMG: Yes,
PENROSE: . who was also the leader of TAR2, and of course sventually
that was all proven in court some vears afterwards, and also a man called
MeKay, but I man this is obviously outside....

LENG: vyes I do remember the homosexual insinuations and I do remember !
Saying thiseyig. a _pol_l_ce‘_busz.ness-,-‘nqtg ours.,,';’ﬁ,-.f,; B SN A e A 1’?‘“‘5"“ E gt St
PENRDSE - Yyes, because you probably know that since then, the suvuggestions

have been that MI5 or others, not the army but others, were in fact using,
pbvipusly, a blackmail hold on people like McGraph which be has since
confirmed, I mean that is a matter of record now, that he was blackmailed
into working for intelligence to inform and so on, S0 you can sS8e the tug
of war that was taking place from your side, saying police, social
services take action, and the other side saying no. we nesed the
information. .

LEBMG: oyt of course., I wasn’'t part of the other cide.

PEMROSE Mo, quite. We'll lack  T711 aet thi r the

nost. .. . indecipherably few words. May I leave o rumbeyr at the office =0
varr know who you’ re speaking te Its O -

LENMG:  Just wait one moment, I°11 have to nip next door, I've just come in
Ffrom the aarden, will

Bight - Q1 722 5544 and my nome is f%2rrose and its Barry
e R-R-T-F

LEMNG: Right, Barrie, thank you wvery much.

{MDRE)
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CATCHT TRAMEZ PAGE -
neopla had a great reception Ffor the press really to meetf the nsw GDC and
Ahviousiy Wallace wouwld have been there but I don’t ouilte honestly
remember hig face. The peculizr cituation in Morthern Ireland in that when
eneral Tuso? (=orry can’'t cuite make that name out) was there he had teo
anveraments o deal with he had the Strawman(Sorry anathsr name I can’ft

maks put -had cauality recording) government and the Westiminster
apvaernment =0 he demandsd a CLF which he oot to command all the troops and
the chief of staff ran the headaquarters, and when I got there the security
oroblems were =til) ab their height so I had a 1pt to do with the
sacratary of state, I had a lot to do with the police hecause I was
dirsctor of peerations, but I had wery little to do with my own
headauarters., Three days a week I was going round the province... I
manpnot in all honesty, ever remember meeting Clive Wallace, Colin Wallace,
having said that, I probably did.

PENROSE - There are, not that that proves anything, but there are
ardinary army photographs taken at the time and-issued to the press where
Colin Wallace is ip the picture along with two or three other people but
one would expect that with an information officer. When I spoke to Sir
.Peter, he confirms two £hings - fiéﬁily.hsi:&callg~Q;gp5uoq§,ggange,.pnd :
‘says, look I teold people who wanted to play about with dirty tricks, lesave
it alone, it will all go wrong, blow up in our Ffaces, I want nothing £o dp
with it. That was on Clockwork Drange. Is that something that you recall

at allz? :

KING: I am being absolutely honest - can never remember hearing that
mhrase before

NEMNROSE : Mo, because as you knpow in the commons Tom “ing and indeed
archie Hamiltan hawve =aid that they hawvs now faund mentipn of it in the
£iles that have only just surfacsd, so there is nothing secret about it

VIMG: T 1

1 vary difficult to under=stand in fact, because, I m2an ite
111 beino bloanm £

he seocurity force

DEMROSFE - Qpourity services, Yoo,

wING: And I only had to the best of my memory of 13 years, I' oply had one
man. and T knew avactly hnw he was tasked and he was a very sensible and 3
sery aood man. and be wasn't tasked on anything lilkke that.

CEMBOSE - O he nther matter of MeGrach and TARA and that nacty bu=iness

af Kincora, yvou don’t recall anything ef that?

{MDRED
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CHOTCH: TRANSZ ) PAGE ;
WING: T remember sesina it in the Belfast Telegraph as 2 =candal in
Morthern Ireland.
»

DEMNRDOSE That would have besn 19807

CENROSE - Because a3 chap, again he was far too junior, but anp army
information officer, Michael Taylor, he, amongst his duties was to look
xfter various files including Clockwork Orange and Kincora and he recalls
rhat General Leng had put a memo as had other people, around about 73, 74,
saying must bring in the RUC and the social services into Kincora because
ie a scandal and this must stop. I mean, this was about homosexual abuses
and people running away.. .-

KING: Was that the place where young men had been locked up?

g AR T e b S L g e e E’,’-l‘%? An G Ay, = £

PENRDSE: No this was a young boys home and the suggestion has been, the
point being that General Leng and others had said in memos on the Xincora
file at Lisban that there must be action here, and urgent and so on, but
nf course, nothing happened until 1920

KTMG-  Why dpes this concern the army?®

OFMROSE : Well bhecause the internal memos that intellicence peoplz had

veed kppwledge of homosexual abuses hetween people like MoGraph who was

“he naramilitary lsader of TARA, that MIS had actually had information

shput MeGraph and homasexual abuses and this would prove very ussful
meause MeGraph had cbviosusly given information about TARA and lavalist
wrEmt it ey arpuns - se you 9o the point - they were cayving Toave well
done meanmhile thae army were saying you have ot to act. . bub thes ien’t
nmething that wvou recall ab 2117

LING: Mo T don’t auite honestly. One always realised that in the jungle
~f Treland on both aide= a 1ot of murky things happened, but quiis

noneatly, I was far too busy in a sense at the higher level to Lnow about
thoze things.

NENROSE : Wwell, one thing that twe or threse people have said, and I
amembher their names qauite well, havipg spaken to them for auite come time
about this when vour nams just cropped up in passing.. 0Ch yes, ! know, one
aF them was Peter Brodericlk...Do you remember Peter Brodsrick?

. (MORE}

b ; ~ | - J
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CATCH: TRAMSZ ; PAGE:

KING:  He wzs my infFormation policy offacer

iaht. Mow he said that hes wac hrought over and the
ta him when he arrived. .. thiz is a3 quote from Peter

BENRDSE That's ri
firast thing vou said
crnderick.. .Mope of this nonsense about black propaganda or dirty triecks
ar somathing to that effect. . is that anything that you. ..

TMG: I don't remember but I can understand it. You see one of the
robhlems that the army had, it had a very bad reputation with fhe press to
egin with and the reason was that we were always reactive. One thing I
emember very well where a unit went in £p search a house and their side
nf the story was that they carried out army orders which were that they
would always have a carpenter there sp that if they had to take up floor
boards or take a lintel out of a window he would repair the damage. But
suddenly on BBC television I think the whole place was totally wrecked,
and imagine the pressure when you get the secretary of state ringing up
saying why. have .thp army done this.and the.&0C ringipg up bhe.commanding ..
officer and saying why have we done that, but we didn’t. So we -bhad a
rules then that whenewver they searched a2 house, they gof a certificate
signed by the householder . that they left the house in good condition. But
again, the IRA would put pressure on housseholders and they refused to
sign, and the same sort of thing weould happen again. And you gel another
rase, lets take a soldier on patrol where he sees two men wirth a rifle
and he shoots one, and the- other chap picks up the armour and runs away.
and then 311 the neimhbhours come out hearing the shots and swear with
tears streaming down their faces that this man was taking a quiet walk a
pight and was suddenly shot by a3 soldier and he wasn’t armed and so on.

2n wny aget both sides taking sides. The IRA are very good at this bhecause
auite often. ane thing all commanding officers lgarn in Northern Ireland
ic that is there are television cameras in the street, don’t send your
anldiere yn that strept, because something is going to happen. They ware
vpry oond at promeoting these incidents, and by the same token, the only
thing the army could do was o train its public relations peopls as well
ae it erold. and we digd run o school in Beconsfield to train people on
tplavicinn courees and =o nn, and have a nominated officer in sach unit as
v N pfficer. and to usze people like Broderick who wers experts and
professinnal at headouartars.  But we were always on the defensive because
the [as could always proveke incidents and have thair press things ready,
ang the army cuite often had te make an ipwvestigation, get in touch with
the wunit  find out what happened and sometimes rather foolishly, iscue a
statoment early and than Find it was wrong and hawvs to correct it later.
Sn it was always a gareat problem.

= X1 =

i
(=)

DEMROSE Y= T pan cos that. Tell me, on ths, we have read about ik

and heard about it in Parliament recently in the last few days in fack, on
the questipn of sp called dirty tricks and black propaganda i= that

(MORE )
ey I e, " =
- RS ’ /o i 2
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STATEMENT OF WITNESS

PETER GALE BRCDERICK
STATEMENT OF:

AGE OF WITNESS  [if over 21 enter “over 217]: OVER 21

UCCUPATION OF WITNESS: DIRECTCR CROYDON CHAMBER CF COMMERCE AND INDUSTRY

ADDRESS: C/0 21 SCARERCOK ROAD, CRCYDON, SURREY

TO BE COMPLETED I declare that this statement consisting of 2  pages, each signed by me is true to the best
ST:#SﬁLE;LHAS of my knowledge and belief and I make it knowing that. if it is tendered in evidence at u
BEEQ‘WEJTTEN preliminary enquiry or at the trial of any person. | shall be liable to prosecution if 1 have

wilfully stated in it anything which [ know to be false or do not believe to be true.

Dated this 29th day of May ]985

,//’222222§:;4( Peter Broderick

SIGNATURE of MEMBER by whom SIGNATURE of WITNESS

statement was recorded or received.

I am currently Director of Croydeon Chamber of Commerce and Industry.

I have been shown a document marked GC 80/GC &1 Aafed 8 November 1974,

In November 1974 I was Deputy Director of Public Relations {Army) at the
Ministry of Defence, London, having left N Ireland where I had been the
Chief Information Officer at H.Q.N.I. from July 1973 until September 1974.
Colin Wallace, the alleged author of GC 80, was at that time a member of
my staff. His job title was Head of Production Services and additionally
he provided briefing sessions on N Ireland generally and the security
situation in particular for visiting journalists. Wallace had been given
this role as he was a local. In relation to the matters discussed in

GC 80 I would have expected these to have come or been brought to my
attention had they been known about prior to my leaving N Ireland in
September 1974, I have no knowledge of the document GC 80, the contents
of GC 80 or the request which resulted in the production of GC 8C., I
would refer to my previous statement made to the Royal Ulster Constabulary

on ? June 1982 and would again state that I first heard of Kincora and the

allegations associated with it at the time of the press releases in the

Peter Broderick

SIGNATURE OF WITNESS:

i Form 3L
[ Plain] |

w "2/80 4 $ l .
PSNI ocs - annotationjadded by the HIA Inquiry
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early eighties. I have also been shown a document marked GC 82/GC 81. I
have no perfect recollection of this document. My signature appears at the

bottom of this document which I believe to be a respcnse to a reguest for a

'

job reference. eter Zrecderick

~-Checked-and certified a true copy of the original

TETFL,

Form 38/36 [a]
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SIGNATURE OF STATEMENT
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sk

TO BE COMPLETED
WHEN THE
STATEMENT HAS
BEEN WRITTEN

N
!
- Form 38/38
K [Pain] .
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STATEMENT QF: Peter Gale Broderick

AGE OF WITNESS [if over 21 enter “over 21”]: m Over 21

OCCUPATION OF WITNESS: Director, Chamber of Commerce & Industry, Croydon
(-

ADDRESS: C/o 21

I declare that this statement consisting of 2 pages, each signed by me is true to the best
of my knowledge and belief and 1 make it knowing that, if it is tendered in evidence at a
preliminary enquiry or at the trial of any person, [ shall be liable to prosecution if I have
wilfully stated in it anything which I know to be false or do not believe to be true.

Dated this 29 day of May 19 85 .

/,,1222222241 (Sgd) P G BRODERICK

SIGNATURE of MEMBER by whom SIGNATURE of WITNESS
statement was recorded or received.

At about 6.30pm on Saturday the 25 May 1985 I answered a knock at
the door of my home. I 6pened the door and two men identified
themselves to me as Andy Pollock and Ed Maloney of the Irish Times.
I checked Maloney's Press Card. I had never met either of these
gentlemen before. Maloney appeared to have two arfificial legs.
They said that they wanted to talk about Colin Wallace. They were
both asking questions although Pollock was taking notes. I invited
them in and asked them how they had obtained my address. They
refused to tell me but stated it was a source not unrelated to
intelligence. Pollock produced a document from a manilla envelope.
I don't recall either hﬁving a briefcase with them. He showed -
this to me. I have been shown a document today marked GC 80/GC 81.
These two documents appear to be identical photocopies. I recall
the handwritten additions on the documents. The document Pollock
produced was a photocopied document. They guestioned me about my
knowledge of the document. I told them I had no knowledge of it

as I had left N Ireland in Sept 1974 and the document was dated
November 1974, fhey asked for my opinion of the document and I
replied that I did not believe it was genuine. They then asked
whether I knew anything about a number of people that they namedT'

SIGNATURE OF WITNESS: worv o, DRODERICK @

N

Hed by the HIA Inquiry 3 /‘
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I can’t recall all the names they mentioned as many of them were
totally unknown to me. I do‘recall then asKing about a person
called Yarnold, whom I knew to be a Press Officer at UKLF,

David McDine, my successor at HQNI in 1974, Hatton, Park, Railton
who held military positions on the GS Staff at HQNI. I recsll
being asked about an Ian Cameron but this meant nothing to me.
There was no other discussion and they both left after about

twenty minutes. Following their departure I immediately telephoned
the Staff Duty Officer at the Ministry of Defence and informed him
of the details of the visit. On Sunday, 26 May 1985, at about

3 o'clock Pollock returned alone and asked me what I knew about
civilian press officers attending the Payops School at Old

I told him I knew nothing about any such establishment and

Pollock Left. No other documents were produéed to me during either

of these visits. I have seen neither of these men since.

T 1w

i

Form 39/36 o , . P G BRODERICK )
(Pfaih boos - annothtion added by the HIA Inquiry SIGNATURE OF STATEMENT MAKER: .. oo :
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STATEMENT OF WITNESS
o ' Y
STATEMENT OF: David John McDINE
 AGE OF WITNESS [if over 21 enter “over 217]: Qver 21
OCCUPATION OF WITNESS: Journalist

ADDRESS: C/o Defence Public Relations Staff MOD London

TO BE COMPLETED I declare that this statement consisting of 2 pages, each signed by me is true to the best
HX#EE;‘EL';EHAS of my knowledge and belief and I make it knowing that, if it is tendered in evidence at a
BEEN WRITTEN preliminary enquiry or at the trial of any person, I shall be liable to prosecution if 1 have

wilfully stated in it anything which I know to be false or do not believe to be true.

Dated this 4 day of June 19 85,
| %oﬁ. (Sgd) D McDINE
SIGNATURE of MEMBER by whom SIGNATURE of WITNESS

Statement was recorded or received,

On 7 June 1982 I made a written statement to D/Insp Mack of the
Royal Ulster Constabulary in which I refer to my appointment as
Chief Information Officer in charge of Army Information Services
EQNI Lisburn. I had held this post from 24 September 1974 until
October 1975. I have examined the document marked GC 80 and T note
that the names Jeremy Railton, General Peter Leng, CLF and
I hove been written in manuscript on the top left
of the first page. In 1974 Jeremy Railton was a Lt-Col holding the
appeintment of Géneral Staff Officer Grade I (Information Policy).
IEEEYN vorked in HQNI as the Colonel (General Staff)
(Intelligence) and General Peter Leng was Commander Lend Forces
Northern Ireland. As already stated in my previous statement I was
adviser to the GOC and CLF on Public Relations matters affecting

the Army and I was also responsible for liaising with the RUC on
information aspects of the security situation. I have today

closely examined the document marked GC 80 which is purportedly signed
by John Colin Wallace dated 8 Nov 197% and I would make the following
observations about it. None of the information contained in this
document has been previously brought to my notice except for that
brought to my attention in 1982. I have strong suspicions about .the
authenticity of the document for the following reasons. At that

period of time life was so busy that there would not have been time

(sgd) D McDINE

SIGNATURE OF WITNESS:

. ]
-1

£ Form 38/36 _ 15 :
§ il | ~ ;
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STATEMENT OF; D J McDINE CONTINUATION PAGE NO: 2

to produce such & detailed and apparently well researched

document. Wallace was not in the habit of producing such detailed
reports. His reports were not as well presented. My memory of
Wallace was that of an untidy person with an untidy office. I would
also point out that in the Army Information Service we were kmown
by our titles rather than names. 1 was known as the CIO. /ﬁgllace's
boss I would have expected him to forwardamy correspondence through
me. Ir any such correspondence I would have been addressed as

"CIO" but the obliterate on GC 80 would suggest a much longer

title or name. In relation to the references A B and C I do not
recall seeing any of the items referred to and do not recall ever
seeing any RUC reports. I would also say that with regard to the
manuscript notes indicating that this document was addressed to

Col Railton in response to a request from GenLeng or [SIIENN:t is
extremely unlikely that such a document would be forwarded in draft
form and any such document going to that level would have come
through my office for assessment and presentation. It would not be
presented in draft form. Apart from what I heard from

D/Insp Mack in 1982 I would again state that I had no knowledge of
the material in GC 80. The naturg, of the material in fact is such
that I feel that I would have recalled it. In my position of
responsibility at that time I can state that I knew of no reason why
such important information if it were known then would not have

been brought to the attention of the RUC. I would also add that as
far as ] can recall the way in which the references are laid out in

GC 80 is not in the style we would have used at that time.

; SIGNATURE OF STATEMENT MAKER- . . (Sgd) D J McDINE

Forma3g/3sla] | .
_{Piair|}
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. | | » 19

PSNI Docs - annotatior} added by the HIA Inquiry

. -.;t!:eurﬁm




~“  OCD-279 (201 pg) & OCD-280 (233 pg) Additional Allegations in relation to Kincora

Holroyd Wallace - C64-22-85 - Box S24 Parts 1 & 2 ’ : KI N _35049

-
: . .S'T}\1'E MENT ITNESS
. —@ - "
STATEMENT OF: Jeremy David Railton
" AGE OF WITNESS [if over 21 enter “over 217]: Over 21
OCCUPATION OF WITNESS: Commercial Pilot
¥
ADDRESS: C/o HQNI Lisburn i
TO BE COMPLETED I declare that this statement consisting of 2  pages, each signed by me is true to the best
srr;{EEhrEL};EHAS of rpy_knowledge_ and belief anc! I make it knowing that, if iF is tendered in e_vide_nce at a
BEEN WRITTEN preliminary enquiry or at the trial of any person, I shall be liable to prosecution if I have

wilfully stated in it anything which I know to be false or do not believe to be true.

Dated this 3 day of July 19 85 .
,/f”ZZZZE%Z:af (sgd) J D RATLTON
SIGNATURE of MEMBER by whom SIGNATURE of WITNESS

statemen! was recorded or received,

On 19 August 1982 I did provide for the Royal Ulster Constabulary
a statement'in which I séid that I did not récall Mr Colin Wallace
eﬁer discussing matters relating to Kincora Boys' Home. As I said
at that time I recall the organisation TARA but the name William
McGrath meant nothing to me. I was a Lt-Col in the Information
Branch of the Army at HQNI from June 1974 until October 1975.

The two dates given in my previous statement are incorrect.

I have been shown a document marked GC 80 which is dated 8 November
1974%. I have had an opportunity to read over this document and
examine it and I would say that £he context in which this document
appears to have been compiled does not ring true. I note that

the document is addressed to me in manuscript. I can state that

I do not recall having seen this document before and can
categorically state that I had no knowledge of homosexual activities
at Kincora Boys' Home or any knowledge of the McDermot

murder other than that which appeared in the Press at the time.

Had I been aware of the subject matter of GC 80 I would have
brought this to the attention of the appropriate authorities.

I also note that this document was produced in response to & request
o : from Commander Land Forces, General Leng, or from Colonel M

"i SIGNATURE OF WITNESS: ....J D BAILTON
3 H&Taans
¥ [Pain]

P Jocs - annotation a-dd#d by the HIA Inquiry
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STATEMENT OF: ____J D RAILTON - CONTINUATION PAGENO: _ 2

I have no knowledge of this document nor do I know of such a

request having been made. The signature at the end of this

document is similar to that of Colin Wallace. I would also state
that I have no knowledge of the reference documents mentioned in

GC 80. I would further add that it is highly unlikely that the
referenced RUC documents, if they exisied, would have been
physically distributed to my department and that would have included

Colin Wallace who was in my department at the time.

Ftion added by the HIA Inquiry SIGNATUREOF STATEMENT MAKER.: ... 0 . .
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STATEMENT OF WITNESS
—
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5
=

TO BE COMPLETED
WHEN THE
STATEMENT HAS
BEEN WRITTEN

n LT
: Gowa
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Checked and certified a true copy of the original

58/36

1
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Pocs - annotation 2
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STATEMENT OF: Adrian Gilbert Clement Weston Peck MBE

AGE OF WITNESS [if over 2] enter “over 217]: Over 21

OCCUPATION OF WITNESS: Lt-Col (Rtd) QOH

ADDRESS: C/o HQNI Lisburn

I declare that this statement consisting of 1 pages, each signed by me is true to the best
of my knowledge and belief and I make it knowing that, if it is tendered in evidence at a
preliminary enquiry or at the trial of any person, I shall be liable to prosecution if I have
wilfully stated in it anything which I know to be false or do not believe to be true.

Dated this 3 day of July 1985
%{ A G C W Peck Lt-Col (Rtd)
SIGNATURE of MEMBER by whom SIGNATURE of WITNESS

statement! was recorded or received,

I served at HQNI as a General Staff Officer Grade 1 from

8.June 1972 until June 1974 when I was sucéeeded by Lt-Col

J D Railton §DG. I have been made aware of the allegations and

I have examined carefully a document dated 8 Nov 1974 which is
marked GC 80. While it is appreciated that I was not serving in
HQNI in Nov 1974 nevertheless I can state that I have no knowledge
whatsoever of any criminal activity as alleged’in the document.

I do recall the organisation TARA put do not recall any discussion
relating to TARA and homOSe;:;lity. In relation to the document

I would state that it is likely that I would have been aware of the
preliminaries into the document but this was not the case. With
regard to the references A B and C I would likely have seen
background papers on TARA but do not recall any papers relating

to the subject matter on GC 80.

A G C W Peck

SIGNATURE OF WITNESS:

- -

4‘.,&'1,.-“/-‘.!-‘ ———

+
&
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TO BE COMPLETED
WHEN THE
STATEMENT HAS
BEEN WRITTEN

E Form 38/36
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* @8l Docs - annotation a
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STATEMENT OF: Maj-Gen Henry Edmond Melvill Lennon GARRETT

AGE OF WITNESS [if over 21 enter “over 21"]: Over 21

OCCUPATION OF WITNESS:  Director of Security (Army)

ADDRESS: C/o MOD London

I declare that this statement consisting of pages, each signed by me is true to the best
of my knowledge and belief and I make it knowing that, if it is tendered in evidence at a
preliminary enquiry or at the trial of any person, I shall be liable to prosecution if I have
wilfully stated in it anything which I know to be false or do not believe to be true.

Dated this 16 day of July 19 85.
%& H GARRETT
SIGNATURE of MEMBER by whom SIGNATURE of WITNESS

slatement was recorded or received.

I held the appointment of ‘Chief of Staff (Brigadier) at HQNI
from 2 Nov 1972 until Jan 1975. I had responsibility for all the

' staff in HQNI and that included Intelligence but the normal practice
N

was that the majority of intelligence was briefed direct by the

Col G § Int or his staff to Commander Land Forces. I have examined
a document marked GC 80. I have not seen this document before and
I was not aware of the content of the document' during my périod in
N Ireland. I knew the alleged author of this document, John Colin
Wallace, during my tour in N Ireland and would state that had
Wallace been in possession of this information at the time he would
have brought this to me at any time as he was considered part of the
tean and as such had easy access to me. It would have been more
likely that he would have discussed this with his immediate
'superviso;s and if he had not got satisfaction at that level would
then have felt he could have come to me. T do not recollect any

such information being brought to my notice by Wellace or anyone else.

™

SIGNATURE OF WITNESS:

12

Pt i e T
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STATEMENT OF: Colonel F

AGE OF WITNESS [if over 21 enter “over 21"]: Over 21

ocauramion or wiress: [ NN
sooress;_ [

TO BE COMPLETED [ declare that this statement consisting of 2  pages, each signed by me is true to the best
WHEN THE of my knowledge and belief and I make it knowing that, if it is tendered in evidence at a

STATEMENT HAS 7 . ; . S

BEEN WRITTEN preliminary enquiry or at the trial of any person, 1 shall be liable to prosecution if I have

wilfully stated in it anything which I know to be false or do not believe to be true.

Dated this 16 day of July 19 85
Colonel F
SIGNA.TURE of MEMBER by whom SIGNATURE of WITNESS
Statement was recorded or received.
From 1973 until Sept 1974 I held the appointment of

Col G S (Intelligence) at HQNI. I would have been responsible

for handling 211 intelligence on behalf of GOC HQNI. I have seen
;nd read today a document dated 8 Nov 1974 and which is marked

Gc 80, I have not seen thisg document before nor any earlier

draft of it. I can say that this document is produced in the style
of the alleged author John Colin Wallace. Wallace was & very
experienced and clever Press Relations Officer and produced
material for tha;media as well as counter propaganda. Wallace at
any time would not have been given access to intelligence papers

or papers'held in the intelligence community at HQNI. In the
production of this document GC 80 Wallace is stating that he

had access to intelligence pavers from the RUC. I would state that
any such documents would have come through me as Head of
Intelligence and not have gone to the Information Policy Department
where Wallace was employed. If this was a genuine document and

had been produced at the time it would have been brought personally
to the Head of the Intelligence Department who would have had the
document researched and vetted. On no account would Wallace

have been given access to intelligence documents. Ir relation to
the contgnt of GC 80 I do recall the organisation TARA but do not

recall any details. I do not recall any complaints or allegations

- . . ) Colonel F
oL .; ‘ ) . SIGNATURE OF WITNESS: _ B
- F;an 38/38 :
| : - o 13

[Hﬂn]
P3 ocs - annotation added by the HIA Inquiry




OCD-279 (201 pg) & OCD-280 (233 pg) Additional Allegations in relation to Kincora

Holrpyd Wallace - C64-22-85 - Box S24 Partg'FATEM ENT CONT} E KI N 35055

! .;‘J:

%Eﬁ;ﬁ
Foad
form 38
{PlafrgNI

Checked and certified a true copy of the original

36 (a)

Docs - ann

of homosexuality in Boys' Homes in N Ireland. My personal
observation of Wallace who I knew very well during my period in
N Ireland was that he was a man of exceptional ability im
producing this information. GC 80 makes reference to a number of
flagged documents. This would have suggested that Wallace would
have had access to a large number of military intelligence files.

This would not have been the case.

14

tation added by the HIA Inquiry SIGNATURE OF STATEMENT MAKER:

Colonel F

STATEMENT OF: m CONTINUATION PAGE NO: ___
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STATEMENT OF WITNESS

Form:
P"P'SNP&?(?CS annotation a

Statemant of: \ETo] @

Age of Witness [if over 21 enter “over 21}: Over 21

Octupation of Witness: Major (TA)

address: [

I served at HQNI from March 1974 until March 1976 in the rank of
Captain. For the first year of my service my duties were at the Army
Press Desk. From February 1975 until I left in 1975 I was attached

to the Information Policy Unit as a Staff Officer 3. I have read

over and examined closely the document which is marked GC 80. I have
not seen the document before. I note it is dated 8 November 1974 and

is signed by John Colin Wallace who had an office in the Army PR
organisation at HQNI at that time. My first reaction to this document
is that I would have remembered it had I seen it before and I surely
would have remembered if any of its content had been discussed at that
time. Wallace's role at that time was to brief the Press and put

over the security forces point of view. Although Wallace may have
received intelligence briefings it is unlikely that he would have been
given access to intelligence documents. I recall the orgenisation known
as '"fara'. I do not recollect any information about this group which
relates to homosexual activity. I did not hear anything about

Kincora Boys' Hostel until publicity was given to it about 1980.

While I was in N. Ireland I was not made aware of homosexusl

activity at any boys' home. On 28 May 1985 I had a visit from two
Journlists from Ireland - Ed Mohoney and Andrew Pollock. They said

that they had a document and asked me if I knew some of the names on

it. They did not produce the document but from what I have read in

GC 80 it would appear ‘that the information they referred to was the same.
,' declare that this statement signed by me is true to the best of my knowledge and belief anc
| make it knowing that, if it is tendered in evidence at a preliminary enquiry or at the trial of

any person, | shall be liable to prosecution if | have wilfully stated in it anything whlch I kno
to be false or do not believe to be true.

Dated this 19 day of July 19 85,
G CASKEY  D/supt
SIGNATURE af member by whom SIGNA I‘URE of Witness

statement was recorded or received.

Hded by the HIA Inquiry
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They asked me if I served in N Ireland and had my boss been Jeremy
Railton. I confirmed that I served in N Ireland and knew Lt-Col
Railton but I was not prepared to discuss any matters concerning

my duties in N Ireland. The journalists did not say how they traced
me to my business address iﬁ _ I should add that as the
journalists could see I was reticent about disclosing matters they
gave me an undertaking in writing that they would not compromise me.

While I accepted this note I did not provide any information. I hand

over this note marked [NEIMM

38/361al

5003- annotafon added by the HIA Inquiry ' . 2 1
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STATEMENT HAS
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% Form
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AGE OF WITNESS (i over ..21 enter "over 21"). Over 21

OCCUPATION OF WITNESS. Detective Superintendent

ADDRESS: RUC Headguarters

| declare that this statement consisting of pages, each signed by me is true to
the best of my knowledge. and belief and | make it knowing that, if it is tendered in
evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be kable to
prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be false or do not
believe to be true.

Dated this 24" day of 19 §5
o ST

SIGNATURE OF MEMBER by whom SIGNATURE OF WITNESS
siatemernt was recorded or received.

Il ama Detectife Superintendent of the Royal Ulster Constabulary
attached to Special Branch at RUC Headgquarters. I refer to a statement
made by D/Chief Superintendent BROWNE on 15 March 1983 concerning the
subject of Kincora Boys Hostel. As the result of a request I carried
out a further search of RUC Special Branch records in relation to
information contained in a document marked GC 80 with particular
references to two documents under the headings Reference A and

Reference B. This further examination of records did not provide

any evidence that the documents referred to under Reference A and
. -y

Reference B in the Exhibit GC80 ever existed.

SIGNATURE OF WITNESS:

NG ape - -
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TH EEN YARR
STATEMENT OF: ELIZABETE EILEEN

AGE OF WITNESS [if over 21 enter “over 117]: OVER 21

OCCUPATION OF WITNESS: PERSONAL SECRETARY

ADDRESS: C/C H.4Q.N.I.

[ declare that this statement consisting of 1 pagexoergly signed by me is true to the best
of my knowledge and belief and | make it knowing that. if it is tendered in evidence at a
preliminary enquiry or at the trial of any person. [ shall be liable to prosecution if 1 have
wilfully stated in it anything which | know to be false or do not believe to be true.

Dated this 1st day of August 1985

Elizabeth E Yarr

SIGNATURE of MEMBER by whom SIGNATURE of WITNESS
starement was recorded or recerved,

I am a Perscnal Secretary employed at H.Q.N.I. In 1974 I worked in the
fublic Relations Branch at He@.N.I. Colin Wallace worked in that Branch.
I have been shown a document allegedly written by Colin Wallace in 1974
and marked GC 80, I can state that I did not type this document, neither
have I any knowledge of the contents apart from what I have read and

heard in the Press and media since Kincora hit the headlines. E Yarr

Elizabeth E Yarr

SIGNATURE OF WITNESS:
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. STATEMENT OF WITNESS
STATEMENT OF: RCBIN EDWARD LOMAX HODGES
AGE OF WITNESS [if over 21 enter “over 217}: OVER 21

TO BE COMPLETED
WHEN THE

STATEMENT HAS

BEEN

WRITTEN

Checked and certified a true copy of the original

B/36

Docs - annotatiori added by the HIA Inquiry

R : MAJOR THE KINGS REGT.
OCCUPATION OF WITNESS:

C/0 HuQ.N.I.

ADDRESS:

I declare that this statement consisting of 1 pagesX3¥K signed by me 1s true to the best
of my knowledge and belief and 1 make it knowing that. if it is tendered in evidence at a
preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to prosecution if I have
wilfully stated in it anything which | know to be false or do not believe to be true.

Dated this  1st day of August 1985

%‘( R E L Hodges

SMONATURE of MEMBER by whom SIGNATURE of W[TNESS
statement was recorded ar received.

I am the S5.0.2 G.2 H.Q.N.I. This means I am the Staff Officer for the
Intelligence and Security Branch at H.QeN.I. - I amlaware that a search
was carried out by Major Saundefs, my predecessor, in December 1982 in
relation to an enquiry being inducted by the RUC into allegations made
in respect of Kincora Boys' Hostel and other Boys' Homes in N Ireland.

I was requested to conduct a further search into any intelligence held
at H.Q.B.I. in relation to the organisation known as TARA and also any
intelligence that would relate to Kincora Boys' Hostel. 1 have examined
today a document marked GC 80 and I can state categorically that no such
document exists in Military Intelligence at H.RQ.N.I. I can also state
that the documents referred to at reference A and B of GC 80 as being
RUC reports on TARA and the Death of Brian McDermott do not exist on
file at H.Q.N.I. Equally, there is no record of these documents as

having been held on file at H.Q.N.I. - R E L Hodges

R E L Hodges

SIGNATURE OF WITNESS:

26
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ROBERT JOHN LOFTUS
STATEMENT OF:

AGE OF WITNESS |if over 21 enter “over 217 OVER 21

MAJOR R.M.P. S.I.B.

OCCUPATION OF WITNESS:

ADDRESS: C/0 H.g.N.I.

[ declare that this statement consisting of 2  pages, each signed by me is true to the best
of my knowledge and belief and T make it knowing that. if it is tendered in evidence at
preliminary enquiry or at the trial of any person. | shall be liable to prosecution if 1 have
wilfully stated in it anything which | know to be false or do not belicve 1o be true.

Dated this st day of August 19 85 .
,/’Efzégéizdf R J Loftus
NMONATURE of MEMBER by whom SIGNATURE of WITNESS

staterment was  recorded  or recelved.

I am a Major in the Special Investigation Branch Corps of Royal Military
Police currently serving at H.Q.N.I. On 23 July 1985 I personally visited
G2 Branch (Intelligence and Security) at the request of D/Superintendent
Caskey, RUC, where I examined two classified files in the presence of
Major R E L Hodges. These two files were headed '"Kincora" ane’"TARA"
respectively. With regard to the Kincora file, the first document in

that file is dated December 1982 and relates to the RUC investigation
being conducted at that time. Other documents inp:;at file are subsequent
to that date. T could find nothing in that file that indicated a military
awareness of homosexual offences having been committed in Kincora or any
other Boys' Home in N Ireland prior to the RUC investigations. I also
examined the TARA file in detail and found that the first document in that
file is dated August 1973. Subsequent documents would suggest that
Military Intelligence's knowledge of TARA was limited and certainly did
not extend to any knowledge of homosexuality in Boys' Homes in N Ireland.

The document marked GC 80 and reference A and B on this document do not

exist in either of these files. Further examination of the folio of each
R J lLoftus

SIGNATURE OF WITNESS:

27
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file clearly accounts for each document in the file including those which
were destroyed in accordance with Military Regulatiecns. The subject matter
of the destroyed documents are clearly legible on the fclio sheets and none

of them relate to the matters under investigation. R J Loftus

Checked and certified a true copy of the original

188/36(al | .-
pocs - annotatilm added by the HIA Inquiry SIGNATURE OF STATEMENT MAKER: ... 0 O

Dd. 8712203 *00Nm - /B5 7436 (30 191




OCD-279 (201 pg) & OCD-280 (233 pg) Additional Allegations in relation to Kincora

-Holréyd Wallace - C64-22-85 - Box §24 Parts 1 & 2 - - KI N _35030

S ’ ) 23

Continuation Page Page No: ...,

homosexuality in Boyé' Homes in N Ireland. He said
that the document marked GC 80 and the reference
files A and B referred to in GC 80 do not exist in

elither of the files examined. P

72a Major Loftus said that he examined the folios of each
file. These show that a number of documents were
destroyed in accordance with military regulations but
the title of each destroyed document is clearly
legible. Nome of the documents Bo destroyed relate to

the matters under investigation.

Part II 73 In paragraph 7 of GC B0 a reference is made to a
Page 29 ¥r Orr. On 7 August 1985 Mr Ronald Andrew Orr, &
Principal Social Worker at 213 Castlereagh Road,
Belfast told D/Superintendent Caskey and D/Inspector
Cooke that he had not been in contact with any
Police or Military source in relation to the Kincora
allegations prior to him being interviewed in 1980,
Statements in relation to a family called-
made by Mr Orr are to be found at pages 128-13%0

e Part II of the first Kincora investigation file.
- Part IV 74, On 25 June 1985 the Irish Times newspaper carried
Pages 2=k

articles in relation to the documents handed to the
Essex Police by Holroyd. The document GC 80
figured largely in the first report and was published

almost in its entirety.
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STATEMENT OF T"WITNESS
SEATEAMLNT O GEORGE CASKEY
AGE O WHINEss firovver 21 entes “over 2177 OVER 21
OCCUTATION O] WITNESS: DETECTIVE SUPERINTERNDENT
Abbress.  RUC HEADQUARTERS
TO B COMPLITL D I declare that tins stalement consisting off 1 pageX &6 siencd by me s true to the best
_WHENTHI of my knowledee and belief and | make it knowing that, if 1t is tendered in evidence at a
5;‘1“1”\_“\} ;:T‘FIF-\:\S preliminary enquirs or at the trial of any person. | shall be liable to prosecution it T have
’ ' B willully stated in ar anvthing which 1 know to be false or do not believe to be true.
Drited this 20 day of g * 10 2y
S o Py
SIGNATURE of MEMBER by whom SIGNATURFE of WITNESS
starement was  recorded  or oreceived.
On 7 August 1985 D/Inspector Cooke and I interviewed Ronald Orr at
EHSS Office, Castlereagh Road. I produced the document marked GC 80
to Mr Orr in relation to paragraph 7. He stated that he did not at
any time contact any Police Officer or Soldier in relation to social
work. He stated that he had nothing to add to the statements he made
to the RUC on 28 February 1980 and 19 June 1980.
i
L SIGNATURE OF WITNESS: ...... A Loserey . o
v Form 38 36
N Pzl 2 9
PSNI Dogs - annotation added by the HIA Inquiry
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e DIVISIONAL REF. NO: ...

‘l’ ROYAL ULSTER CONSTABULARY
_SOUTH EAST JREGION ............... Division ...coovveeiieeinne, CID e, SUBNPSIR/ Department
i GOUGH Station/BeoaeEh ............ 28 AUGUST 1985 . ... Date

CRIME DEPARTMENT

1.  On 21 November 1984 former British Military Intelligence
Officer Captain F J Holroyd handed in a number of

Fart II documents to Essex Police and invited Detective Constable
Pages 1-2

George William Roberts to copy them. The Detective
Page 3

Constable through his authorities forwarded the

photocopied documents to the Royal Ulster Constabulary.

2. On 4 April 1985 Detective Constable Roberts identified

these documents to Detective Superintendent Caskey and
Part III Detective Inspector Cooke under the exhibit markings given
by the RUC.

Wz, The documents were examined by Detective Superintendent
Ceskey and Detective Inspector Cooke and it was decided
by the HUC authorities that four of these documents including
one marked GC 80 should be brought to the attention of the
Committee to the Kincora Enquiry then sitting in Castle
Buildings, Belfast. The letter signed by Mr D Cushley,

Part IV . Senior Assistant Chief Constable and dated 24 January 1985

Page 1 which accompanied these documents is attached in Part IV.

. :-*'ii-- ‘

&
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by the authorities to resolve their problems results
from the knowledge held by them of illegml activities
by the Security Forces in Northern Ireland. It has
been decided for this reason to attach to this file
all documents in possession of the RUC enquiry team
relating to these recent events. These also include
letters and communications from and to the Hughes

Enquiry.

9. The documents which have been given exhibit numbers

are attached at Part II1 and all others are at

Part IV.
10. On 4 April 1985 Detective Superintendent Caskey and
Detective Inspector Cooke interviewed Holroyd at
Part II Rayleigh Police Station Essex. A statement attached
Pages 4=6

from Detective Inspector Cooke shows that Holroyd
was not co-operative in relation to his knowledge of
the documents he had handed to Essex Police in
November 1984,

<l
M. Attempts have been made by the RUC to interview Wallace

but these have not been successful, letters relating
Part IV to these attempts are attached in Part IV. Wallace
continues to make what appears to the Police to be
unneceasary and undue demands. These letters will be
. referred to later in this report.

51 o o
I'Docs -’z;znnotation added By the HIA Inquiry
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100, . Wallace, in this letter, as in'others, takes the

Opportﬁnity to further promote Holroyd's case.

10. On 11'Juiy 1985 a letter was forwarded to Wallace's
- solicitor acknowledging’receipé of Wallace's letter
-dated 4 June 1985 and their letter of 11 June 1985,
‘The RUC in this letter said that should Mr Wallace
chenge his mind, the RUC would be willing to see him
at any time. A reply has been received dated 19 July 1985
stating that Wallace has never:been unwilling nor unable
to give information but certaln prerequlsltes still exist.
A reply dated 21 August 1985 to this 1etter has been sent
to -Wallace's solicitor. 1In th1s reply Chief Superintendent

Thompson restated that the Roysl Ulster Constabulary would

interview Wallace should he decide to see them.

102.  In the Military Intelligence/John Colin Wallace file at
paragraph 75 reference i made  to four conditions laid
down by Wallace which he.stated'were obstacles to him

giving information to the police and these are as follows:

1. Legal Aid

2. The Official Secrets Act

3. Personal gecurity for himself and his wife

k. A review of his conviction for Manslaughter as there

may have been a connection between it and Kincora.

| 103, All aspects of these conditioné are dealt with in the
' Military Intelligence/John Colin Wallace file from
- paragraphs 76 to 104,

ed by the HIA I_nqui_ry )
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L September 1985

Director of Public Prosecutiona

//
JOHN COLIN WALLACE/FREDERICK JOHN HOLROYD

This file 1 s/the end product of an investigation which was commenced
ap a result’ ‘of Frederick John Holroyd handing numerous doouments to
the Easefoolioa in November 1984, In the main these documents relate
to grievanoes harboured by Holroyd in respect of his resignation fyom
the Arm& snd by Wallece in respect of his conviction on a charge of
manalaughter-

Hbuever. amongst the doouments ia one (GC80) dated 8 November 1974
_under the signature of Wallece which, if authentio, would indicate
/that both the RUC and the Army knew of homosexual activity in the

Kincora Boys Home and of homosexual and other illegal activities by
persons named in the dooument well before the Kincora investigation
commensed in 1980, There is, however, nothing in GC80 or the other
docunents of a potentially oriminal nature whioh hes not already been
investigated and reported to the Director of Public Prosecutions.

I1f the information in GGC80 had been known to the RUC and Army prior to

the date on the document and had this information been deliberately
suppressed then both could be severely oriticised for not taking the
appropriate action to ensure that the allegations wvere fully investigated.

There is, however, doubt as to the suthentioity of dooument GC80 both

from forensic exemination aend also because those who might be expected to

know of its existence or content have denied knowledge of it and in some :
oages oast doubt on its format,.

Wallace has continually refused to co-operate with the investigating
officer and has made pre-conditions before agreeing to be interviewed
which he must know that the RUC cannot meet becsuse some of them are
beyond the jurisdiction of the Force. The door has been left open to
Wallace to be interviewed about the document but he continues to prevaricate,
I1f Wallace was able to prove that the document was genuine no further
investigation into its content would in my view be warranted unlescs he
can aleo produce other evidence to corroborate its content as all the
allegations have already been investigated.s I do not believe it would be
possible to prove a conspiracy to pervert the course of justice by the
RUC or the Army or both as it has not been possible to trace any of the
documents on which the contents of document GC30 purports to be based.

I therefore/

PSNI Docs - annotation added by the HIA Inquiry ' ~
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1 therefore recommend that no further action be taken in respeot
of this file unless you consider it necessary for
to be interviewed. 1 furthoer recommend that if either Wallace or
Holroyd make further allegations of criminal activities which have
aiready been investigated they should be informed at the outset
that no investigation will take place unlese they are prepared to
co=operate fully at the commencement of the investigation,

Due to the nature of some of the documents in this file and the
fact that nemes of persons in the Security Services have been
included the whole file has been ¢lassified '"Seeret'., Mr Junkin
is, howover, fully conversant with its contents and there would,
of course, be no objection to him having access to it,

D B HMELLOR
Aspistant Chief Constable Crime
for Chief Constable

The Director of Public Prosecutions
The Royal Courts of Justice
BELFAST BT1 3NX

PSNI Docs - annotation added by the HIA Inquiry
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COpy
Na EZ1925
"CT Wing
HM Frison
Brighton Fnad
LEWES
East Sussewn

Mr James Morgan-Harris
Thomas Egogar % Son
Solicitors
East Fallant
CHICHESTER
West Sussex
1Zth December 1985

Dear James,

I can only apologise for today’s quite unbelievable {even by Kincora Ifquiry
standards!) mesting with Mr Mercer from the Committee of Inguiry and.say that
had I kpown how it would turn out I would mever have agreed to the interview in
the first place. I can assure you however that I =hall never again ask vou to
respond to any such “urgent® reguest from the Committee, because it is
abundantly clear that this whole “investigation® since 1982 has been nothing
more than a charade to deflect public attention from the important issues of
the matter and, like so many of the recent cases of child abuse here in
Ergland, will almost certainly amount to nothing more than a catalogue of blame
relating to the social workers concerned. ‘

It iz quite bevond belief that, after four years of wrangling over evidence, a
lawyver from the Inguiry should come here today with a document which the
Committee must have known was NOT the one zent by me to the Prime Minister in
November 1984, I fully accept that Mr Mercer may well have believed he had the
cofrect document but he freely admitted that the one in his possession had NOT
been supplied by the Frime Minister’s office and that the Committee had
obtained it in February of March this year i.e. some NINE months BEFORE Lord
Trefgarne claimed that it had been sent to the Committee.

You will recall that on 27 August this year the Committee’s Secretary, Mr GQuinn
wrote saying: i

"I also repeat that the Northern Ireland Office has suggested that the
Committee appreach your client through you to obtain the file to which he has
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by the Frime Minister’s office.

Acting on the assurance given to me by Lord Trefgarne and his Frivate
Secretary, 1 wrote to you aon 16 November saving:

"Given the confirmation by Mr FRouth that the Committee have now been provided
with a copy of my background narrative relating to the Kincora scandal, I would
ask that, in keeping with the assurance which I have already given to the
Committee, you inform them that I would be prepared ta produce to YOU a
statement based upon the information contained in that document and , after the
Committee have had an opportunity to study that statement, I would be guite
prepared to meet with their representatives and consider any further questions
they might wish to put to me."”

I was rather surprised, therefore, to receive your letter of 9 December saying
that Mr Mercer planned to come to Lewes to see me two days later hecause "he
must have = statement this week." As you know, the Committee of Inaquiry had
been in public session for over a year before anyone bothered to contact me -
despite my externsive correspondence with the authorities — and Mr Mercer’s
sudden haste to interview me was therefare most unusual. As it turned out, he
did NOT want a statement from me at all, only answers to four guestions i.e.
approx one third of the gueries Mr Quinn originally expressed interest in.
Indeed; the most significant aspect of Mr Mercer’s list af questioné was what
he did NOT want to snguire about!

I would suspect that the real reason for his ‘urgent® visit was to FREVENT me
from making a statement as I had agreed, because it might include certain
matters the authorities would prefer not to have on record. As I pointed out
to Mr Mercer at the meseting, the four gquestions he raised could, even if
answered with total accuracy, be used out of context to provide a completely
misleading picture of my evidence as & whaole. Today®s events confirm my
suspicions that the Inguiry will conclude that neither the Army nor the
Intelligence services knew anything of the sexual assaults that took place, and
that the various sources who have claimed otherwise are mistaken, mad .or '
malevolent. Indeed, I shall be very surprised if the Committee do not canclude
that no assaults ever took place and that Kincora was nothing more that another
part of Ulster’s mythology!

Despite the total absurdity of the situation, I think we should put on record
that I DO confirm that the points raised hy Mr Mercer during our meeting on
Thursday are correct. I WAS contacted in 1972 by a person who claimed to be a
*social warker® and who provided me with information regarding allegatiaons
asbout Kincora. I DID make a telephone call from London to the welfare
authorities in Belfast in 1975 (Note: Not 1972 as has been reported - if a call
was made in 1974 then it was made by someone else.) regarding the allegations
concerning Kincora. The *Plockwork Orange® material DID contain allegatiops
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that children were taken to meet with ‘clients® in Bangor, Co Daown.

Bearing in mind the insignificance of the above questions in the context of my
overall narrative, it is difficult to understand why Mr Mercer found it
necessary to come to Lewes as a matter of urgericy to ask me solely about those
items when.they could guite easily have been dealt with by letter.

There are however several additionsl matters regarding my evidence that require-
further consideration. First of all, when the RUC officers first came to visit
me at HMP Wormwood Scrubs in March 1982 they produced a copy of a brief about
*TARA® which I had produced in 1973 at the request of my superiors at Army HE@
NI. Significantlv, no one has ever interviewed the person who re-drafted and
typed the brief, because, if they had, then they would have discovered that
reference was made to William McGrath running "a home for bovs on the
Newtownards Road” and to his telephone number. Indeed, *The Irish Times™ did
make reference to the fact that I had given this information to one of their
reporters in 1975 (it was in 1974 actually). HEB NI decided that the Army
should rnot be seen to be directing press attention to what was purely a police
matter, and it was agreed therefore that we should base any press disclosure on
*TARA® and the homosexual aspect of its leadership. It was assumed that any
examination of the situation could not fail to uncover the scandal at the Home,
particularly in the light of Roy Garland’s claims which were common knowledge
within the Security Forces at that time and the fact that the RUC had
considered the matter on at least two occasions up to then.

The other difficulty concerning our handling of the story at tHat time was the
sensitive nature of BUC/Army relationships and the increased Loyvalist/Security
Forces temsions brought about by the high level of sectarian assassinations.
We were aware that there were strong links between‘certain members of the RUC
and some of the Loyalist paramilitaries involved in the killings and it was
felt that details of any covert action against McGrath®s political and .
paramilitary associates could be relaved back to them by tha RUC (It should be
remembered that the officer who instructed me to “plant’ the *TARA® story was
not aware of "Clockwork Orange®). The arrest operation initiated by the Army
without FUC knowledge in the Rathcoole arsa at the beginning aof the UWC strike
is a good indication of the extent of the problem that existed in this regpect.
Indeed, there were allegations that the main reason for the FUC's failure to
intervene in Kincora was a realisation by certain senior police officers that
such action could seriously embarrass key Loyalist politicians. The brief which
I preparad in 19737 also had, at my reguest, the names of various political
figures which were in the original text deleted from it (Fev Smvth, FRev
Faisley, James Molyneaux, Sir kKnox Cunningham etc).

2. To the best of my knowledge, no one fram the RUC or the Inguiry has ever
interviewed any of those who typed my draft material om °Clockwork Orange’, nor
have my “working notes® on the project been passed to the Committee., It is

difficult to accept that rore of that material was relevant to their terms of
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24k January 1985

'HINCORA® - A DISCLOSURE OF INFORMATION BY JOHN EOLROYD

Or 21 Noveamber 1984 ex Captain John HOLROYD produced a large number

= of documents to Essex Police. One of the documents purports to have
been prepared on 8 November 1974 by John Colin Wallace the then
Senior Information Officer at Headquarters Northern Ireland (HQNI).
Tris document infers that the ROC had supplied the army with
docunents about 'TARA' and the murder of Brian McDermott. There are
several references to RUC's knowledge of homosexual activity at
Kincora and comments on their lack of action in respect of this
unlawful activity.

IT this document is genuine it is relevant to the HUGHES INQUIRY.
RUC are doubtful if it could be genuine and an investigation into its
authenticity is being pursued byua team of detectives under the
direction of D/Superintendent Caskey.

Any developments will be notified immediately. Please do not
hesitate to contact me directly if you need further information and .
I shall be happy to discuss the matter with you. -

Yours faithfully

D CUSHLEY
Assistant C f Constable

Mr S Quinn .
. Secretary to the Kincora Inquiry
Castle Buildings
BELFAST
- BT4 ZRA

PSNI Docs - annotation added by the HIA Inquiry
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Chairman : His Honour W H Huéhes Members : Mr W J Patterson OBE  Your Ref:
' . Mr ol Whalley
Secratary : Mr S Quinn * _ OurRef:

Address: Castle Buildings
. Srormont
BELFAST
BT4 3RA _n
Teleghone: (0232) 53939 ’ i~ April 1985

FOR' THE ATTENTION OF MR MORGAN-HARRIS

Messrs Thos Eggar & Sons
Solicitors

East Passant

Chichester

WEST SUSSEX

PO19 175

Dear Sirs

1. The Committee of Inquiry into Children's Home and Hostels was set up in
March 1984 by the Department of Health and Social Services for Northern:
Ireland under Article 54 and Schedule 8 of the Health and. Pa2rsonal Social
Services (Northern Ireland) Ordsr 1972, A copy of the legislation and the
Lommittee's. Terms of Reference are enclosed for your informaticn.

2. Certain papers which. had been given to the Essax Police by =x Capt Jobn Holroyd
have been drawn to the Committee's attention by the Royal Ulster Constabulary.
Among these papers are documents which appear to have been. prepared by your

_client, John. Colin Wallace, previously a Senior Information Officer at Army’ .
Headquarters in Lisburn, Northern Ireland. These documants contain a number
of references to Kincora Boys Hostel which seem to he relevant to the Inquiry. .
Qur understanding is. that Mr Wallace is currantly serving a senterce for
manslaughter in Lewss Prison.

3, The Committee has kept. in close touch with the RUCs criminal investigation

arising out of these documents, in the hcpe that it would ba complzted on-a

- timescale which: would allow..its results to be taken into ac=—ount by the
Committee. We now. understand, however, that Mr Wallace has deciinad to
be interviswed by the RUC in relation to these documents. The Committee

- decided, therefore, to seek to pursue certain lines of enquiry with Mr Wallace
and an- approach. has been mads to him through the Home Offic=. It is understood

- that Mr VWallace has indicated to. the prison authorities that any zpproach

- should be made- through. you.

4. The Committee wishes to have Mr Mallace interviewed with a \isw to his making
a statement in relation to matters relevant to its Terms of Reference. The
relevant. references relate to the followirg allegatiecns:-

-~
e ..

\'\

.~

3. that. assaults on Kincora. residents may have taken place 2s early as 1959;

' ' : 1. .
Appointed by the Department of Health and Secial Services for Narthern [rel

Articlo 34 of and Scheduie 8 to the Health and Personal Social Ser

T 17

wers canferred on it oy
) Order- 1972,
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! - that Mr William McGrath was the subject of an internal Belfast Welfare
' a Authority investigation in 1972/73; ..~ = .

- ¢. that complaints sgainst MeGrath:. had been passed to senlor welfare staff
and. no action was taken; ‘

d., that similar allegations'were current in relation to Bawnmore, Westwinds
- and Burnside homas; :

e. that key individuals in the Velfare Jepartment were hcmesexuals;
f. that same appointed other homosexuals and covered up orfancss;

g. that a social worker met your client in 1972 rz an allegad cssault on
a resident of Kincora;

= h. that several complaints re homosexual activity were made to Welfare
Authorities during 1972-74;

i. that your client made an anonymous telephone call to a senior official
in Belfast Welfare Departmant in 1975 re these  allegations.

5. The Committee is not in a position-to make tha2sz ¢scuments available to you
for legal reasons. :

§. The Committee would be grateful if you would =onsult with ycur client as
a matter of urgency and advise accordingly. You will appreciziz that the
Committee would need to consider whether any further action on its part
would be necessary arising out of any statement made by your client. For
this reason, we would hope to interview your client as soan as possible
after Easter, preferably during.week commencing. 8 April or 15 April.

7. 1 should make it clear that any evidence relating to criminal activities
- will be referred by us to the RUC. '

I look forward to. your advice at the earliest opportunity.
Yours faithfully

A

S _QUINN:
Sgtretary to the  Inquiry

~-PSNI Docs - annot:
o R R b e
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Mr James Morgan-Harris -
Thomas Eggar % Son
Soclicitors
S East Pallant
CHICHESTER
- West Sussax
PG19 1TS

21st April 1985

Dear James,

Thank you very much for your letter dated the 19th April regarding your recent
conversation with Mr Quinn, the Szcretary to tha Kinceara Inquiry.

I have considered the pdints which he has asked you to put to me diréctly'and I
would be most grateful if you would send him a copy of this letter in reply.

1.- WILLINGNESS TO ASSIST: Of course I am still willing to assist the Inquiry -
if this were not the case then I would not have spent a considerable part af the
last three years in pretracted carrespandence with various individuals in

, Whitehall. Before doing sd} haowever, I would like to be absclutely cartain ia my

- - own mind that the current Inquiry .is genuinely determined to gat at all the true

facts of the matter and that it is not being used simply as a means of preventing
the full -story-from emerging. Indeed, I find it rather disturbing .that Mr Quinn
and the members of the Committee do not appear to be aware of the efforts we have
made to assist them during the past three years.

.  TERMS OF REFERENCE: I have read the copy of the terms aof reference which
you-sent to.me.but I am not at all clear about what their exact parameters are.

Indeed, they would appear in parts to conflict strongly with the assurances given
by the former Secraetary of State for Northern Ireland, Mr James Prior, when he

PSNI Docs - annotation added by the HIA Inquiry

TR eh - s o - ————. —



OCD-279 (201 pg) & OCD-280 (233 pg) Additional Allegations.in r.(?,l_a_tion to Kincora
Holroyd Wallace - C 2-85 - Box SZ4.P_a_r;t‘s_:1; &2 Lt

4

/f “E'nnu:d the setting up of the Inquiry on the 18th January 1984. Speaking in the-
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-~ Hous Commans, Mr Prior said, inter alia, "I think it would be within the terms
/. " of reference for them ta examine why no inquiry was instigated before 1980,
- because [ think this gqoes to the heart of a lot of the concern that has-bsen
 voiced -in Narthern Ireland.” ' As you know, that is precisely my own view and it is
an-issue that appears to missing from the terms of reference as ,supplied to us’by
Mr Quinn. :

- Mr Prior went on to say, in reply to a question from the Rev William McCre=a MP,
that Judge Hughes would be able to examine anything he wished which was in any way
relevant to Kincora or other homes in the Pravince., I need not expand on the
gther views expressed by the Secretary of State because they are all containad in
the relevant extract from Hansard and I am sure that Mr BGuinn is familiar with
them. 1 make this point at the very outset because I have a strong suspicion that:
the current-terms of reference were drawn up to prevent the present Inquiry from -

“delving into areas that might be politically embarrassing, albeit most important
areas-if one is to get a true picture of the gverall situation. For example, if
one examines the totally spurious conclusion reached by Sir George Terry, that
Army Intelligence-had no: knowledge of abuses at Kincora, then one can see why the
Secretary of State could find ng reason for setting up a full inquiry under the
Tribunals of Inquiries (Evidence) Act 1921. This, plus the limited jurisdiction
of the present Inquiry, means that any person or document in Whitehall has been
-effectively removed fraom the scrutiny of the Inguiry. [ accept, of coursa, that
any attempt to subpoena any such person ar document cculd easily be defeated by
Crown privilege even under the 1921 Act. Furthermore, if the current Inquiry is,
as the terms of reference suqgests, forced to accept the conclusions of the Terry
Report as fact, then its whole raisan detre is based on a totally false premicss
and has no real hope aof reaching the correct conclusions.

3. - OEFICIAL SECRETS ACTS: As you knaw, the Directcr of Army Security has

already stated (see copy of his letter dated !.4.83) that I must not communicate
certain classified information relating to Kincora to any third party. In another
letter: he painted out that i+ | were asked to give evidence to any subsequent

‘public inquiry, the Ministry of Defence would have tg consider my positiaon

further.. It would appear, therefore, that someore in Whitehall is qaing to have

to. decide precisely what I can and cannot say to the Inquiry. Bearing in mind the
totally negative responses I have received to date on this matter, I would suggyest

that this should now be resolved by the Committee. '

a, INFORMATION AVAILABLE: Mr Quinn asks that I confirm whether ar naot I have
information that would be of assistance to the Inquiry. In his latter dated the
4th April 1985, he said that certain papers which had been given to the Essex

- police by-Capt Fred Holroyd have been drawn to the Committee’s attention by the
PUC. Among those papers were, he claims, documents which appear to have been
preparad by me and which contain. a number of references to Kincora Baoys Hostel
‘which seem to be relevant to the Inquiry. He then went on to list a series of
topics about.which he-.said he would like to interview me.. From his letter, it
would appear that Mr QuinA is in a much better position to judge whether or not I

W
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mig *—nave information which could be of assistance to the Inquiry, because I hava
not S%en the dacuments which he has in his possession,

You are aware of the still unresolved difficulties I have experiencad trying to
g2t various Gaovernment departments to agrea to the precise information I might
release to Ehe_Inquiry, and that after three years of fruitless carrespondence an
the matter, I eventually submitted a camprefiensive file on the subject to the
Prime Minister on the ist November 1984, in the hope that she wauld relay the
information to the Inquiry and take such ather action as she considered necessary.

I am amazed, theérefare, that she has not provided the Inquiry with the relevant
information and ! would, therefare, ask Mr Quinn if he would, as a matter of
urgency, cantact Mr Barclay at the Prime Minister’s office for a copy of my file -
or such parts of it as she may decide to release. So that the is no rooa far
possible misunderstanding on this matter, may [ make it very clear that,if the
Prime Minister will release the contents of my file to the Inquiry and provide me
with authority to discuss the relevant'parts of its contents with the Cammittae,
then I am quite prepared ta answer any questions relevant to the disclosed
information - other than to identify sources ar Intelligence persannal. If having
examined the contents of the file, the Committee feel that I cannot be aof
assistance to them, then I will accapt their decision. I hope the Committee will
understand that [ have no authority to release a copy of my file to tham, and that
when they are aware of the complexities of the matter they will realise that 1 am
not being intentionally obstructive to the Inquiry in any way. 1 should also
point out that, irrespectiva of the outcome of the Inquiry, I shall continua to
pursug those areas which are, in my gpinion, relevant tg my own case.

3. FRE-CONDITIONS: Mr Quinn has asked if there are any pre—-conditions on my
assistance. The twa impartant unes are those which I have repeatedly statad
during the past three years; the payment of your costs and disburssments; clear,

unambiguous, written authority ta disclose' classified information which_ I consider

relevant to the Inquiry, and an accpetance of the fact that I would not be
prepared to disclose the identity aof any of my sources or members of the
Intelligence services. There may other legal mattars relating to :his particular
point and I will be guided by you in that respect.

I would be most grataful if Mr Quinn woul* let me have his comments in writing in
due course.. - ' ’

Yours sincerely,

{Signed) Colin

it
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1d be unfair to the Government. But

would seem a reasonable assessment.
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THE WALLACE CASE

I attach coples of the First Revision of my Report on the
Wallace Case. I fear that the incorporation of NID and Security
Service material has made this a very lengthy document and that I
have not completely avoided repetitiousness: but & note at the
beginning. of the papar highlights the most significant changes in the
new version. It would probably be sufficient for you to read
pacageaphs 27-30, 200-205, 210-223 and the whole of Paris X and XI.

t
2. A supplementary report on the deployment and use of SHGs in
Northern Ireland will follow as soon as possible (hopefully before |
the 23 November meeting). 'It will be brief. It i{s possible that
today's publication of Captain Holroyd’s book may necessitate
responding on 5MGs a little earlier than a general statement on the
Wallace Case: although if at all possible I still think that it
would be better to handle both together,

3. My Report does not cover Mr Wallace’s manslaughter conviction
and his petitions to the Home Secretary. This is partly because no
connection has been discovered between his conviction and his
employment at HQNI; but also because the Home Office have refused to
disclose to me the documents on thelr files giving the detajiled
reasons for rejecting Mr Wallace’s petitions. I am a 11ttYe
-concerned about this, It is, of course, the Home Office’s business:
but I hope that they really have satisfied themselves that Mr Wallace
has not brought forward any significant new point which was not
considered {or which could not have been considered) at his trial.

1t is just slightly worrying to be told that it is not the role of
these who have carried out the review of Home Office papers to
second-quess the professional judgements of other Home Office
officials.

1. I am 2also a little concerned that we may not have got to the
bottom of the Security Service’s dealings with Mr Wallace (a view not
shared by the fecurity Service themselves). Very little of what Nr
Wallace Las s: °~ .s: turned out to be completely untrue: he has
generally -cuco .2 :: building an over~dramatic superstructure on
foundatlcns wh.oh wuie basically accurate. Mr Wallace has been
campaigning for years to have his allegations about "Clockwork

Orange® &¢ +:7 :: "'-cora investigated: he must know that, if the
Governner- .t (¢ =-:zde to his request, the first question that he
would be *5'° -7 2iulf be the identity of "Officer A"/"Mr John Shaw".

SECRET - DELICATE SOURCE
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I find it hard to believe that he has not prepared a responss to that
question which would have some plausibility.= It is a little worrying
that Mr Cameron (the Security Service Assistant.SecTetarv (Politicel)
at HONI) should have surmised informally that' Mr
had~had- dealings with Mr-wWallace
vhen SIS records contain no indication of thisi™ (Mr himseif™
is dead). 1I understand that the Security Service had about a dozen
people' at Stormont at. the time and the
PUS may wish to ask whether they are quite satisfied that it .
s unnecessary to interview these officers in order to establish that -
7 none of them ever dealt dlrectly with Mr wallace (perhaps without
A authorisation to do so): ' To ask this question is not’ to* suggest tiat
one of them tasked Mr Wallace to prepare "Clockwork Orange 3"
' material to destabilise the Wilson Government, but rather to cover P
N ourselves against the possibility that Mr Wallace may be able to S
identify one officer who sometimes dealt with him directly. My e
Report does not focus attention on this point as clearly as it might’
(because of Securlty Service reluctance), but paragraphs 315-322 ure
: relevant. , . L

—

B My Report also says virtually nothing about Captain Holroyd’'s
allegations; which I_have-nat investigated.. ‘Sir Robin Butler’s
meeting will need to consider whether it is acceptable to deal with —eseiics

~"'

the Wallace case only or whether both cases now have to bé covered. 1 Ef
the SMGs are one example of points’ that are relevant to botho T abus ?-_-;be
Lt = ,a,:--‘-- afhier  _n l_._»}..?:

6. A word about futute handllng may be helpful S URIR L T2 I T AR ¥
» BT PE IS ". . - t---"‘:!‘.‘"k' .:" "‘:.‘:
74 I assume that 51r Robin Butler's meeting w111 agree that a e R

substantial statement needs to be made by Ministers, in order to
correct past mis-statements and set the record straight. If anyone -
is disposed to challenge this, I suggest that PUS should press t
strongly that a corrective statement is necessary. It is quite clear

that questions will continue from Mr Livingstone, Mr Dalyell and

others; and that it will be difficult to avoid either-correcting or
repeating past errors. To make an erroneous statement through

mistaken advice is one thing: to repeat it, knowing it to be wrong,

would be quite another. g .

A B. I'believe that before any corrective statement is made, a %umber
of people will have to be given an opportunity to comment on the
parts of the paper of concern to them (see paragraph 9 of the paper).
Mr Shaw, Sir Leslie Williams and Sir Ewen Broadbent and perhaps Sir
Frank Cooper come to mind; perhaps Generals Sir Frank King and Sir
Peter Leng; perhaps also Lt Col Railton and Mr Broderick (although
there could be some complications over consulting the latter -~ and
tracing the former); - Sir George Terry and the Chief Constable RUC;
and perhaps also Mr Scicluna. Obviously the selection of those to be
consulted would depend on what it was thought necessary to say and on
whether there was to be a follow-up inquiry of some kind. It might
also be necessary to consult some former Ministers, including psrh o=
Lord Whitelaw, Lord Pym, Lord Pricr, Mr Rees and Mr Mason (the lat.=zr
two especially): paragraph 8 of the paper refers.

9. To allow time for this consultztion to take place and to przpa:s
a fully considered and cleared Hinisterial statement, I suggest that

SECRET - DELICATE SOURCE
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It say the following to the Inquiry into Historical Institutional

Abuse 1922 to 1995 (the HIA Inquiry):
1. Iretired from the Army in March 1987.

2. Thave been asked to assist the HIA Inquiry and have endeavoured to do so to the best
of my ability. However, it must be noted that I have been asked to recall events from
1982, now some 34 years ago, and I have very limited recall of many of these events

at this remove.
Background
3. Ijoined the Army in 1963.

4. In 1982 T was Officer Commanding Belfast Detachment of 178 Provost Company
(SIB) as part of 1 Reg RMP, then located in Lisburn, NI. My role was principally that
of commanding a small unit comprising a Warrant Officer and a number of NCOs

who were trained criminal investigators.

5. My involvement in the investigation being undertaken in 1982 by Detective
Superintendent George Caskey into Kincora came about because I was tasked to act
as a Liaison Officer to facilitate his enquiries with military personnel both serving and
retired. I cannot now recall who authorised my tasking but I am confident it was either
the then Commanding Officer of 1 Regt RMP, or more likely, Col David Eking RMP,
who was at that time, I believe, holding the Staff appointment of Col A/Q at HQNI

also based in Lisburn.

6. I was tasked to work with the RUC Investigations team and to assist in identifying,
tracing, locating and facilitating, through military channels if necessary, interviews
between members of the RUC team and any relevant potential witnesses identified by
the RUC.

7. While I was not informed of the details of other aspects of Detective Superintendent
Caskey’s investigation, it was clear that his investigations, in so far as they involved
military personnel, were only a limited part of a larger inquiry. I do not know whether
I was personally in attendance at all interviews with military personnel that were

conducted by the investigating team.
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Frederick Holroyd Statement 22" May 1982 (Exhibit 1 KIN-30164)

8. From documents now made available to me I recall that on 22" May 1982 I travelled

to Westcliffe-on-Sea and met with Mr Holroyd.

9. To the best of my recollection this visit came about as a result of reports in UK
national newspapers in relation to allegations over events in Northern Ireland. I
cannot now be absolutely sure who tasked me to interview Holroyd. During the
interview I recorded a very brief statement from Mr Holroyd. It was not my usual
practice to take statements in Detective Superintendent Caskey’s investigation,
however, I cannot now be sure this interview was actually part of the work I was
asked to undertake for Supt Caskey. Albeit I appreciate the dates on documents would

make this appear to be the case.

10. My recollection of my interview with Mr Holroyd is very limited and I rely on the
statement as an accurate record of what was discussed. I do, however, recall that, for
reasons I cannot now identify, when I left the interview I was not entirely assured of

Mr Holroyd's motives for making his allegations public.

11. I have had produced to me a further statement by Mr Holroyd drafted by Detective
Superintendent Caskey dated 8™ June 1982 (Exhibit 2 KIN-30165). 1 have no

recollection of this document or being present when the statement was taken.
29th June 1982 Brief re Mr B Gemmell (Exhibit 3)

12. In the course of Detective Superintendent Caskey’s inquiry I was tasked to try to
identify and locate someone described to me only as a “Christian Soldier”. I do not
now remember who requested this but I think it was originated by the RUC enquiry
team. I am not aware whether there was any information to suggest this person was or
had been a serviceman but that must be assumed. At the time it seemed to me that
finding someone so described would be extremely difficult. I nevertheless recall
making inquiries at the base in Northern Ireland. While I cannot now recall who, it is
clear someone must have suggested the name (Brian Gemmell) as being the person I
was trying to identify. I am only now able to recall the name of Brian Gemmell

following sight of Exhibit 3.

13. Mr Gemmell’s date of leaving the service and the fact that, so far as I recall, he had

some connection with military intelligence suggested there was a very remote



14,

15.

16.

17.

18.

Statement of Captain L to the Historical Institutional Abuse Inquiry Kl N-2541

possibility that he may be the “Christian Soldier” the enquiry team were seeking to
identify. Therefore, I decided that further investigation was warranted in order to
ascertain with certainty whether he was, the person relevant to the enquiry team. I
cannot now recall specifically but in the normal course of events I would have
established Mr Gemmell’s home address from the relevant Army Records Office

discharge records.

At that time, however, I was not at all confident that Mr Gemmell was the “Christian
Soldier” in question and I was fully aware that he may be of no relevance to Detective
Superintendent Caskey’s inquiry. With this in mind I made the decision to travel to
England to visit the address I had been given to establish, first, whether Mr Gemmell
was actually resident at that address and, second, to determine whether he was the
person I had been tasked to trace. It was my personal decision to do so and I was not
asked or instructed by anyone to do so. Indeed, I do not believe anyone connected
with the military command structure or the RUC enquiry was aware either, that I had
made a possible identification or that I intended to undertake a preliminary interview

in order to establish Mr Gemmell's potential relevance to the enquiry.

My first contact with Mr Gemmell was in late June 1982 at his home in the United
Kingdom. I cannot now recall where he was then living but my recollection is that it

was in the North of England.

Early in the interview and to my surprise it soon became apparent that Mr Gemmell
was, in all probability, the “Christian Soldier” of interest to the Caskey inquiry. We
entered into discussion and I took handwritten notes of our conversation in as much

detail as I was able. (I no longer have these handwritten notes).

Mr Gemmell provided me with a significant amount of information. He was very
forthcoming about his involvement with the Security Service. I had neither known
about nor anticipated any such involvement and recognised immediately that the
information he was providing, if accurate, was very sensitive and, albeit hearsay in
terms of child abuse as far as I recall, was of relevance to both the RUC enquiry team

and to the Security Service.

On return to Northern Ireland I typed up my notes of this meeting. A copy of this
report has been shown to me (Exhibit 3). All of the information contained in this note

was provided to me in the course of my discussion with Mr Gemmell. I cannot now
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recall any detail of this interview independently of my note. It is also accurate to say
that on reviewing this document I am shocked to discover how much of the detail has

been erased from my memory by the passage of time.

19. 1 cannot now recall precisely what I did with this document. To the best of my
recollection, recognising the potential sensitivity of the information, having classified
it as “Secret” I delivered the report by hand to Colonel Eking. I also have a vague
recollection of Colonel Eking and I then going to see the Assistant Secretary Political
to discuss the interview and the facts in my report. This was one of the very few, if
not the only, occasions on which I had any involvement with the Security Service in

Northern Ireland.
20. I did not discuss the details of Exhibit 3 with Detective Superintendent Caskey.

Statement of Brian Gemmell 16™ June 1982 (Exhibit 4 KIN-30145).

21. T have had produced to me Mr Gemmell’s statement of 16" July 1982 as recorded by

Detective Superintendent Caskey.

22.1 have no recollection at all of being present when this statement was taken or of
seeing the statement itself and, as such, whilst possible I think it unlikely that I was
present when it was recorded. As such I am not in a position to offer any further
information about that interview. However, any second interview would have been of
considerably less significance to me than my initial interview with Mr Gemmell so it

is possible that again the passage of time is such that it has gone from my memory.
23. I have had produced to me a document Exhibit 5 dated 20" July 1982.

24. 1 had not seen this document before it being presented to me for the purposes of

preparing this statement.

a. It is suggested in Exhibit 5 that 1 “reported in confidence” that Detective
Superintendent Caskey had taken a statement from Mr Gemmell on the 16"

July 1982. I have no recollection of making such a report.

b. Exhibit 5 also suggests that I set up this meeting with Mr Gemmell by
telephone. I do not recall ever having had Mr Gemmell’s telephone number,

though I cannot be sure about that now. On reflection I think it unlikely, given
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the nature of the interview, that I would not have requested and recorded his

telephone number.
¢. Exhibit 5 goes on to state:

“During their conversation he had advised Gemmell that he
should restrict his comments/answers to Caskey’s current
investigation. He also added that quoh- was still of

use unquote thus inferring it was a subject best avoided”.

I do not know if this passage is referring to me and I have no recollection of the
events so described. My involvement with the Security Services was extremely
limited. I was not privy to information about agents or sources. I have no
recollection of being asked to speak to Mr Gemmell by the ASP, or indeed
anyone else. (Given my role and previous lack of involvement with the Security
Service I would be surprised if the Security Service had asked me to carry out
any such task). I have no recollection of advising Mr Gemmell to restrict his

evidence in any way.

However, and again after considerable reflection if it was the case that I did
report as set out in exhibit 5 then that would suggest I did visit Mr Gemmell on
a second occasion with Detective Superintendent Caskey and it is reasonable to
assume, in order to avoid a wasted journey, that I would have made the
arrangements with Mr Gemmell in advance of the interview with Detective
Superintendent Caskey. Clearly the most convenient method would have been
by telephone. I also note that the report I submitted did not include any personal
details relating to Mr Gemmell, i.e. his home address or phone number thus to
my mind this increases the probability that I was, in fact, responsible for
arranging the interview between Detective Superintendent Caskey and Mr
Gemmell that took place on 16 July 1982. Of course, it would also have been
open to others to discover Mr Gemmell's address in the way that had been
available to me. Furthermore, at that time, I do not think I would have regarded
it as inappropriate for me to suggest to Mr Gemmell that he should not volunteer
any information about his direct involvement with the Security Service (as
related to me) but to restrict himself to matters that were relevant to the police

investigation, the full details of which I was not aware. It is also the case that



Statement of Captain L to the Historical Institutional Abuse Inquiry Kl N-2544

Detective Superintendent Caskey was invariably accompanied by two other
RUC Officers, one I believe was an Inspector Ronnie Mack plus a third officer
whose name I can not recall. I do, however, have a vague recollection of just
one occasion when only Detective Superintendent Caskey and myself were
present and given the circumstances the interview with Mr Gemmell may have

been the occasion.

Conclusion

25, 1 do recall my June 1982 interview with Mr Gemmell both because of my surprise at
having managed to identify him on the basis of the most limited information and also
because of the unexpected details of Security Service involvement provided in that
interview. Save for that, my role in Detective Superintendent Caskey’s investigation
was unremarkable, and due to the passage of time I cannot now remember the details
with any certainty. Therefore, I am fully prepared to accept that there may be
additional documentation or personal testimony that contradicts my recollection of
events and that may also serve as an aide memoir to me if I were to be afforded sight

or knowledge of such document or testimonv

I confirm that this statement is true to the best of my knowledge and belief.

Dated 05 July 2016
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inlerview a man called Roy Garland

i SGTmJnt Corps {Believedm
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1. 1Lt Col t Corps

2. Maj (Int 39 §

= 3. G3 BQNI (Prot) 1975-6

L, SGT“ Int Corps

aAmeamw w . o= - -
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IN _SNUFFBOX FOR DIRECTOR

i ; I—
RUC INVESTIGATION INTO KINCORA

1, SIB wsnanM ON 19 JuLY, HE
REPORTED N NCE THAT HE AND R s WED

(AND TOOK A STATEMENT FROM) GEMMEL ON 16 JULY, AD PREV-
IOUSLY SET THIS MEETING UP BY TELEPHONE. DURING THEIR CONVERSATION

HE HAD ADVISED GFMMFl. THAT HF SHOII N RFSTRICT HI S COMMENTR /AN SWERS
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3, GEMMEL EXPLAJNED THAT AS OC 123 INT SECT HQ 39 BDE HE HAD CARRE
OUT NUMEROUS INTERVIEWS IN 1975 WITH INDIVIDUALS WHO WERE MEMBERS

OF VARIOUS LOYALIST GROUPS IN BELFAST, ONE ORGANISATION OF
CONSIDERABLE INTEREST HAD HE HAD BEEN ACCOMPANIED ON A
NUMBER OF OCCAS|ONS BY CPL%INT CORPS WHO WAS A MEMBER

OF HIS INT SECT. THROUGH HIS OWN E EVANGEL|CAL CONTACTS IN
BELFAST UNQUOTE GEMMEL HAD INTERVIEWED TWO PROMINENT LOYALISTS:

FIRST W J MCCORMICK AND THEN THROUGH H1M, ROY GARLAND (NOTE BOTH
OF THESE MEN HAVE RECENTLY GIVEN STATEMENTS TO CASKEY AND CONFIRMED

4L, GEMMEL SAID THAT HE SAW GAFR
WAS POSSIBLE THAT CPL MIG

5. FOLLOWING HIS INTFRVIFW WIT

19
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Exhibit 5

CONF I RMED THAT NI
URING THE INTERVIEW WITH GEI

7. MOMMENTED THAT TI
APP AND CO-OPERATIVI
WIDEN THE DISCUSSION BUT REMAINED CONTENT TO CONFINE HIS ANSWERS
CASKEY’S _Q LS| CH WERE CENTRED ON GARLAND.AFTER THE INTERVE
L)

T0
i O TRACE AND IN

:EFORE DOING THIS HE PPNPNRFN NIQAIQRINR THE MATTFR AT

HQ RUC (N HAS CONFIRMED Ti
MORNING OF 19 JULY). HE ALSO Wi
THE GARLAND INTERVIEW AND WHAT Al

WROTE A NOTE
ID ERE TOLD ON 4 APRIL
I WAS IN ORDER FOR GARLAND TO BE
STANDING THAT THE OVERT AND CLEARLY

IT END INCNADMATINN NAM TADA IT WAQ

20
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-WOULU BE OF INTEREST UNQUOTE., THE GAR S ENDS THERE,
WE HAVE NO OTHER PAPERS ON HIM NOR DO WE (OR KNOW WHERE THE
MISR WAS FILED, THE ARMY ARE NOW ATTEM;TING TO LOCATE THIS DOCUMENT

E PROPOSED GTWWTER W1 TH
ACOS G2 m AL THOUGH %IS CASE ACOS
FELT THA STS WOULD BE BEST SERVED NG TO HIM
PRIVATELY BEFOREHAND, HE ASSESSED CASKEY AND TO BE WELL

AVARE OF OUR INTERESTS IN THIS MATTER AND THOUGHT IT BEST TO LET

MATTERS TAKE THEIR COURSE.
RER AND Mo DISCUSS THE
WiLL AILABLE

19,  HSB HAS ASKED ADC!, DCI
_ STATE OF PLAY AT 1000 2% JULY.
%wm THEREFORE REPRESENT HIS INTERESTS.
BT

9, VE

21
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HIA REF:[ ]
NAME: William Roy Junkin

DATE: 2 June 2016

THE INQUIRY INTO HISTORICAL INSTITUTIONAL ABUSE 1922 TO 1995

Witness Statement of William Roy Junkin

[, William Roy Junkin, will say as follows: -

In 1982-83 | was a lawyer employed within the professional legal staff of the
Department of the Director of Public Prosecutions (“The DPP”). The Director of
Public Prosecutions for Northern Ireland at that time was Sir Barry Shaw CB QC
(“the Director”). | was an Assistant Director of Public Prosecutions. My immediate

boss was Mr Hugh Cossham, the Senior Assistant Director of Public Prosecutions.

| have been provided with a number of documents by the HIA. These are indexed as
DPP KIN 10001- KIN 100040. | have been asked to respond to twelve questions in
the context of the documents supplied to me. In ease of the reader | will set out each
guestion and my response thereto below. My responses are limited by the lengthy
remove of time since the occurrence of the events in question. It is some 33 years
since | last saw the documents of which | am the author or which | acknowledged at
the time by my signature or initials. | have no recollection at this time of the creation
or content of those particular documents beyond what | now read in them. Similarly, |
have now no recollection either of having seen or of being informed at the time about
the existence or content of the other documents now made available to me by the
HIA.

QUESTIONS

1.What, if any information had, or may have been conveyed to Sir Barry Shaw
as to the extent of lan Cameron's answers to Caskey's thirty written questions,
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prior to the issue of the direction of the 17th May 198372 If such information
had in fact been conveyed to Sir Barry Shaw, how had it been conveyed?

| have no knowledge of this.

2. Please set out your recollections, if any, of your involvement, or the
involvement of Hugh Cossham, in preparing the direction of 17 May 1983.

Mr Cossham was the Senior Assistant Director. His duties in the DPP included
supervision of all “non-scheduled” casework ie. prosecution files relating to non-
terrorist crime. As an Assistant Director | reported to him as my immediate boss. My
written advices and recommendations on the case in question would have been sent
to Sir Barry Shaw (hereafter referred to as the Director) via Mr Cossham for his
additional input, advices and recommendations to the Director. Such was the usual
procedure and it was followed here. My minute of 6 April 1983 (DPP KIN - 100024-
28) is addressed to Mr Cossham on that basis. His covering minute to the Director is
also dated 6 April 1983 (DPP KIN — 100023). | see on the face of the minute that the
Director agreed with the advice for no prosecution and so initialled Mr Cossham’s
minute on 8 April 1983 with the endorsement “Agreed. CBS”. The letters “CBS” were
the Director’s initials and this was his usual method of acknowledging documents. |
have no knowledge of Mr Cossham’s input, if any, to the drafting of the direction of
17 May 1983. From the available documentation | believe that direction was drafted
by the Director himself to reflect the basis of his decision for no prosecution.

3. Your note of the 9th March 1983 indicates that you spoke to Sir Barry Shaw
about this matter on that date. Please set out what recollection, if any, you
have of this discussion.

| have no recollection of this discussion.

4. From the available documentation, Sir Barry Shaw also appears to have
been directly involved in the preparation of the direction, both on the 8th April
and the 16th May 1983. Please set out your recollection, if any, of his
involvement in the preparation of the direction. Would the draft direction have
been prepared by you or someone else, or might it have been the case that Sir
Barry Shaw drafted the direction himself?

| have no recollection of the process of events but | believe on the basis of the
available documentation that the draft direction (DPP KIN — 100021) was prepared
by the Director himself to reflect the basis of his decision in the case. (See also the
related answer to Q 2 above.) | see that the draft was sent to me by the Director for
consideration under cover of his handwritten note in the margin of the draft, signed
“CBS” and dated 16 May 1983. From the content of the available documentation it



KIN-4503

appears that | made no input to the draft document and agreed the direction as
drafted by him. | see that | made and initialled (“WRJ”) a handwritten note to that
effect on the draft. The direction (DPP KIN — 100020) was then typed up and issued
on 17 May 1983 under my signature as instructed by the Director in his handwritten
note of 16 May 1983 to me. (see DPP KIN — 100021). | had issued directions on
behalf of the Director on many previous occasions in many other cases.

5. Please set out your knowledge, if any, of any discussion or other
communication which may have taken place between Sir Barry Shaw and the
Attorney General (or a representative of the AG, such as Sir James Nurshaw),
prior to the issue of the direction of the 17th May 1983.

| have no knowledge of this.

6. Please describe the working relationship between the Director of Public
Prosecutions (NI) and the Attorney General at this time. Would it have been
normal for them to discuss political contentious or sensitive matters prior to
the issue of a direction? In what circumstances would the Director of Public
Prosecutions (NI) would have sought consent or approval from the AG prior to
making certain directions? If the AGs consent or approval was not legally
required, in what circumstances might Sir Barry Shaw have discussed
sensitive cases such as this with the AG in order to keep the AG informed
and/or to obtain the advice of the AG as to a proposed direction?

| believe the Director had arrangements to meet regularly, perhaps monthly or so,
with the Attorney General (AG). The Director is likely to have discussed a wide range
of matters at such meetings with the AG, among them being criminal justice issues
generally, delays in criminal trial processes, high profile or sensitive cases of
particular public concern including, for example, cases where the AG might have
been expected or required in his role as Law Officer to answer Parliamentary
Questions. The Director would have approached such matters formally within the
context of his own role as a public prosecutor. He would have regarded political
issues as falling outside his remit. Unless the consent of the AG was specifically
required by legislation the general understanding of their working relationship was
that decisions in and professional responsibility for the conduct of criminal
proceedings in Northern Ireland were regarded as matters for the Director.

7. Do you know if Sir Barry Shaw saw the full answers given by lan Cameron to
the 30 questions? Would it have been likely that Sir Barry Shaw would have
accepted a ‘gist' of the answers instead of seeing for himself the full text of the
answers?
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| do not know if the Director saw the full answers given by Mr Cameron. (See also
Q1). However | am also asked in Question 7 for a view on what the Director was
likely to have done. In that context | believe everyone, whether in the legal
profession in Northern Ireland or otherwise, who knew him well would have regarded
Sir Barry Shaw as a person who was very conscious of his responsibilities as a
public prosecutor and who was meticulous and thorough in the conduct of his
professional duties as the Director. Certainly that was my own experience of his
approach to his work. If a document was available with the full answers | would be
surprised if he accepted a gist of it or that he did not insist on seeing it in order to
reach his decision in the case.

8. Please describe Sir Barry Shaw's approach to note-taking and record-
keeping. Is it likely that he would have made a note of any conversations he
might have had with the AG on this subject? Where would such a note, if one
was made, have been placed?

As indicated at Q7 the Director was meticulous and thorough in all aspects of his
professional duties. | would have expected either that he saw and agreed a copy of
the minute of the meeting which would have been taken by one of the AG’s officials
in the normal course of events and held in the AG’s Office or he made his own
attendance note after meeting the AG. | do not recall the Director's personal
arrangements for filing but | would have thought a file, at least for his own
attendance notes, if any, of meetings with the AG, would have been maintained in
his private office.

9. Is it possible that Sir Barry Shaw personally drafted the direction of the 17th
May 1983 in the light of any information he had obtained from Sir Bernard
Sheldon (or anyone else) about Cameron's answers to the 30 questions? Can
you recall if this was the case? If Sir Barry Shaw had had discussions or
meetings with the AG, or Sir Bernard Sheldon or anyone else about this
matters, would he have informed you of such discussions / meetings?

| believe the Director drafted the direction of 17 May 1983 himself (see Q2 and Q4).
It is possible that the Director drafted the direction in the light of information received
about Mr Cameron’s answers but | cannot say whether or not that was the case in
fact since | do not recall being informed about any such meetings or discussions with
any of the above named persons.(See also Q1)

10. Are you aware of any meetings or discussion between Sir Barry Shaw and
the Chief Constable of the RUC, Sir John Hermon concerning lan Cameron's
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answers to the thirty questions or otherwise in respect of the direction of the
17th May 19837

| do not recall being informed about any such meetings or discussions

11. Are you aware of any discussion about or implementation of a process to
allow the thirty questions to be answered by lan Cameron in a manner which
was acceptable to the Security Service? (] will provide you with a document
relevant to this question when you are inspecting the other documentation).

| have no knowledge of these matters. | have no recollection of having seen the
document referred to above in Q11 before.

12. Have you any recollection of conversations in 1990 between Juliet
Wheldon and Sir Alasdair Fraser about the notes on the AG's file about
meetings in 1982 which were not to be found on any DPPNI file? If so, please
set out your recollection.

| have no recollection of these matters

Statement of Truth
| believe that the facts stated in this witness statement are true.

ANl
Signed W R JUNKIN ;

Dated 2 June 2016
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